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��ح ا�تان ز�جانروز��
سرپرست بهزیستی استان زنجان با اشاره به اینکه مرکز اقامتی 
»نوای آسایش« تنها مرکز اقامتی ویژه بانوان در استان است، 
گفت: در حال حاضر ۲۵ بانو برای ترک اعتیاد و بهره گیری از 

خدمات آموزشی و مراقبتی در این...

 رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی استان 
زنجان گفت: در سال ۱۴۰۴ وام ودیعه مسکن در مرکز استان 
به ۱۴۰  شهرستان ها  دیگر  و  تومان  میلیون  به ۲۱۰  زنجان 

میلیون و در روستاها به ۵۵ میلیون..

اقامت ۲۵ بانو در مرکز ترک اعتیاد 
بانوان زنجان

افزایش سقف ودیعه مسکن
 در زنجان  به ۲۱۰ میلیون تومان

تسلیت ایران، تسلیت بندرعباس 

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره ۲۸۳۸۲۸۳۸                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۱۰۰۰۰۱۰۰۰۰ تومان تومان

دو فرضیه برای انفجار در اسکله بندرعباس  انتقاد تند عباس عبدی از رویکرد باج خواهانه مجلس؛

پزشکیان باید به رهبری گزارش دهد 
عصر ایران/ تا لحظه تنظیم این گزارش، هیچ یک از مقامات رسمی 
گزارش شفاف و دقیقی از چرایی وقوع انفجار ارائه نکرده اند و سازمان 
حریق  اطفای  زمان  تا  است  خواسته  رسانه ها  از  بحران  مدیریت 
بازنشر اخبار  از گمانه زنی و  ابعاد حادثه،  و مشخص شدن علت و 

غیررسمی خودداری کنند. 
 "تراژدی و معمّا در بندر" 

حوالی ظهر روز یک شنبه صدایی مهیب همراه با لرزش شدید زمین، 
بندر شهید  در  این حادثه  برد.  فرو  در شوک  را  بندرعباس  اهالی 
رجایی، یکی از مهم ترین بنادر تجاری ایران رخ داد که نه تنها این 
منطقه استراتژیک را به لرزه درآورد، بلکه موجی از نگرانی و گمانه زنی 

را در سطح ملی و حتی بین المللی ایجاد کرد.
 صدای این انفجار به قدری شدید بود که در شهر بندرعباس و حتی 
جزیره قشم شنیده شد و شیشه های برخی ساختمان ها و خودرو ها 
در فاصله چندین کیلومتری شکسته شد. این حادثه که در محوطه 
و  زیرساخت ها  به  قابل توجهی  خسارات  داد،  رخ  بندر  کانتینری 
ساختمان های اداری وارد کرد و تعداد زیادی از افراد را مصدوم یا 
گرفتار آوار کرد. همزمانی این اتفاق با مذاکرات ایران و آمریکا در 

عمان کافی بود تا تنور اخبار متناقض گرم شود.
از سوی دیگر افکار عمومی به دنبال آگاهی بیشتر نسبت به موضوع 
شایعات  وسیع  دام  در  را  آن ها  قطره چکانی،  اطلاع رسانی  و  است 
می اندازد. = انفجار در ظهر روز یک  شنبه در بندر شهید رجایی رخ داد 
و به سرعت توجه رسانه ها و مقامات را به خود جلب کرد. شدت موج 
انفجار به حدی بود که به گفته شاهدان عینی، شیشه های پنجره ها 
در کارخانه های فولاد هرمزگان و کاوه، در فاصله ۱۰ کیلومتری محل 

حادثه شکسته شد.
گزارش های اولیه حاکی از انفجار یک مخزن سوخت بود، اما شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران ضمن تکذیب این ادعا 
اعلام کرد این حادثه هیچ ارتباطی با پالایشگاه ها، مخازن سوخت یا 

خطوط لوله نفتی این شرکت در منطقه ندارد. 
تا  شد  متوقف  کامل  به طور  بندر  فعالیت های  انفجار،  این  پی  در 
نیرو های امنیتی و امدادی بتوانند اوضاع را تحت کنترل درآورند. 
کشور  سراسر  گمرکات  از  فوری،  اطلاعیه ای  در  نیز  ایران  گمرک 
خواست تا اطلاع ثانوی از ارسال محموله های صادراتی و ترانزیتی به 

بندر شهید رجایی خودداری کنند. 
مدیرکل مدیریت بحران استان هرمزگان در اظهارات اولیه خود اعلام 
کرد انفجار در محوطه کانتینری بندر رخ داده و به تعدادی کانتینر 
دپو شده مرتبط است. او همچنین از هشدار های قبلی درباره این 
محل خبر داد و گفت که احتمال افزایش تعداد مصدومان وجود دارد. 

ردپای منافقین در روایت سازی 
در ساعات اولیه پس از انفجار، گمانه زنی های متعددی درباره علت و 
محل دقیق حادثه مطرح شد. برخی کانال های تلگرامی مدعی شدند 
انفجار، ناشی از آتش سوزی در انبار آمونیاک بوده است اما مدیر روابط 
عمومی شرکت بناگستر و خبرنگار صداوسیما این ادعا را تکذیب و 

تأکید کردند انفجار به مخزن آمونیاک ارتباطی ندارد.
همچنین شایعه ای مبنی بر وقوع انفجار در نزدیکی پایگاه نیروی 
دریایی سپاه پاسداران منتشر شد که خبرگزاری تسنیم آن را جعلی 
خواند و اعلام کرد این خبر با هدف تشویش اذهان عمومی منتشر 

شده است. 
یکی دیگر از این شایعات، ادعایی بود که به نقل از شبکه ۱۴ رژیم 
صهیونیستی منتشر شد. برخی کانال های تلگرامی مدعی شدند این 
انفجار نتیجه یک عملیات فوق محرمانه برای نابودی یک محموله 

خاص بوده است.
این ادعا در حالی مطرح شد که بررسی ها نشان داد شبکه ۱۴ اسرائیل 
در روز های شنبه هیچ فعالیتی ندارد و این خبر کاملًا ساختگی و 
جعلی است. انتشار چنین اخباری با هدف تشویش اذهان عمومی و 
ایجاد ناامنی روانی در جامعه صورت گرفت و بعد هم توسط منابع 

رسمی تکذیب شد. 
یک«  »شبکه  عنوان  با  جعلی  تلگرامی  کانال  یک  این،  بر  علاوه 
بازنشر  به  اقدام  است  منافقین  تروریستی  گروهک  به  وابسته  که 
مصاحبه ای ساختگی به نقل از مدیرکل بندر شهید رجایی کرد. این 
مصاحبه جعلی با هدف گمراه سازی افکار عمومی و ایجاد روایت های 
نادرست از حادثه منتشر شد. این اقدامات نشان دهنده تلاش های 
و  تفرقه  ایجاد  به منظور  حادثه  از  بهره برداری  برای  سازمان یافته 

بی اعتمادی در جامعه بود.
ترمینال  را  انفجار  محل  اشتباه  به  رسانه ها  برخی  دیگر،  سوی  از 
کالای خطرناک بندر شهید رجایی اعلام کردند اما پژمان بهزادپور، 

مدیرعامل ترمینال این ادعا را رد کرد.
اداره گمرک محل دقیق انفجار را محوطه کانتینری سینا، وابسته به 

سازمان بنادر و دریانوردی اعلام کرد.
صداوسیما نیز گزارش داد انفجار ناشی از یک کانتینر بوده اما هنوز 
مشخص نیست محتوای این کانتینر چه بوده است. این تناقضات 
اولیه در گزارش ها نشان دهنده نبود اطلاعات دقیق در ساعات ابتدایی 

حادثه بود که به گسترش شایعات دامن زد. 
خرابکاری باشد یا خیر؛ گزارش حرفه ای بدهید

انفجار بندر شهید رجایی صرف نظر از علت دقیق آن، پرسش های 
از  یکی  در  ریسک  مدیریت  و  نظارت  ایمنی،  درباره  را  متعددی 

مهم ترین بنادر ایران مطرح کرده است.
دو سناریوی اصلی برای این حادثه قابل تصور است. یا این انفجار 
نتیجه یک اقدام خرابکارانه همزمان با مذاکرات ایران و آمریکا در 
مسقط بوده، یا ناشی از نقص در فرایند های داخلی و سهل انگاری در 

مدیریت کالا های دپو شده. 
در هر دو حالت، انتظار می رود مقامات مسئول گزارشی حرفه ای، 
علت  باید  نه تنها  گزارش  این  دهند.  ارائه  مردم  به  و جامع  صریح 
دقیق حادثه را مشخص کند، بلکه باید به ترک  فعل ها و کاستی های 

احتمالی که به این فاجعه منجر شده ، بپردازد. 
یکی از نکات قابل توجه در این حادثه، ضعف رسانه ای در ساعات اولیه 
بود. نبود اطلاعات رسمی و دقیق در لحظات ابتدایی، زمینه را برای 
انتشار شایعات و گمانه زنی های غیرموثق فراهم کرد. این موضوع بار 
دیگر ضرورت تقویت نظام اطلاع رسانی بحران در کشور را برجسته 

می کند.
 رسانه های رسمی باید بتوانند با سرعت و دقت، اطلاعات موثق را در 
اختیار افکار عمومی قرار دهند تا از گسترش اخبار جعلی و تشویش 

اذهان جلوگیری شود.
درباره  هرمزگان  بحران  مدیریت  مدیرکل  اظهارات  دیگر،  از سوی 
هشدار های قبلی در مورد محوطه کانتینری، پرسش هایی را درباره 
میزان توجه مسئولان به این هشدار ها و اقدامات پیشگیرانه احتمالی 
در  مواد شیمیایی  و  کالا های خطرناک  دپوی  اگر  مطرح می کند. 
محوطه بندر به این حادثه منجر شده باشد، باید بررسی شود که 
چرا اقدامات لازم برای کاهش ریسک انجام نشده است. این موضوع 
می تواند به شناسایی نقاط ضعف در زنجیره مدیریت بنادر و تدوین 

پروتکل های ایمنی قوی تر کمک کند. 

رویداد۲۴/  عباس عبدی فعال سیاسی 
به  اشاره  با  یادداشتی  در  طلب  اصلاح 
دولت  به  نسبت  مجلس  رویه  تغییر 
از  بدتر  که  »آنچه  نوشت:  پزشکیان، 
)استیضاح و رد لایحه ساعت(  این دو 
و موجب تأسف است، فشل شدن دولت 
از طریق دخالت نمایندگان در عزل و 
دولت  شدن  ملوک الطوایفی  و  نصب ها 
و تسخیر آن به دست نمایندگان و نه 
حتی مجلس است. مسوولیت این امر 
کاملا متوجه آقای رییس جمهور است 
و راه حل هم دارد که ظاهرا توجهی به 

آن نمی شود.
وی افزود: »مساله این است که از ابتدای 
در  نمایندگان  دخالت  ماشین  دولت، 
عزل و نصب ها آغاز شد و در عمل دولت 
انتصاب  را زمین گیر کرد. سفارش های 
پول دار  شرکت های  در  به ویژه  افراد 
]..[وزارت کار،  بود. وزارت  از حد  بیش 
صندوق های بازنشستگی، وزارت اقتصاد، 
صمت و هر جایی که شرکتی پول دار 
با  نمایندگان  از  برخی  کله  و  سر  بود، 
برای  می شد.  پیدا  اسامی  از  سیاهه ای 
صندوق  به  مربوط  مدیریت  نمونه 
بار  زیر  نرفتن  علت  ]..[به  بازنشستگی 
توصیه ها مجبور به استعفا شده است. 
اکنون سیاهه ای از ۳۰ نفر را به توصیه 
نمایندگان به وزارت ]..[داده اند که اگر 
منصوب  زیرمجموعه  شرکت های  در 
شوند، استیضاح وزیر منتفی می شود و 
الا استیضاح خواهند کرد. در حقیقت 
قانون  اختیار  که  استیضاح  سو  یک  از 
منافع  تامین  در  ابزاری  است  مجلس 

شخصی شده است، و از آن بدتر اینکه 
وزیر نیز زیر بار این خواسته ها می رود. 
و  ندارد،  چندانی  تقصیر  او  هم  شاید 
موظف به مقابله با این رفتار نمایندگان 

نیست.«
آقای  »این  اینکه  بر  تاکید  با  عبدی 
رییس جمهور است که باید این مشکل 
را حل کند« نوشت: »در درجه اول با 
در  نمایندگان  دخالت  کامل  شفافیت 
عزل و نصب ها و فشار به وزرا و استانداران 
را اطلاع رسانی کند. سپس دستور صریح 
بدهد که  استانداران  و  وزرا  به  قاطع  و 
هیچ کدام حق ندارند که کوچک ترین 
بپذیرند.  نمایندگان  از  را  توصیه ای 
متأسفانه در برخی از استان ها انتصابات 
ماه های طولانی و هنگامی که  از  پس 
قطعی می شود؛ جلب رضایت نمایندگان 
عهده  به  را  استان؟!(  نمایندگان  )همه 
دیگر  این  می گذارند.  شده  نهایی  فرد 
ملوک الطوایفی و تیولداری و بازگشت به 
قدیم است. حتی اکنون هم در بسیاری 
از پست ها نتوانسته اند افرادی را منصوب 
را  کار ها  سرپرست  صورت  به  و  کنند 
اداره می کنند در واقع بهتر است بگوییم 
اداره نمی کنند. این یک زیان مدیریتی 
غیر قابل انکار است.« وی افزود: »پس 
نگهبان  شورای  با  باید  مرحله  این  از 
از مستندات  صحبت کرد. ظاهرا یکی 
مجلس،  نمایندگان  صلاحیت  رصد 
دخالت های آنان در امور اجرایی و عزل 
و نصب ها است. فسادی که پشت این 
با هیچ یک  نمی توان  را  است  اقدامات 
از گزاره های نهج البلاغه مورد نظر آقای 

پزشکیان نادیده گرفت.«
»ولی  کرد:  تاکید  ادامه  در  عبدی 
و  مکتوب  انعکاس  راه حل  مهم ترین 
است.  رهبری  مقام  به  مساله  دقیق 
ایشان پیش تر نیز نمایندگان را از این 
دخالت ها منع کرده بودند، اکنون فرصت 
آن است که یک بار برای همیشه دست 
نمایندگان را از این دخالت های زیان بار 
و مفسده انگیز کوتاه کرد. رییس جمهور 
بهتر از همه، نمایندگان را می شناسند، 
خودشان در مجلس بوده اند و می دانند 
به  دادن  امتیاز  است.  خبر  چه  که 
نمایندگان مخالف و تندرو موجب شده 
که نمایندگان طرفدار دولت نیز تغییر 
رویه دهند و به این نتیجه برسند که 
دفاع از دولت مفید نیست و باید علیه 
آن کار کنند و البته این کار آنان قابل 
به  نسبت  است  واکنشی  و  است  فهم 
با  سیاسی  فعال  این  دولت.«  عملکرد 
اشاره به اینکه »این رفتار ها به معنای 
دقیق باج دادن است و ربطی به وفاق 
ندارد« نوشت: »نهاد دولت را زمین گیر 
می کند که کرده و آن را از مضمون و 
باج  چه  هر  می کند.  دور  اصلی  هدف 
وفاق  به  ربطی  اینها  است.  بدتر  دهید 
هم  رهبری  مقام  که  مساله ای  ندارد. 
نسبت به آن حساس هستند و شخص 
آقای رییس جمهور باید آن را حل کند.

مجلس  دخالت های  از  اندازه  آن  وزرا 
در عزل و نصب ها نگران هستند که در 
داده اند.  از دست  را  کارآیی خود  عمل 
برخورد و نحوه مواجهه دولت با صدا و 
سیما نیز مثل مجلس، به شدت انفعالی 
است. دولت و آقای رییس جمهور در هر 
دو مورد باید ابتکار عمل داشته باشند. 
نمی توان  قبلی  مرسوم  شیوه های  با 
یک  دادن  باج  کرد.  حل  را  مساله ای 
اشتباه ساده نیست، بلکه یک روند فاسد 
است. کل نظام اداری را مختل می کند. 
باج گیری به نیرو های مافیایی هم سرایت 
کرده است و پیمانکاران و شرکت های 
متقلب با اجاره کردن مافیای باج گیری، 
شرکت های دولتی را تهدید می کنند و 
آوردن  فشار  امکان  که  هستند  مدعی 
قانونی و سیاسی از سوی نمایندگان به 

وزرا و روسای شرکت ها را دارند.«

صفحه   ۴

صدای زنجان از وضعیت زیرساخت های گردشگری و ضرورت احداث هتل گزارش می دهد؛
قاچاقچیان دارو در زنجان جریمه شدند

 کمبودی در ذخایر خون زنجان وجود ندارد

برگزاری مسابقات تنیس روی میز
 در زنجان

افزایش شهریه کودکستان ها
 در زنجان

 مصرف تخم مرغ های فاقد 
مشخصات خطرات جدی دارد

چهار هزار و ۹۸۷ انشعاب جدید 
گاز در استان زنجان نصب شد

پروژه ۵۱۹ واحدی قیدار 6۵ 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد

دیروز کوپن، امروز کالا برگ

عربستان صدور ویزای عمره
 برای ایرانیان را ممنوع کرد

سربازی؛ اجباری یا حرفه ای؟

پلیس مانع خودکشی 
جوان سلطانیه ای شد

مدیرکل تعزیرات حکومتی زنجان؛

مدیرکل انتقال خون زنجان :

 فرمانده انتظامی شهرستان سلطانیه گفت: پلیس با حضور به موقع خود، جان یک جوان ۱۹ ساله را 
نجات داد.  سرهنگ عباس اوراز ، اظهار کرد: درپی دریافت خبری مبنی بر اینکه شهروندی در یکی 
از پل های عابر پیاده شهرستان سلطانیه قصد خودکشی دارد، ماموران کلانتری و یگان امداد برای 
بررسی موضوع در محل حاضر شدند. با حضور مأموران انتظامی در محل، مشخص شد شهروندی 
۱۹ ساله قصد پرت کردن خود از پل را دارد. ماموران انتظامی با بهره گیری از شیوه های پلیسی و 
روانشناختی و دعوت وی به حفظ آرامش، مانع از خودکشی او شدند. اوراز بیان کرد: این شهروند در 
بررسی های صورت گرفته، علت و انگیزه این اقدام را مشکلات و مسائل شخصی عنوان کرد که پس 
از ارائه مشاوره اولیه برای اقدامات بعدی با هماهنگی قضایی، تحویل خانواده خود در شهرستان شد.

وی با اشاره به اینکه یاس و ناامیدی، نداشتن اعتماد به نفس...

 مدیرکل انتقال خون زنجان با تأکید بر اینکه زنجان آمادگی کامل برای کمک به تأمین خون موردنیاز در 
سراسر کشور را دارد، گفت: ذخایر خون در زنجان کافی و مناسب است. المیرا سعیدی، مدیرکل انتقال 

خون استان زنجان امروز با اشاره به حادثه بندرعباس و نیاز به خون، اظهار..

مدیرکل تعزیرات حکومتی زنجان گفت: قاچاقچیان به دلیل نگهداری داروی قاچاق به ۹ میلیارد 
ریال جریمه در تعزیرات حکومتی زنجان محکوم شدند. رضا مظفری  افزود: پرونده قاچاق دارو به 
ارزش چهار میلیارد و ۶۶۹ میلیون ریال در شعبه ششم بدوی ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا 

و ارز زنجان رسیدگی شد. وی اضافه کرد: شعبه پس از بررسی...

معاونمیراثفرهنگی،صنایعدستیوگردشگریاستان:چرادرسایراستانهابرایجذبسرمایهگذاریبرایساختهتلتسهیلگریمیشود
امادرزنجانسنگاندازی؟قیمتپیشنهادیزمینبهسرمایهگذاربسیاربالاستاینامرموجبفرارسرمایهگذارمیشود!
فعالحوزههتلداریزنجان:سرمایهگذارانزیادیتمایلدارنددرزنجانبرایساختهتلاقدامکننداماموانعاجازهنمیدهد

فراریان توسعه!فراریان توسعه!
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دو شنبه  ۸  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۳۸ روز�� اقتصاد۲۲

تقوی نژاد،  سیدکامل  پاداش،  حمید  مدنی زاده،  سیدعلی  طیب نیا،  علی  ایسکانیوز/ 
محمدهادی سبحانیان و شمس الدین حسینی، ۶ گزینه احتمالی مسعود پزشکیان برای 
معرفی یکی به عنوان وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی است و همچنان گزینه 

نهایی در هاله ای از ابهام قرار دارد.
پس از استیضاح عبدالناصر همتی در اسفند سال ۱۴۰۳ توسط مجلس، مسعود پزشکیان، 
رحمت اله اکرمی، خزانه دار کل کشور را به عنوان سرپرست موقت وزارت اقتصاد انتخاب 
کرد و حالا با نزدیک شدن به ۱۲ خرداد و پایان مهلت قانونی برای معرفی دومین وزیر 
پیشنهادی دولت چهاردهم، انتخاب فرد نهایی بر عهده رئیس جمهور خواهد بود. انتخاب 
هر کدام از ۶ گزینه محتمل نشان دهنده وزن معاون اول رئیس جمهور، استقلال رأی 

شخص رئیس جمهور یا توافق با مجلس در چارچوب سیاست وفاق خواهد بود.
طیب نیا؛ هم هست و هم نیست

بهترین گزینه هرچند به گفته جعفر قائم پناه، معاون اجرایی رئیس جمهور، علی طیب نیا 
عنوان شده، اما منابع نزدیک به طیب نیا فاش کرده اند که تاکنون پزشکیان با او دیدار 
و گفت وگو نداشته است. طیب نیا در دولت نخست حسن روحانی، مسئولیت وزارت 
اقتصاد را بر عهده داشت که به دلیل اختلاف نظر در دولت دوم روحانی حاضر نبود. در 
تمامی سال های گذشته او در متن و حاشیه گفت وگوهای اقتصادی قرار داشته و در 
جریان کارزار انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم به جمع هواداران و حمایت کنندگان 
از مسعود پزشکیان پیوست و حتی شایع شده بود که او معاون اول دولت چهاردهم 
اولی به محمدرضا عارف رسید و  اتفاق رخ نداد و پست معاون  این  اما  خواهد بود، 
پزشکیان به طیب نیا، حکم مشاور اقتصادی رئیس جمهور را داد. با گذشت چندماه با 
بالاگرفتن اختلاف بین طیب نیا و برخی اعضای کابینه، او از مسئولیت مشاور اقتصادی 
رئیس جمهور کناره گیری کرد. درحالی که گفته می شود طیب نیا به دلیل فراهم نبودن 
شرایط لازم و ابهام درخصوص حدود اختیارات و وظایف اش به پیشنهاد وزارت پاسخ 
نه داده  است، اما برخی منابع نزدیک به او به تازگی به نقل از او فاش کرده اند که اصلا 
جلسه ای بین او و پزشکیان برگزار نشده و به این ترتیب می توان طیب نیا را هم جزو 

گزینه ها قلمداد کرد، هم نه.
علی مدنی زاده؛ گزینه دوم وزارت

علی مدنی زاده، از اقتصاددانان جوان و تحصیل کرده در خارج از کشور گزینه دوم وزارت 
به حساب می آید. کسی که برخی او را تحت تأثیر سیاست آزادسازی اقتصادی می دانند 
و به اصطلاح او را پیرو مکتب شیکاگو می خوانند و برخی هم بر این باورند که او می تواند 
به بلاتکلیفی در سیاستگذاری های اقتصادی پایان دهد. واکنش نمایندگان اصولگرا هم 
به انتخاب مدنی زاده یک چالش جدی به حساب می آید چرا که گفته می شود فرزند او 
متولد خارج از ایران است و از سوی دیگر منتقدانش می گویند که جهت گیری فکری او با 
اقتصاد ایران نمی خواند و سابقه اجرایی هم ندارد. در مقابل مدافعان اش انتخاب مدنی زاده 
را گزینه مطلوب می خوانند و معتقدند که او برای خروج اقتصاد ایران از تله های ناترازی 
برنامه دارد، می تواند چالش های اقتصادی را کاهش دهد و اقتصاد را روی ریل پیشرفت 
قرار دهد. به هر حال مدنی زاده، درصورت انتخاب، راه دشواری برای گرفتن رأی اعتماد 

از مجلس خواهد داشت.
تقوی نژاد؛ با تجربه با چاشنی شائبه ها

سیدکامل تقوی نژاد از چهره های تکنوکرات نزدیک به مسعود پزشکیان به حساب می آید 
و هم اکنون دبیر هیأت دولت است. فردی که هم سابقه اداره بانک سپه و هم ریاست بر 
سازمان امور مالیاتی را در کارنامه دارد. با این حال برخی انتخاب احتمالی تقوی نژاد را به 

مسئله قومی گره می زنند و می گویند نمایندگان و چهره های زاگرس نشین می خواهند 
او را به صدارت برسانند. افزون براینکه انتخاب تقوی نژاد به این شائبه دامن زده که 
قائم  اول، جعفر  معاون  عارف  مورد حمایت محمدرضا  گزینه های  معدود  ازجمله  او 
پناه معاون اجرایی و محسن حاجی میرزایی مسئول دفتر رئیس جمهور خواهد بود و 
نزدیک ترین چهره به جبهه اصلاحات به حساب می آید. اگر این اتفاق رخ دهد، به نظر 
می رسد که مطرح شدن نام طیب نیا به عنوان گزینه اصلی و حتی پررنگ شدن نام علی 

مدنی زاده، بیشتر یک جنبه جریان سازی رسانه ای بوده است.
حسینی؛ خیلی دور خیلی نزدیک

شمس الدین حسینی هم گزینه دیگری است، رئیس فعلی کمیسیون اقتصادی مجلس 
و دارای سابقه وزارت در دولت محمود احمدی نژاد و اگر انتخاب او برای معرفی به عنوان 
وزیر با هدف اطمینان از رأی دادن مجلس باشد، او نزدیک ترین گزینه به صندلی وزارت 
خواهد بود، اما سابقه وزارت او در دولت احمدی نژاد ممکن است او را به دورترین گزینه 
ممکن تبدیل کند. حسینی البته نزدیک ترین چهره به محمدرضا فرزین، رئیس کل 
اقتصاد، فرزین معاون  بر وزارت  بانک مرکزی است و در سال های صدارت حسینی 
اقتصادی او بود، اما آیا این سابقه همکاری به تقویت جایگاه فرزین در بانک مرکزی و 
کاهش اختلاف بین وزارت اقتصاد و این بانک منجر می شود؟ انتخاب او به عنوان وزیر 
پیشنهادی البته می تواند در چارچوب نگاه وفاق مدنظر مسعود پزشکیان هم تفسیر شود 
و به تقویت رابطه دولت و مجلس بینجامد، اما فشار جریان های سیاسی رای دهنده به 
پزشکیان را افزایش خواهد داد. فعلا شمس الدین حسینی نزدیک ترین و دورترین گزینه 

به حساب می آید.
سبحانیان؛ انتخابی متفاوت

محمد هادی سبحانیان، از گزینه های دیگری است که حتی اگر به عنوان وزیر پیشنهاد 
نشود، شاید یک پست مهم در وزارت اقتصاد بگیرد. کسی که از مرکز پژوهش های 
مجلس به حکم احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد دولت ابراهیم رئیسی، به ریاست سازمان 
امور مالیاتی رسید و عبدالناصر همتی هم او را حفظ کرد. موفقیت او در مالیات ستانی 
باعث شده تا او دور از نگاه های سیاسی به عنوان یک گزینه جدی مطرح شود. چهره ای 
جوان و البته مورد اعتماد محمدباقر قالیباف که شاید انتخاب نشدن او با چاشنی سیاست 
گره زده شود و انتخاب شدن اش هم انتقادها از پزشکیان را افزایش دهد. گفته می شود 

سبحانیان حتی اگر وزیر نشود، شاید به مرد شماره ۲ یعنی قائم مقام وزارت برسد.
پاداش؛ پاداش اعتماد

انتخاب حمید پاداش به عنوان یک شگفتانه خواهد بود. شاید پاداشی به سبب اعتماد 
به او باشد. عضو هیأت علمی دانشگاه تهران است و اگر قرار باشد که وزیر آینده اقتصاد 
سهم دانشگاه تهران باشد، پاداش نزدیک ترین گزینه به حساب خواهد آمد. او متولد 
۱۳۵۹ و اهل آذربایجان غربی است و حمایت نمایندگان آذری زبان را با خود همراه 
دارد. این اقتصاددان جوان در دولت ابراهیم رئیسی به عنوان معاون هماهنگی و نظارت 
اقتصادی و زیربنایی معاون اول رئیس جمهور انتخاب شد و با روی کار آمدن دولت 
مسعود پزشکیان با حکم عارف در سمت خود ابقا شد. برخی از حمید پاداش به عنوان 
یک اقتصاددان طرفدار مداخله اقتصادی دولت قلمداد می کنند و می گویند او با تیم 
اقتصادی دولت دچار چالش خواهد شد، اما برخی با اشاره به سیاسی  نبودن او، بر این 
باورند که او یک مدیر اقتصادی است و حضور او در دولت فعلی هم نشان می دهد که 
چالشی در تیم اقتصادی دولت ایجاد نخواهد شد و ادعای طرفداری پاداش از اقتصاد 

دولتی درست نیست.

گزینه های احتمالی ریاست وزرات اقتصاد و دارایی

مهر/ حادثه بندر شهید رجایی توجه ها را به سهم اندک این بندر در واردات کالاهای اساسی 
جلب کرد؛ با وجود نقش بزرگ در ترانزیت کانتینری در کشور، سهم آن در واردات کالاهای 

اساسی کمتر از ۵ درصد است.  
بندر شهید رجایی به عنوان بزرگ ترین و پیشرفته ترین بندر تجاری ایران، سهم قابل توجهی 
در ترانزیت کالاهای کشور دارد. با بیش از ۵۳ درصد از عملیات تخلیه و بارگیری کالا 
در بنادر کشور، این بندر نقشی کلیدی در تجارت خارجی ایران ایفا می کند. با این حال، 
بررسی آمارهای رسمی نشان می دهد که سهم بندر شهید رجایی در واردات کالاهای 

اساسی بسیار اندک است.
این تناقض میان جایگاه استراتژیک این بندر و سهم پایین آن در تأمین کالاهای اساسی، 
موضوعی است که در ساعات اخیر و به دنبال حادثه آتش سوزی و انفجار در این بندر، به 

بحثی داغ در رسانه ها و شبکه های اجتماعی تبدیل شده است.
حادثه بندر شهید رجایی و توجه رسانه ها

صبح روز شنبه، ششم اردیبهشت ۱۴۰۴، وقوع آتش سوزی و انفجار در بندر شهید رجایی، 
موجی از نگرانی و توجه رسانه های داخلی را به دنبال داشت. این بندر، به دلیل جایگاه 
استراتژیک خود در نزدیکی تنگه هرمز و سهم بالای آن در تجارت دریایی ایران، نقش 
مهمی در زنجیره تأمین کشور ایفا می کند. با این حال، در پی این حادثه، برخی رسانه ها 
و فعالان شبکه های اجتماعی ادعا کردند که این بندر سهم چندانی در واردات کالاهای 
اساسی ندارد. این ادعا، اگرچه در ابتدا با تردیدهایی مواجه شد، اما بررسی آمارهای رسمی 

از سازمان بنادر و دریانوردی نشان می دهد که این ادعا درست است.
سهم واقعی بندر شهید رجایی در واردات کالاهای اساسی

طبق گزارش های رسمی سازمان بنادر و دریانوردی، در سال ۱۴۰۲، کل حجم کالاهای 
ترانزیت شده از بنادر ایران حدود ۱۵۸ میلیون تن بوده است که از این مقدار، ۲۴ میلیون 
تن به کالاهای اساسی اختصاص داشته است. سهم بندر شهید رجایی از این ۲۴ میلیون 
تن، تنها ۹۸۸ هزار تن بوده است که معادل ۴ درصد از کل واردات کالاهای اساسی کشور 

است. عمده کالاهای اساسی از طریق بنادر دیگر نظیر بندر امام خمینی )با سهم ۵۷ 
درصدی( و بندر امیرآباد )با سهم ۱۳ درصدی( وارد کشور می شوند.

این آمار نشان می دهد که سهم بندر شهید رجایی در واردات کالاهای اساسی، در مقایسه 
با نقش پررنگ آن در ترانزیت کالاهای غیر اساسی، بسیار اندک است.
جزئیات واردات کالاهای بندر شهید رجایی

بررسی تفکیکی نوع کالاهای وارد شده از بندر شهید رجایی نشان می دهد که عمده 
مصالح  کانتینری،  کالاهای  نفتی،  فراورده های  به  بندر،  این  از  شده  ترانزیت  کالاهای 

ساختمانی و معدنی، و کالاهای فلزی اختصاص دارد.
 سهم کالاهای اساسی در مقایسه با این اقلام، ناچیز است. این آمارها نشان می دهند که 
باوجود نقش کلیدی بندر شهید رجایی در ترانزیت کالاهای مختلف، سهم آن در واردات 
کالاهای اساسی بسیار پایین است و عمده کالاهای وارد شده به این بندر شامل فراورده های 

نفتی و کالاهای کانتینری است.
کاهش سهم بندر شهید رجایی در سال های اخیر

بر اساس گزارش های ماهانه سازمان بنادر و دریانوردی در سال ۱۴۰۳، میزان کالاهای 
اساسی وارداتی از بندر شهید رجایی به ۶۸۲ هزار تن کاهش یافته است که سهم آن 
را به حدود ۳ درصد از کل واردات کالاهای اساسی کشور می رساند. این کاهش سهم، 
نشان دهنده تمرکز واردات کالاهای اساسی در بنادر دیگر نظیر بندر امام خمینی و بندر 

امیرآباد است.
چرا سهم بندر شهید رجایی در واردات کالاهای اساسی پایین است؟

اگرچه بندر شهید رجایی به عنوان بزرگ ترین بندر کانتینری کشور شناخته می شود و 
زیرساخت های پیشرفته ای دارد، اما تمرکز آن بیشتر بر کالاهای غیر اساسی، صادرات 

فراورده های نفتی و ترانزیت کالاهای کانتینری است. 
این بندر، با ظرفیت سالانه جابه جایی ۹۰ میلیون تن کالا و موقعیت استراتژیک در مرکز 
کریدور ترانزیتی جنوب به شمال، نقشی کلیدی در تجارت غیر اساسی کشور ایفا می کند. 

از سوی دیگر، واردات عمده کالاهای اساسی به دلیل نیاز به زیرساخت های ویژه نظیر 
سیلوهای ذخیره غلات یا مخازن روغن، به بنادری نظیر امام خمینی و امیرآباد منتقل شده 

است که این زیرساخت ها را دارند.
 با توجه به آمارهای ارائه شده، ادعای »سهم اندک بندر شهید رجایی در واردات کالاهای 
اساسی« درست ارزیابی می شود. باوجود نقش بیش از ۵۰ درصدی این بندر در ترانزیت 
کالاهای کشور، سهم آن در واردات کالاهای اساسی کمتر از ۵ درصد است. این موضوع 
نشان می دهد که بندر شهید رجایی، اگرچه شاهرگ حیاتی تجارت دریایی ایران است، اما 

نقش کلیدی در تأمین کالاهای اساسی کشور ندارد.
تا  است  فرصتی  بندر،  این  به  رسانه ها  توجه  و  رجایی  شهید  بندر  در  اخیر  حادثه 
تقویت  و  بندری  زیرساخت های  توزیع  در  بازنگری  به  کشور  اقتصادی  سیاست گذاران 
ظرفیت های بنادر دیگر بپردازند. تنوع بخشی به بنادر وارداتی و تمرکززدایی از بندر شهید 
رجایی می تواند آسیب پذیری کشور در برابر بحران های احتمالی را کاهش دهد و امنیت 

اقتصادی ایران را تقویت کند.

حادثه بندر شهید رجایی موجب کمبود کالای اساسی می شود؟

فارس/  رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی استان زنجان گفت: در 
سال ۱۴۰۴ وام ودیعه مسکن در مرکز استان زنجان به ۲۱۰ میلیون تومان و دیگر 

شهرستان ها به ۱۴۰ میلیون و در روستاها به ۵۵ میلیون تومان افزایش یافته است.
بهزاد کردلو، رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی استان زنجان به دو 
بسته کمک ودیعه مسک نمستأجران که در دومین جلسه شورای عالی مسکن از سوی 
وزارت راه و شهرسازی مطرح شد و به تصویب رسید اشاره و اظهار کرد: یکی از دستور 
کارهای این جلسه بررسی پیشنهاد بسته هایی کمک ودیعه مسکن مستأجرین از سوی 
وزارتخانه بود. رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی استان زنجان با 
اشاره به اینکه در سال ۱۴۰۴، مبلغ وام ودیعه مسکن برای مستأجران افزایش یافته 
است، افزود: وام ودیعه مسکن در مرکز استان زنجان به ۲۱۰ میلیون تومان و دیگر 
شهرستان ها به ۱۴۰ میلیون و در روستاها هم به ۵۵ میلیون تومان افزایش یافته است. 
وی با بیان اینکه وام به مستأجران و اقشار آسیب پذیر اختصاص می یابد، گفت: همچنین 
مقر شد به منظور حمایت از اقشار کم درآمد، وام ۴۰۰ میلیون تومانی قرض الحسنه به 
خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی در نظر گرفته شده و تخصیص یابد. 
کردلو به مراحل ثبت نام وام ودیعه مسکن در سال ۱۴۰۴ اشاره کرد و بیان داشت: 
 »saman.mrud.ir« برای ثبت نام در طرح وام ودیعه مسکن، متقاضیان باید به سامانه
مراجعه کرده و با واردکردن شماره تلفن همراه و دریافت کد تایید مشخصات فردی خود 
را در درج کرده و افزودن افراد تحت تکفل )در صورت لزوم(، تایید اطلاعات و تکمیل 

ثبت نام آخرین مرحله است.
لزوم تسریع در پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن

وی تأکید کرد: پس از تکمیل ثبت نام، متقاضیان باید مدارک لازم را به بانک های 
مربوطه ارائه دهند تا فرایند دریافت وام نهایی شود.رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی 
راه و شهرسازی استان زنجان ادامه داد: متقاضیان دریافت وام ودیعه باید متأهل یا 
سرپرست خانوار بوده و در حال حاضر فاقد مالکیت باشند و همچنین دارای اجاره نامه 
رسمی و ثبت شده در سامانه ثبت معاملات املاک و اسکان و دارای کد رهگیری باشند.

وی تصریح کرد: مستأجرینی که از تسهیلات ودیعه مسکن تاکنون استفاده نکردند در 
اولویت برای دریافت تسهیلات بانکی مذکور هستند.

صدای زنجان/ مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان زنجان گفت: پروژه ۵۱۹ 
واحدی طرح نهضت ملی مسکن شهر قیدار در حال حاضر ۶۵ درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد که تا پایان شهریورماه ۱۳۲ واحد از این پروژه به متقاضیان واگذار 

خواهد شد.
رضا خواجه ای، مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان زنجان اظهار کرد: 
پروژه ۵۱۹ واحدی طرح نهضت ملی مسکن شهر قیدار در حال حاضر ۶۵ درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد که تا پایان شهریورماه ۱۳۲ واحد از این پروژه به متقاضیان 
واگذار خواهد شد.مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان زنجان با اشاره به 
اینکه، این پروژه در زمینی به مساحت ۷ هکتار از مساحت ۲۵ هکتار الحاق شده 
به محدوده در ۸۷ بلوک ۶ واحدی با زیر بناهای متفاوت از ۷۵ تا ۹۵ مترمربع 
در حال احداث است، ادامه داد: در صورت واریزی به موقع متقاضیان و مشارکت 
بانک های عامل در ارائه تسهیلات، فاز بعدی این پروژه که شامل ۶۶ واحد است، 
تا پایان سال واگذار می شود.وی با تأکید بر اینکه، با پیگیری لازم برای تخصیص 
پروژه ۵۱۹  ملی  واحدهای مسکن  تکمیل  برای  از صندوق ملی مسکن  اعتبار 
واحدی شهر قیدار بسیاری از مشکلات حل خواهد شد، تصریح کرد: از دستگاه های 
خدمات رسان انتظار می رود نسبت به تأمین زیرساخت های لازم و ساماندهی معابر 
در اولین فرصت و قبل از تحویل واحدها اقدام کنند.خواجه ای خاطرنشان کرد: با 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن برای اقشار کم درآمد در ایجاد توازن در تقاضای 
مسکن گام های مؤثری برداشته شده، که البته اجرای صحیح این طرح می تواند 
ضمن رشد تولید مسکن و پاسخ مناسب به تقاضای بازار تا حدود زیادی تورم 

حاصل از بخش مسکن را مهار کند.

مدیرعامل شرکت گاز استان زنجان: 
چهار هزار و ۹۸۷ انشعاب جدید 
گاز در استان زنجان نصب شد

رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی 
استان زنجان؛

افزایش سقف ودیعه مسکن در زنجان
 به ۲۱۰ میلیون تومان

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان زنجان: 
پروژه ۵۱۹ واحدی قیدار 6۵ درصد پیشرفت 

فیزیکی دارد

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

صدای زنجان/  مدیرعامل شرکت گاز استان زنجان گفت: چهار هزار و ۹۸۷ انشعاب 
گاز طی سال گذشته در نقاط مختلف شهری و مناطق سخت گذر روستایی استان 

نصب شد.
رحیم سلیمانی نژاد افزود: با نصب علمک های جدید تعداد انشعابات گاز در نقاط 
مختلف شهری و مناطق روستایی استان به ۲۱۶ هزار و ۸۵۰ علمک گاز افزایش یافت.

وی اظهار داشت: علمک های نصب شده در سال گذشته زمینه جذب بیش از ۱۹ هزار 
مشترک جدید گاز را در استان فراهم کرده است تا مجموع مشترکینی که از خدمات 

گاز استفاده می کنند به ۴۲۷ هزار و ۲۴۵ مشترک برسد.
سلیمانی نژاد با بیان اینکه برای نصب این تعداد علمک ۱۷۲ کیلومتر شبکه گذاری 
انجام شده است، تصریح کرد: از تعداد انشعابات گاز نصب شده در استان یک هزار و 

۲۷۲ علمک در شهرها و سه هزار و ۷۱۵ انشعاب نیز در روستاها بوده است.
وی از اجرای هشت هزار و ۱۷۵ کیلومتر شبکه توزیع و خطوط تغذیه در مناطق 
مختلف استان خبر داد و گفت: هم  اکنون ۱۰۰ درصد خانوار شهری و ۹۶.۸ درصد 

خانوار روستایی استان زنجان از نعمت گاز طبیعی بهره مند هستند.
ایجاد  خصوص  در  دولت  تاکید  به  اشاره  با  زنجان  استان  گاز  شرکت  مدیرعامل 
زیرساخت های لازم برای رونق اشتغال و تولید پایدار، تصریح کرد: تعداد روستاهای 
دارای سکنه استان ۹۱۰ روستاست که از این تعداد ۷۶۹ روستا گازدار شده  و گازرسانی 

به ۱۸ روستا نیز در دست اجراست.
سلیمانی نژاد با اشاره به سخت گذر و دور دست بودن روستاهای باقیمانده استان، گفت: 
با توجه به مسیرهای ناهموار، سنگی و شیبدار بودن مسیر، اجرای لوله گذاری ها با 

سختی چندین برابری انجام می شود.
وی به برنامه های امسال شرکت گاز استان زنجان اشاره کرد و افزود: اجرای بیش از 
۲۰۰ کیلومتر شبکه تغذیه و توزیع در زمینه گازرسانی به صنایع و جایگاه های سوخت، 
پذیرش حدود ۱۱ هزار و ۵۰۰ مشترک جدید خانگی، عمومی و صنعتی)شهری و 
روستایی(، استفاده از کنتورهای ارتقا یافته، پایش مشترکین عمده، پایش مشترکین 
جزء و شناسایی مصارف نا متعارف و تعمیر و کالیبراسیون تجهیزات اندازه گیری با 
هدف کاهش هدر رفت گاز طبیعی به میزان چهار میلیون متر مکعب از برنامه های سال 

۱۴۰۴ شرکت گاز استان زنجان است.

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠١۴۶٨۵ مورخه ٢۵/١۴٠٣/٠۵ 
کلاسه ١٨٣٧-١۴٠٣ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای روح اله شبیری فرزند علی به شماره شناسنامه ٢١٠٠ صادره از تهران در 
ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ٧۴۶/۴٣ مترمربع از پلاک ١٩۵٠ فرعی از ١٢٢ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )باغات شناط( 
خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی 
می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠٢/٠٨* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٢٣/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

آگهی فقدان سند مالکیت 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٣۶۶٠ مورخه 
١۴٠٣/١٠/٠٨ کلاسه ٣٧۶٠-١۴٠٣ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای محمد مهدی معصومی فرزند علی به شماره 
شناسنامه ١۶٠٠ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ٣٩٧٧/٠۵ مترمربع از پلاک ١٨٣٠فرعی از ١اصلی واقع در 
ابهر بخش سه زنجان )ابهر( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی وکلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم 
مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد 
میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠٢/٠٨ تاریخ انتشار دوم ٠٢/٢٣/١۴٠۴

سند مالکیت دفترچه ای ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به پلاک ١٢ فرعی از ۶۵ اصلی بخش ٧ زنجان به بشماره چاپی ۶۵٨۴۵٧ 
ذیل ثبت ١٨٢٨٧ صفحه ٢١٨ دفتر ١١۵ به آدرس روستای سارمساقلو به نام آقای حسین رمضانلو صادر و تسلیم گردیده است 
سپس نامبرده برابر گواهی حصر وراثت ٩۴٠٩٩٧٢۶٠١٠٠١۵٧۵ – ١٣٩۵/٠١/١۶ شعبه ١ شورای حل اختلاف شهرستان زنجان 
فوت نموده که وراث حین الفوتش عبارتند از١-صفر علی٢-روح اله ٣- نیمتاج ۴- فاطمه ۵- ناهیده -۶ منیرهمگی رمضانلو - فرزندان 
متوفی(.سپس احد از ورثه آقای صفرعلی رمضانلو اصالتا از طرف خود و وکالتا از طرف وراث به استناد وکالتنامه شماره ۶٠۶٠٧ - 
١۴٠٢/٢/١٩ تنظیمی دفتر ١٩ زنجان با ارائه دو برگ استشهادیه مصدق، مدعی مفقود شدن سند مالکیت گردیده و تقاضای صدور 
سند مالکیت المثنی را نموده است که مراتب به استناد تبصره ١ ماده ١٢٠ اصلاحی آئین نامه قانون ثبت آگهی میگردد تا هر کس 
به نحوی از انحاء ادعایی نسبت به ملک مذکور دارند یا معاملاتی به نفع آنها انجام شده است از تاریخ انتشار این اگهی به مدت ده 
روز ضمن مراجعه به این اداره اعتراض خود را با ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله تسلیم نماید در غیر این صورت سند مالکیت 

المثنی به متقاضی تسلیم خواهد شد.

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

سعید حسنی کدیرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه یک زنجان 
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بخش کشاورزی »تخصص« می خواهد 

مدیران دغدغه مند مسائل زیست 
محیطی انگشت شمارند

بازخورد          پاسخ مدیر کل ورزش و جوانان به سوال یک خبرنگار در باره 
مراکز تخصصی مشاوره و ازدواج مبنی بر اینکه »آیا شما فعالیت مراکز تخصصی 
مشاوره و ازدواج را رصد می کنید؟ آیا این مراکز تاثیر گذاری و خروجی دارند؟ 
و چرا علی رغم فعالیت دستگاه های مختلف و مراکز یاد شده در حوزه مشاوره 
ازدواج و پیشگیری از طلاق همچنان آمارهای این حوزه نگران کننده است؟« : 
ضمن تشکر از دغدغه مند بودن اصحاب رسانه در مورد موضوعات مختلف، 
با توجه به اینکه ازدواج یک مولفه چند وجهی و یک امر پیچیده فرهنگی و 
اجتماعی است و یکی از مولفه های ازدواج پایدار و موفق، مشاوره و آموزش می 

باشد که رسالت و برنامه اصلی این اداره کل در حوزه ازدواج است.  
فعالیت مراکز مشاوره همواره تحت نظارت و بررسی بوده و رتبه بندی نیز صورت 
گرفته و  ارزیابی و نظر سنجی لازم از دریافت کنندگان خدمات از این مراکز 
انجام شده و سامانه ثبت فعالیت مراکز مشاوره  بصورت شفاف گواه بر عملکرد 

و خروجی این مراکز است.  
آمار منتشر شده از ثبت احوال استان نشان از رشد نسبتا مطلوب ازدواج و 
کاهش طلاق در سال ۱۴۰۳ دارد و قطعا تاثیر مشاوره ها و آموزش ها در این 
آمار مشاهده می شود و صد البته باید بگویم که تاثیر گذاری اقدامات فرهنگی 
اعم از )آموزش ها و مشاوره های پیش از ازدواج ( نیاز به زمان دارد و امیدواریم 

در چند سال آینده بیش از این شاهد کاهش و آمارنزولی طلاق باشیم.   
عوامل مختلف دیگری همچون عوامل فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی وجود 
دارند که نقش پر رنگی در امر ازدواج دارند و وزارت ورزش و جوانان در این 
حوزه ها نقش دبیرخانه ای دارد و باید بابت عملکرد و آمار آن ها از  دستگاههای 

دیگر پیگیر شد.

خبر: محمودی، رییس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی 
استان زنجان گفت: در تولید محصولات کشاورزی در استان و کشور با 
کمبود منابع به ویژه دو منبع مهم زمین و آب مواجه هستیم که از عوامل 
محدودکننده تولید محصولات کشاورزی است. در این شرایط، دو وظیفه را 
برای خود تعریف کرده ایم که شامل ورود دانش فنی به مزرعه و کاهش 
استفاده از منابع پایه در تولید کشاورزی است تا بتوانیم افزایش واحد تولید 

در سطح را محقق کنیم.
پی نوشت: ای کاش کسانی که در مقطعی فارغ التحصیلان کشاورزی را کنار 
گذاشته و افراد فاقد تحصیلات و یا فارغ التحصیلان غیرکشاورزی را وارد 
بخش های اداری جهاد کشاورزی کردند به اینگونه صحبت ها توجه می 

کردند؟
بحران آب، آینده کشاورزی بخصوص در مناطقی مثل زنجان را مبهم نشان 
می دهد و باید قبول کنیم، تنها اهل فن است که می تواند با بهره گیری از 
آموخته های علمی و دانشگاهی، حداقل بخش هایی از کشاورزی را در این 

مناطق حفظ کند.

خبر:مدیرکل محیط زیست استان زنجان گفت: فعالیت شهرک های صنعتی 
ومعادن از دغدغه های محیط زیستی شهروندان استان است که در این 
راستا بازرسی ها و نظارت های مستمر از سوی سازمان محیط زیست صورت 

می گیرد تا جلوی هرگونه تخلف گرفته شود./ایرنا
پی نوشت:چندوقتی است که برخی مسئولان استانی به جای انجام وظیفه در 
قبال تخلفات و یا پیشگیری ازعوامل آسیب زا به مردم،نقش »روایتگری« را 
ایفا می کنند. بهتر نیست به جای بازی با کلمات و تعارف با صاحبان صنایع، 
صریح و شفاف به مردم گفته شود که برخی از مسئولان استانی در عمل 
نشان می دهند که مسائل زیست محیطی دغدغه شان نیست؟ مصداق این 
جمله، پایداری فعالیت کشاورزی و پرورش سبزیجات در اطراف شهرک  
تخصصی روی و سایر واحدهای روی زنجان است که صنایع حاضر به خرید 
این اراضی از کشاورزان نیستند و دستگاه متولی به نمایندگی از دولت نیز 
به جای پیگیری امور، همه چیز را متوجه کشاورز می داند! متاسفانه مدیران 

دغدغه مند مسائل زیست محیطی انگشت شمارند!

مهر/  در کشاکش ضرورت اصلاح قوانین برای همگامی با واقعیات متغیر اجتماعی و 
اقتصادی، طرح پیشنهادی برای بازنگری در مقررات ناظر بر مهریه و اجرای محکومیت های 
مالی، به ویژه اصلاحیه ماده ۲۲ قانون حمایت خانواده، فرصتی مغتنم برای بازاندیشی در 
این سازه حقوقی-فقهی است. با این حال، نگاه صرفاً تقلیل گرایانه به مهریه به عنوان یک 
بدهی مالی صرف، بدون درک کارکردها و لایه های عمیق تر آن در نظام حقوقی و فقهی 
ما، می تواند پیامدهای ناخواسته و بعضاً ویرانگری برای بنیان خانواده و جایگاه حقوقی زنان 

به همراه داشته باشد.
راضیه اکبری، کارشناس حقوق خانواده و فعال حوزه زنان در این خصوص گفت: مهریه، 
فراتر از یک تعهد مالی ساده، نه تنها در مقام پشتوانه ای حداقلی برای زن در صورت 
گسست پیمان زناشویی عمل می کند، بلکه در بافتار فرهنگی و حقوقی ایران، عنصری 
بازدارنده در برابر تصمیمات شتاب زده و نامتوازن برای پایان دادن به زندگی مشترک 

محسوب می شود.
وی افزود: طرح اصلاح ماده ۲۲، در پی تحقق سیاست های حبس زدایی و کاهش جمعیت 
کیفری، تکیه بر ابزار حبس را به عنوان ضمانت اجرای عدم پرداخت مهریه، کاهش داده 
است. گرچه اصل حبس زدایی در دعاوی مالی، حرکتی رو به جلو و منطبق با عدالت 
ترمیمی و انسانی است، اما اجرای این سیاست بدون پیش بینی سازوکارهای حمایتی 
جایگزین و مؤثر برای زنان، به منزله برداشتن یکی از معدود اهرم های توازن در روابط 

زناشویی خواهد بود.
جرای این سیاست بدون پیش بینی سازوکارهای حمایتی جایگزین و مؤثر برای زنان، به 

منزله برداشتن یکی از معدود اهرم های توازن در روابط زناشویی خواهد بود
اکبری در ادامه بیان کرد: کاهش ناگهانی و چشمگیر سقف حمایت کیفری از ۱۱۰ به 
۱۴ سکه، آن هم در شرایطی که شاخص های اقتصادی نظیر نرخ تورم و قیمت سکه در 
طول دهه اخیر دستخوش تغییرات بنیادین شده اند، با کدام منطق اقتصادی و حمایتی 

قابل توجیه است؟ این تقلیل رادیکال، نه تنها پشتوانه مالی زن در مواقع بحرانی را به 
شدت تضعیف می کند، بلکه با تقویت بیش از پیش قاعده فقهی »الطلاق بید من أخذ 
بالساق« بدون در نظر گرفتن حقوق متقابل و نیازهای حمایتی زوجه، زمینه را برای 
افزایش طلاق های یک طرفه از سوی مردان فراهم می آورد. این امر، تالی فاسد جدی برای 
استحکام خانواده و عدول از فلسفه وجودی ماده ۲۲ است که در اصل به دنبال ایجاد توازن 

حقوقی میان زوجین بود.
وی با اشاره به چالش دیگری که در طرح مشهود است، اظهار کرد: مسئله بعدی رویکرد 
صرفاً قانونی و بی توجهی به ابعاد فرهنگی و پیشگیرانه است. تمرکز بر اصلاح صرفاً مواد 
قانونی، بدون سرمایه گذاری جدی بر فرهنگ سازی، آموزش حقوقی و روان شناختی پیش 

از ازدواج، و تقویت نهادهای مشاوره ای خانواده، به منزله پاک کردن صورت مسئله است.
راه حل در افزایش آگاهی زوجین از مسئولیت ها و تعهدات است

این کارشناس حقوق خانواده با اشاره به راه حل مشکلات مهریه نیز بیان کرد: راه حل 
بنیادین مشکلات مرتبط با مهریه و طلاق، نه در کاهش دستوری و نامتناسب ضمانت 
اجراها، بلکه در افزایش آگاهی زوجین از مسئولیت ها و تعهدات، ترویج فرهنگ گفتگو و 
حل مسالمت آمیز اختلافات، و ارائه مشاوره های تخصصی و کارآمد پیش و پس از ازدواج 

نهفته است. 
رویه قضائی نیز باید از حالتی صرفاً تقابلی خارج شده و با تکیه بر نظر کارشناسان خانواده 

و مددکاران اجتماعی، رویکردی ترمیمی و حمایتی را در پیش گیرد.
اکبری ضمن استقبال از تلاش برای اصلاح رویه های اجرایی و موادی نظیر تعدیل اقساط و 
به کارگیری نظارت الکترونیکی که می تواند گام هایی در جهت بهبود فرآیندها باشند، گفت: 

اما موادی نظیر مجوز طلاق بر اساس کراهت شدید یا جدایی دو ساله بدون ملاحظات 
را  نگرانی ها  دادگاه ها،  اختلاف  در صلاحیت حل  تشتت  یا  و  اجتماعی  و  فقهی  دقیق 
دوچندان می کند. به نظر می رسد این مواد، بدون تحلیل عمیق پیامدها و با نادیده گرفتن 
اصول وحدت رویه قضائی و ضرورت انطباق کامل با موازین شرعی و سیاست های کلان 

خانواده، تدوین شده اند.
طراحی سازوکارهای حمایتی جایگزین و مؤثر برای زنان

وی در ادامه ویژگی های طرح مطلوب برای حل این مسئله بر شمرد و اظهار کرد: در 
نهایت، هرگونه اصلاح در ماده ۲۲ قانون حمایت خانواده باید با نگاهی جامع و همه جانبه 
صورت پذیرد که نه تنها به دنبال کاهش جمعیت کیفری باشد، بلکه عدالت کیفری، عدالت 
جنسیتی و مهم تر از همه، تقویت و تحکیم بنیان خانواده را سرلوحه کار خود قرار دهد. 
این امر مستلزم تدوین طرحی است که با در نظر گرفتن واقعیات اقتصادی، نصاب حمایت 
کیفری مهریه را به نحوی منطقی و متناسب با قدرت خرید جامعه و جایگاه حمایتی مهریه 

تعیین کند و نه صرفاً با کاهشی دستوری.
وی افزود: سازوکارهای حمایتی جایگزین و مؤثری برای زنان در صورت عدم امکان وصول 
مهریه پیش بینی کند، از جمله صندوق های حمایت مالی با منابع پایدار و سامانه های 
کارآمد کشف اموال محکوم علیه. همچنین سرمایه گذاری بر روی مشاوره های حقوقی و 
روانشناختی پیش و پس از ازدواج را به یک الزام قانونی مؤثر تبدیل کرده و کیفیت این 

خدمات را تضمین نماید.
باید از هرگونه پیشنهادی که زمینه را برای افزایش آمار طلاق، بی توازن کردن حقوق 

زوجین یا ایجاد تشتت در رویه های قضائی فراهم می آورد، پرهیز شود

خبرآنلاین/ با سرعت خیره کننده ای که هوش مصنوعی در حال پیشرفت است، پرسش 
اساسی این است که چه زمانی این فناوری سلطه کامل بر بازار کار خواهد یافت. در شرایطی 
که اقتصاد آمریکا با بدهی ۳۶ تریلیون دلاری، تنش های تعرفه ای و عدم قطعیت های مالی 
روبروست، خطر تحولات ناشی از هوش مصنوعی بر ضرورت آماده سازی شغلی کارگران 

افزوده است.
بر اساس گزارش های منتشر شده از سوی مؤسساتی چون PwC، مک کینزی و مجمع 
جهانی اقتصاد، انتظار می رود که تا سال ۲۰۵۰ هوش مصنوعی نیروی کار جهانی را به 
شکلی بنیادین متحول کند. تخمین ها نشان می دهد که تا ۶۰ درصد از مشاغل کنونی 
نیازمند تغییرات اساسی خواهند شد. در این روند، سیستم های خودکار و فناوری های 

هوشمند به بخش جدایی ناپذیری از محیط های کاری تبدیل می شوند.
تفکر  مهارت هایی همچون  آینده، کسب  در  رقابت پذیری  و  برای حفظ جایگاه شغلی 
انتقادی و سواد دیجیتال حیاتی است. همچنین توصیه می شود افراد به سمت مشاغل 
کمتر آسیب پذیر در برابر اتوماسیون، مانند بخش های بهداشت و آموزش، حرکت کنند و از 

برنامه های بازآموزی برای نوسازی مسیر شغلی خود بهره ببرند.
ری دالیو، سرمایه گذار کلان و بنیان گذار صندوق سرمایه گذاری بریج واتر، هشدار داده است 
که آینده اقتصاد به چگونگی تلفیق قدرت هوش مصنوعی با پتانسیل انسانی وابسته خواهد 
بود. به گفته او، کسانی که از هم اکنون خود را برای این تغییرات آماده کنند، فردای جهان 

را خواهند ساخت.
سرعت دگرگونی فراتر از انتظار

برآوردهای مختلف نشان می دهد طی بازه ای ۱۰ تا ۳۰ ساله، هوش مصنوعی چهره اغلب 
مشاغل را دگرگون خواهد کرد. گزارش مک کینزی پیش بینی می کند که تا سال ۲۰۳۰ 
حدود ۳۰ درصد مشاغل آمریکا تحت تاثیر مستقیم اتوماسیون قرار گیرند و ۶۰ درصد نیز 
با تغییرات عمده ناشی از ابزارهای مبتنی بر هوش مصنوعی روبرو شوند. پیش بینی گلدمن 
ساکس نیز حکایت از آن دارد که تا سال ۲۰۴۵ نیمی از مشاغل به طور کامل توسط 

ربات ها و فناوری های مولد هوش مصنوعی خودکارسازی خواهند شد.

برآورد پیشین گلدمن ساکس نشان می دهد که هوش مصنوعی ممکن است موجب حذف 
۳۰۰ میلیون شغل در سراسر جهان شود؛ معادل ۲۵ درصد از کل بازار کار جهانی. در 
مقابل، مشاغل فیزیکی مانند ساخت وساز، صنایع دستی تخصصی، تعمیرات و نگهداری، در 
برابر این موج مقاوم تر خواهند بود. دالیو همچنین نسبت به »عصر کاهش شدید بدهی« 
هشدار داده است؛ عصری که در آن بهره وری ناشی از هوش مصنوعی رشد می کند، اما 
سرعت جایگزینی مشاغل جدید با مشاغل حذف شده بسیار کمتر خواهد بود. به گفته لری 
فینک، مدیرعامل بلک راک، تاثیرات هوش مصنوعی بر بخش هایی مانند مالی و حقوقی 
پیش از این نمایان شده و تا سال ۲۰۳۵ بازآرایی قابل توجهی در مشاغل دفتری و مدیریتی 
ایجاد خواهد شد. جیمی دیمون، مدیرعامل جی پی مورگان نیز در نامه ای به سهامداران 
اعلام کرده است که طی ۱۵ سال آینده، هوش مصنوعی وظایف تکراری را به طور کامل 

تصاحب خواهد کرد.
آهنگ تغییر بسته به شرایط

سرعت دقیق این تغییرات بستگی به پیشرفت های فناورانه، قوانین نظارتی و مشوق های 
اقتصادی دارد. بیل آکمن، مدیر صندوق پرشینگ اسکوئر، معتقد است فشارهای اقتصادی 
سبب تسریع پذیرش فناوری های هوش مصنوعی در شرکت ها شده و این تغییرات را 
زودتر از انتظار به وقوع خواهد رساند. از سوی دیگر، اسکات بسنت، وزیر خزانه داری آمریکا، 
اعتقاد دارد که با اجرای برنامه های بازآموزی می توان از بروز یک بحران بزرگ در بازار کار 
جلوگیری کرد. در خوشبینانه ترین سناریو، انتظار می رود که تا سال ۲۰۴۰ بین ۵۰ تا ۶۰ 
درصد مشاغل یا خودکار شوند یا ماهیتی کاملًا جدید پیدا کنند و در صورت ادامه روند 

نوآوری، این نسبت تا سال ۲۰۵۰ به بیش از ۸۰ درصد نیز برسد.
کدام مشاغل در معرض خطر بیشتری هستند؟

اثرگذاری هوش مصنوعی بر مشاغل یکسان نخواهد بود. برخی مشاغل به سرعت تحت 
تاثیر قرار می گیرند و برخی دیگر در برابر تغییرات مقاومت بیشتری خواهند داشت. وظایفی 
مانند ورود اطلاعات، زمان بندی ملاقات ها و خدمات مشتریان پیشاپیش تحت سلطه 

ابزارهایی چون چت بات ها و فرآیندهای روباتیک قرار گرفته اند.

که  است  داده  نشان  سال ۲۰۲۴  در  عمومی  سیاست  مطالعات  مؤسسه  از  مطالعه ای 
۶۰ درصد از وظایف اداری قابلیت خودکار شدن دارند. شرکت بلک راک نیز به کمک 
هوش مصنوعی در حال کاهش هزینه های عملیات دفتری خود است. کارهایی همچون 
حسابداری، مدل سازی مالی و تحلیل داده های ابتدایی نیز بسیار آسیب پذیرند و ابزارهای 

هوشمند اکنون این وظایف را سریع تر و دقیق تر از انسان انجام می دهند.
پژوهش های  و  قرارداد  تنظیم  نیز، مشاغلی چون دستیاری حقوقی،  در حوزه حقوقی 
حقوقی تحت تاثیر ابزارهایی مانند Harvey و CoCounsel که با دقت ۹۰ درصد اسناد 
را پردازش می کنند، با خطر خودکارسازی روبرو هستند. البته نقش های ارشد حقوقی و 

دفاع در دادگاه به دلیل نیاز به قضاوت انسانی دیرتر جایگزین خواهند شد.
مانند  ابزارهایی  تاثیر  تحت  نیز  اولیه  روزنامه نگاری  و  کپی رایتینگ  گرافیک،  طراحی 
dall-e و پلتفرم های مبتنی بر GPT دستخوش تغییر شده اند. پژوهش های مرکز 
تحقیقاتی Pew در سال ۲۰۲۴ پیش بینی می کند که تا سال ۲۰۳۵، ۳۰ درصد از مشاغل 
انسانی در روایت گری و  رسانه ای به طور کامل خودکار شوند. در عین حال، خلاقیت 

هنرهای عالی تر همچنان حفظ خواهد شد.
برنامه نویسی، مهندسی و علوم داده هم از این روند مستثنی نیستند. اگرچه هوش مصنوعی 
بهره وری در این بخش ها را افزایش داده، اما وظایف روتین برنامه نویسی و طراحی در حال 
خودکار شدن هستند. طبق گزارش مجمع جهانی اقتصاد، تا سال ۲۰۴۰ حدود ۴۰ درصد 

از کارهای برنامه نویسی قابل خودکارسازی خواهد بود.
مشاغل حوزه درمان مانند پرستاری، روان درمانی و مددکاری اجتماعی که نیازمند همدلی 
و تعامل انسانی هستند، کمتر در معرض تهدیدند. حتی با پیشرفت جراحی روباتیک و 

تشخیص های هوش مصنوعی، اعتماد بیمار به حضور انسانی قابل جایگزین نیست.
در نهایت، مشاغل آموزشی، به ویژه در حوزه های حساس مانند آموزش فلسفه یا مدیریت 
عالی، که بر هوش عاطفی و انعطاف پذیری انسانی تکیه دارند، همچنان پایدار خواهند ماند. 
بر اساس گزارش سازمان همکاری و توسعه اقتصادی، تنها ۱۰ درصد از وظایف آموزشی تا 

سال ۲۰۴۰ قابل خودکارسازی هستند.

پایان مهریه سنگین و نجات مردان؛ امنیت اقتصادی زنان چه می شود؟

کدام مشاغل اولین قربانیان هوش مصنوعی خواهند بود؟

از پایگاه خبری صدای زنجان نیوزاز پایگاه خبری صدای زنجان نیوز

بازخوردبازخورد

عصر ایران/  از ۱۸ بهمن ۱۴۰۳ زمان زیادی نگذشته است؛ در محور سیرچ _ کرمان 
اتوبوس حامل دانش آموزان دختر مدرسه فرزانگان کرمان به دلیل نقص فنی در 
سیستم ترمز واژگون شد. در این سانحه ۶ نفر فوت و ۳۵ نفر مصدوم شدند. ناوگان 

حمل و نقل فرسوده ای که قبل و بعد از آن نیز بارها فاجعه آفریده است.
 روایت خانواده هایی که فرزندان شان در جاده های فرسوده، اتوبوس های فرسوده تر و 

نظارت های فراموش شده برای همیشه جا ماندند؛ هنوز جانسوز است.
  در سال های اخیر حوادث مرگ بار اتوبوس های حامل دانش آموزان و دانشجویان، 
نگرانی های فراوانی را در جامعه ایجاد کرده است. این حوادث که عمدتاً در جریان 
اردوهای آموزشی و یا فرهنگی رخ داده است، به دلیل  فرسودگی ناوگان حمل و نقل، 

نقص فنی و یا خطای انسانی اتفاق افتاده اند.
بر اساس آمارهای موجود تنها در یک دهه گذشته ده ها دانش آموز و دانشجو در 
تصادفات اتوبوس های بین شهری جان خود را از دست داده اند. نام هایی که خیلی زود 

از یاد رفته اند؛ اما داغشان هنوز بر دل خانواده ها باقی ست.
سؤال اصلی اینجاست چند خانواده دیگر باید داغدار شوند تا این چرخه مرگ متوقف 

گردد؟
ایمنی حمل و نقل یکی از مهم ترین عوامل در توسعه پایدار جوامع محسوب می شود. 
هدف از ایمنی حمل و نقل محافظت از جان انسان ها، کاهش آسیب های جانی و مالی 

و بهبود کیفیت سفرها است.
طبق داده های پلیس راهور ۷۰ درصد اتوبوس های بین شهری در ایران فرسوده اند و 
بیش از ۴۰ درصد تصادفات، مربوط به نقص فنی خودرو بوده است. این در حالی است 
که در کشورهای اروپایی اتوبوس های بین شهری حداکثر ۱۰ تا ۱۲ سال سن دارند و 

پس از آن از چرخه حمل و نقل خارج می شوند.
فرسودگی ناوگان اتوبوس های بین شهری ایران یعنی سیستم ترمز، فرمان، لاستیک 
و حتی بدنه آنها مستعد خرابی است. نبود نوسازی گسترده باعث شده است، ما با یک 

ناوگان خسته و پر ریسک مواجه باشیم.
بنا بر گفته عضو کمیسیون عمران مجلس حل ریشه ای این معضل ضروری است. در 
حال حاضر، ناوگان حمل ونقل عمومی کشور با بحران فرسودگی دست و پنجه نرم می 
کند. همچنین در یک دهه گذشته، تعداد اتوبوس های فعال در بخش برون شهری از 
۱۵ هزار دستگاه به کمتر از ۷۱۰۰ دستگاه کاهش یافته که بخش اعظم ناوگان عمری 

بالای ۱۰ الی ۱۵ سال دارند.
بر اساس گزارش های رسمی، میانگین سن ناوگان جاده ای ایران از ۱۲ سال در سال 
۱۳۹۰ به ۲۰ سال در سال ۱۴۰۲ رسیده است. این مسئله باعث شده تا بسیاری از 
خودروهای تجاری و عمومی در کشور دچار فرسودگی شدید شده و کارایی و ایمنی 
آن ها کاهش یابد.  کارشناسان فنی بارها تاکید کرده اند که عمر مفید یک اتوبوس 
بین ۱۰ تا ۱۲ سال است، ولی در ایران اتوبوس با عمر بالغ بر ۲۰ سال هنوز در حال 
تردد است.  شواهد حاکی از آن است که یک سوم از وسایل نقلیه در حال تردد در 

کشور دارای حداقل استانداردهای ایمنی و فنی قابل قبول هستند و دو سوم دیگر به 
خاطر اشکالات فنی، نقص در سیستم  روشنایی، لاستیک ها و دیگر نواقص در حقیقت 
نبایستی بر روی جاده حرکت کرده و از نظر ایمنی برای رانندگان، سرنشینان، عابران 
خطرآفرین هستند.  بدیهی است افزایش سن اتوبوس ها منجر به کاهش کارایی و 

افزایش احتمال بروز نقص فنی می شود. 
 در سال ۱۴۰۲ کمتر از ۶۰ دستگاه اتوبوس به ناوگان بین شهری اضافه شده است؛ در 

حالی که نیاز سالانه حدود ۵۰۰۰ دستگاه اتوبوس برآورد می شود. 
از  دو عامل فرسوده بودن لاستیک ها و نقص سیستم ترمزها درصد قابل توجهی 
تصادفات رانندگی را به خود اختصاص داده است. همچنین تعداد قابل توجه وسایل 
نقلیه فرسوده در شبکه فعال حمل و نقل جاده ای یکی از عواملی است که موجب 
بروز تصادفات می شود، در حالی که در بیشتر نقاط دنیا سن قانونی وسایل نقلیه ۱۰ 
سال است؛ اما در کشور ما روند قانون مندی برای تعیین سن فرسودگی آن ها وجود 
ندارد؛ از این رو خودروهایی با سن بالای ۳۰ سال که فعالیت دارند نیز می توان یافت.

حوادثی مانند سانحه اتوبوس دانش آموزان فرزانگان حاصل یک مدیریت نادرست 
است. یک زنجیره از بی تدبیری ها ، نادیده گرفتن ها و کوتاهی ها بوده است. از انتخاب 
اتوبوس های فرسوده بالای ۲۰ سال تا بی توجهی به اصول اولیه ایمنی در سفرهای 

دانش آموزی و یا دانشجویی. 
نقلیه ۲۱ ساله بدون بررسی  سیستم حمل و نقلی که اجازه می دهد یک وسیله 
دقیق در جاده حرکت کند و تاسف برانگیزتر آنکه بعد از حادثه، مقصران فقط احضار 
می شوند؛ ولیکن تغییر ساختاری اتفاق نمی افتد و شرکت های حمل و نقل بارها بدون 
بررسی مجدد به فعالیت خود ادامه می دهند. عوامل بسیاری دست به دست هم می 

دهند تا این وسایل نقلیه که سنی از آن ها گذشته است، بحران ساز شوند:
ضعف در معاینه فنی و نظارت واقعی 

برخی معاینه های فنی به صورت فرمالیته انجام می شوند، به طوری که بدون بررسی 
دقیق، تاییدیه قانونی برای تردد دریافت می کنند.

  نبود استاندارد در انتخاب راننده و خستگی مفرط آنها 
اغلب رانندگان اتوبوس دچار فشار کاری زیاد و خواب ناکافی هستند و این باعث 

کاهش تمرکز، کندی واکنش و افزایش خطای انسانی می شود. 
ضعف آموزش ایمنی به دانش آموزان، مدارس و شرکت های حمل و نقل 

 بسیاری از دانش آموزان، اولیا و حتی مدیران مدارس نمی دانند باید چه استانداردهایی 
از سرویس و یا اتوبوس انتظار داشته باشند. نظارت آموزش و پرورش نیز غالبا سطحی 

و یا سلیقه ای است. 
جاده های نا ایمن و زیرساخت ضعیف 

بسیاری از حوادث در جاده هایی رخ می دهند که فاقد گاردریل، روشنایی مناسب و یا 
تابلوهای هشداردهنده هستند. محورهای کوهستانی و فرعی به ویژه در استان هایی 

مانند کرمان، ایلام و  کردستان بیشتر مستعد حادثه هستند. 

به راستی چرا مسئولان حمل و نقل در ایران کارآمد عمل نمی کنند و با وجود تکرار 
حوادث اقدام موثری صورت نمی گیرد؟ 

نبود نظام نظارتی موثر و شفاف 
همان طور که پیش تر گفته شد؛ نظارت بر شرکت های حمل و نقل مدرسه و دانشگاهی 
انجام نمی شود و یا این امر حالت نمایشی و ساختگی دارد. رانندگان بدون آموزش های 
تخصصی استخدام می شوند، وضعیت فنی اتوبوس ها بررسی دقیق نمی شود و حتی در 
برخی شهرها استاندارد خاصی برای وسایل نقلیه سرویس دانش آموزی وجود ندارد. 

مدیریت ناپایدار و تصمیم گیری های مقطعی 
مدیریت حمل و نقل در ایران بسیار ناپایدار است. این ناپایداری و تغییرات پی در پی 
باعث می شود برنامه های بلند مدت اجرایی نشوند و یا نیمه کاره رها شوند. تصمیم ها 
معمولاً واکنشی هستند، به این معنا که بعد از وقوع حادثه جلسه ای برگزار می شود 

وبعد از آن اقدام در خور توجهی انجام نمی شود. 
پرواضح است؛ ضعف ایمنی در سیستم حمل و نقل ایران نه تصادفی و نه اجتناب ناپذیر 
است. این ضعف حاصل یک سیستم ناکارآمد و غیر پاسخگو است که جان انسان ها را 

فدای سهل انگاری و بی توجهی کرده است. 
 در کشوری که سالانه صدها نفر در حوادث جاده ای و شهری جان می سپارند. هر 
حادثه تنها یک تراژدی نیست؛ بلکه سندی از شکست ساختارهای نظارتی، آموزشی و 

مدیریتی حمل و نقل کشور است.

مرگ های قابل پیش گیری؛ 

چرا کسی فکری به حال ناوگان پیر نمی کند؟

صدای زنجان/ مدیرکل انتقال خون زنجان با تأکید بر اینکه زنجان آمادگی کامل برای 
کمک به تأمین خون موردنیاز در سراسر کشور را دارد، گفت: ذخایر خون در زنجان 

کافی و مناسب است.
المیرا سعیدی، مدیرکل انتقال خون استان زنجان  با اشاره به حادثه بندرعباس و نیاز به 
خون، اظهار کرد: باتوجه به بعد مسافت بین زنجان و بندرعباس، نیاز انتقال خون استان 
هرمزگان از طریق استان های هم جوار و نزدیک و تهران به خاطر وجود خط پروازی در 

همان چند ساعت اول تأمین شد.
مدیرکل انتقال خون استان زنجان با بیان اینکه نیاز به خون و فرآورده های خونی 
همیشگی است، افزود: اداره کل انتقال خون استان زنجان با همکاری و یاری همیشگی 
اهداکنندگان نوع دوست، آمادگی این را دارد که در صورت لزوم و در سطح نیاز، در هر 

نقطه از کشور در شبکه ملی خون رسانی همکاری های لازم را داشته باشد.
وی از همشهریان خواست که اخبار رسمی مربوط به نیاز به خون و فرآورده های 
خونی را از سایت رسمی سازمان انتقال خون به آدرس www.ibto.ir پیگیری کنند.

سعیدی در خصوص ذخایر خون در استان زنجان گفت: ذخایر خون کافی و مناسب 
است و هر لحظه ای که نیاز باشد، آمادگی این را داریم که در شبکه ملی خون رسانی 
همکاری داشته باشیم.مدیرکل انتقال خون زنجان با تأکید بر اینکه در حال حاضر 
کمبودی در ذخایر خون وجود ندارد، افزود: زنجان هیچ وقت کمبود نداشته و از هیچ 

جایی هم خون یا فرآورده نگرفته ایم و طبق معمول همیشه ارسال کننده بوده ایم.

مدیرکل انتقال خون زنجان :

 کمبودی در ذخایر خون زنجان وجود ندارد

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 



دو شنبه  ۸  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۳۸ روز�� فرهنگ۴۴

صدای زنجان از وضعیت زیرساخت های گردشگری و ضرورت احداث هتل گزارش می دهد؛

فراریان توسعه!
معاونمیراثفرهنگی،صنایعدستیوگردشگریاستان:چرادرسایراستانهابرایجذبسرمایهگذاریبرایساختهتلتسهیلگریمیشودامادرزنجانسنگاندازی؟قیمتپیشنهادیزمینبهسرمایهگذاربسیاربالاست

اینامرموجبفرارسرمایهگذارمیشود!
فعالحوزههتلداریزنجان:سرمایهگذارانزیادیتمایلدارنددرزنجانبرایساختهتلاقدامکننداماموانعاجازهنمیدهد

سمیه محرمی: در حالی که اذهان عمومی تصور می کند که مسئولان ذیربط در 
این مدت تمامی تلاش خود را برای ترغیب سرمایه گذار از طریق تسهیل گری در 
صدور مجوز، اعطای زمین و ارائه مشوق ها کرده اند و این سرمایه گذاران هستند که 
امتیازهای داده شده در زنجان را نمی بینند و کفران نعمت هم می کنند! اما اظهارات 
معاون میراث فرهنگی استان زنجان حکایت از سنگ اندازی برخی از مسئولان 
دولتی در اعطای خدماتی نظیر زمین دارد که سبب شده تا سرمایه گذاران از زنجان 

به مقصد سایر استان ها، پا به فرار بگذارند!  
 زنجان به عنوان میزبان مهربان برای پذیرش مسافران و گردشگران با چالش هایی 
اصلی ترین  از  یکی  عنوان  به  هتل  اینکه  به  توجه  با  میان  این  در  است  مواجه 
زیرساخت های گردشگری شناخته شده و توجه به آن از دیرباز به عنوان عاملی 
برای جذب گردشگر شناخته شده است، نبود هتل پنج ستاره در زنجان و کمبود 
و  هتل ها  سایر  مورد  در  که  کمبودهایی  کنار  در  زنجان  در  ستاره  چهار  هتل 

مهمان پذیرهای وجود دارد.
 در ایام مختلف سال از جمله ایامی که مسافر و گردشگر زیادی در زنجان حضور 
دارند وجود هتل به شدت احساس می شود، این موضوع به عنوان حلقه مفقوده 
توسعه گردشگری در زنجان بارها مورد تاکید مسئولان بوده و در مقاطع مختلف 
متولیان امر از پیگیری ساخت و توسعه هتل های زنجان خبر داده و وعده توسعه 
این زیرساخت را داده است، ولی از آن پس خبری از اجرا و ساخت این هتل ها نشد.

در ایام پرمسافر، کمبود تخت در زنجان محسوس می شود
موضوع کمبود هتل در زنجان همواره یکی از دغدغه های فعالان این حوزه بوده 
این قشر تاکید دارند ساخت و توسعه هتل در زنجان می تواند دست فعالان  و 
حوزه گردشگری را در زمینه جذب مسافرو گردشگر باز کند، سمانه زنده دل یکی 
از راهنمایان گردشگری زنجان در این زمینه به صدای زنجان می گوید: کمبود 

هتل های با کیفیت، به ویژه هتل های پنج ستاره از مشکلات عدیده زنجان است.
این فعال حوزه گردشگری با بیان اینکه در ایام پرمسافر نظیر تعطیلات نوروزی و 
هشتم محرم، ظرفیت تمامی هتل ها، هتل اپارتمان ها و حتی مسافرخانه های زنجان 
پر می شود، تصریح می کند: این نشان می دهد که تقاضا وجود دارد، اما عرضه کافی 

نیست. 
زنده دل با اشاره به اینکه کیفیت پایین برخی از هتل ها نیز مسئله ساز است، بیان 
می کند: برخی از هتل   قدیمی شده اند و به دلیل عدم سختگیری ها، اقدامی برای 
بازسازی انجام نداده اند و با وجود موقعیت مکانی خوب، از کیفیت لازم برخوردار 

نیستند. با این حال همین هتل ها هم در ایام پربازدید، پذیرای مسافران هستند.
وعده هایی که عملیاتی نمی شود

یکی از این وعده ها که در زمینه ساخت هتل در استان زنجان داده شد، در دوران 
سید سعید صفوی مدیرکل وقت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
زنجان بود که ۲۹ خردادماه ۱۴۰۲ به رسانه های استان گفته بود دو نفر سرمایه گذار 
برای احداث هتل پنج ستاره در شهر زنجان و دو نفر متقاضی برای احداث هتل 
چهار ستاره در شهرستان ابهر درخواست دادند. پیگیری های صدای زنجان حکایت 
از آن دارد که با وجود تلاش های صورت گرفته برای جذب این سرمایه گذاران و 
آغاز فعالیت آنها در حوزه ساخت هتل در زنجان به دلیل برخی کارشکنی ها و 
عدم همراهی دستگاه ها این موضوع همچنان بی نتیجه مانده و حتی تعدادی از 

سرمایه گذاران، استان دیگری را برای سرما یه گذاری خود انتخاب کرده اند.
زنجان، کمبود هتل های چند ستاره دارد

داود آبیان معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان زنجان در این زمینه در گفت و گو با صدای زنجان با اشاره به اینکه آمادگی 
کامل داریم در اقصی نقاط استان در فرصت بسیار کوتاه موافقت اولیه اصولی ساخت 
هتل را صادر کنیم، اظهار می کند: یک سال و نیم گذشته با توجه به نیازهای 
ضروری و حیاتی توسعه گردشگری استان این موضوع مورد توجه و تاکید اداره کل 

میراث فرهنگی استان زنجان بوده است.
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان  معاون گردشگری 
زنجان با بیان اینکه زنجان فاقد تعداد مناسب هتل های پنج و چهار ستاره است، 
ادامه می دهد: افزایش این هتل  ها و در مجموع افزایش تخت های استاندارد در حوزه 

گردشگری می توانند در بهبود خدمات رسانی تاثیرگذار باشد.
بومی  وغیر  بومی  با جذب سرمایه گذاران  اصولی  موافقت  اینکه سه  بیان  با  وی 
در زنجان صادر شده است، عنوان می کند: این موافقت ها در مناطق مناسب و 
گردشگرپذیر استان صادر شده ولی سرمایه گذاران به دلیل گران تمام شدن زمین 

از سرمایه گذاری منصرف شدند.
آبیان با اشاره به اینکه برای احداث هتل ها به صورت مستمر پیگیر موضوع هستیم، 
اضافه می کند: هتل ها برای میراث فرهنگی حائز اهمیت بوده و در این زمینه تاکید 

بر توسعه مراکز اقامتی است.
چرا در سایر استان ها برای سرمایه گذار تسهیل گری می شود 

ولی در زنجان سنگ اندازی؟
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان  معاون گردشگری 
زنجان با بیان اینکه یکی از سرمایه گذاران علاقه مند در استان هم اکنون یک هتل 
فعال دارد و تمایل به توسعه آن دارد، اظهار می کند: دولت چهاردهم پای کار آمده 
و برای حل مشکلات حوزه گردشگری و سرمایه گذاری گردشگران اعلام آمادگی 

کرده است.
وی با بیان اینکه اداره کل میراث فرهنگی استان زنجان موافقت اصولی احداث 
هتل را در کمترین زمان ممکن صادر می کند، ادامه می دهد: این در حالی است که 
متولیان مربوطه،  واگذاری زمین را با قیمت بالا انجام می دهند و این موضوع موجب 

ناراحتی سرمایه گذار و انصراف وی شده است.
آبیان با طرح این سئوال که چگونه برخی استان ها مثل مازندران سرمایه گذار زنجانی 
را به سمت خود جذب کرده و برای وی امتیازاتی در نظر می گیرد؟، اضافه کرد: این 
در حالی است که پیشنهاد قیمت زمین  در زنجان به سرمایه گذار بسیار بالاست و 

موجب فراری دادن سرمایه گذار از استان می شود.
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان  معاون گردشگری 

زنجان با بیان اینکه چگونه در یک استان زمین رایگان برای ساخت هتل در اختیار 
سرمایه گذار قرار می دهند ولی در زنجان نه؟، بیان می کند: مگر قوانین در سراسر 
کشور یکی نیست پس چرا در استان ما برای فعالیت سرمایه گذار سنگ اندازی 

می شود؟
وی با اشاره به اینکه با این شرایط تعجب هم می کنیم چرا در استان هتل ایجاد 
گرفته  قرار  سرمایه گذار  اختیار  در  گران  زمین  چون  که  است  مشخص  نشده، 
است، ادامه می دهد: برای همین سرمایه گذار فعالیت در سایر استان ها که شرایط 

مطلوب تری دارد را انتخاب می کند.
آبیان با بیان اینکه ما به وظایف خود عمل کردیم، عنوان می کند: انتظار همراهی از 

سوی سایر دستگاه ها برای حل این مشکل وجود دارد.
تمایل سرمایه گذار برای ساخت هتل در زنجان نشان از

 ظرفیت در این حوزه است
محمد بازرگان نائب رئیس اتاق اصناف استان زنجان و فعال در حوزه هتل داری 
نیز در این زمینه در گفت و گو با صدای زنجان با اشاره به اینکه در حوزه هتل داری 
کمبود در زنجان به شدت احساس می شود، اظهار می کند: توسعه هتل ها می تواند 

به رفع این مشکل و افزایش حضور گردشگر کمک کند.
وی در پاسخ به سئوالی در مورد ظرفیت پذیرش مسافر توسط هتل های زنجان 
و استقبال سرمایه گذار در این زمینه بیان می کند: تعداد زیادی سرمایه گذار برای 
ساخت هتل در زنجان تمایل دارد و این نشان می دهد که ظرفیت پذیرش مسافر 
و گردشگر در هتل های زنجان بالا است چرا که هیچ سرمایه گذاری بدون تحقیق و 

برنامه ریزی سرمایه خود را در محلی هزینه نمی کند.
بازرگان با اشاره به اینکه سرمایه گذاران برای ساخت هتل در زنجان با موانع اداری 
مواجه هستند، عنوان می کند: با حذف این موانع می توان شاهد افزایش تمایل 
سرمایه گذار برای حضور و فعالیت در این حوزه و رفع کمبودها و نواقص در این 
بخش خواهند شد. این فعال اقتصادی با بیان اینکه تجربه فعالیت در مجموعه های 
اقامتی به خود من نشان داده است، ظرفیت فعالیت در این حوزه زیاد است، بیان 
می کند: تنها باید کمی با سرمایه  گذار همراهی کرد و موانع را در حد قوانین از سر 

راه وی برداشت نه اینکه موانع جدیدی برای وی ایجاد کرد.

آزاده  کارگردانی  و  نویسندگی  به  قاصدک ها«  »دختر  کوتاه  فیلم  خبرآنلاین/ 
مسیح زاده و تهیه کنندگی راضیه غلامی به بیست و هفتمین دوره جشنواره 
بین المللی sHorT sHorTs Film FesTival & asia در ژاپن راه پیدا کرد. 

این جشنواره از مهم ترین جشنواره های فیلم کوتاه در آسیا و یکی از جشنواره های 
مورد تأیید آکادمی اسکار است.

دختر قاصدک ها، روایتگر بخشی از زندگی دختری ست که با وجود موانع وارد 
دنیای فوتبال می شود و با ایستادگی اش در زمین، تعادل را بر هم می زند. 

این فیلم با نگاهی استعاری به تقابل حقیقت و دروغ، صداقت نسل جوان و 
ایستادگی آنها را به تصویر می کشد.

 smile inTernaTional دختر قاصدک ها« پیشتر در یازدهمین دوره جشنواره«
Film FesTival  که یکی از بزرگترین فستیوال های کودک هند است، موفق به 

گرفتن جایزه بهترین فیلم از نگاه داوران جوان این جشنواره شد.
تارا سروش، بنیام افرنگه و عبدالله بهادری بازیگرانی هستند که در این فیلم به 

ایفای نقش پرداختند.
حمید  نباتی)فیلمبردار(،  ابوالفضل  به:  می توان  فیلم  این  عوامل  دیگر  از 
علی اکبری)صداگذار(،  زهره  ویژه(،  میثاقی)جلوه های  رضا  نجفی راد)تدوینگر(، 

فربد جلالی )صدابردار( و حامد قریب)مشاور رسانه( اشاره کرد.
پخش بین المللی این فیلم به عهده شرکت aToZinema است.

همشهری/  قرار است مهران مدیری در همکاری جدید خود با سجاد افشاریان، 
بازیگر و تهیه کننده تئاتر کنسرت موسیقی را با عنوان »جان بی قرار« در سالن 
اسپیناس پلاس برگزار کند، کنسرتی که به گفته حسین توتونچیان، تهیه کننده 
و کنسرت گذار؛ ۲۷ اردیبهشت برگزار می شود و قیمت بلیت این کنسرت مانند 

دیگر کنسرت های برگزار شده در پایتخت خواهد بود.
در حال حاضر کف فروش بلیت ها ۳۵۰ هزار تومان و سقف آن یک میلیون و ۴۰۰ 
هزار تومان است. توتونچیان در ادامه اضافه می کند: در این کنسرت موسیقی که 
در حال حاضر با یک اجرا شروع می شود، سجاد افشاریان در فاصله قطعات اجرایی 
مهران مدیری به عنوان خواننده به اجرای پرفورمنس می پردازد. این کنسرت ۹۰ 
دقیقه ای شامل چند قطعه است و آهنگسازی آن را مهیار علیزاده برعهده دارد و 
سرپرست ارکستر موسیقی »جان بی قرار« است. البته توتونچیان توضیح می دهد: 
ارکستر موسیقی خیلی بزرگ نیست و رضا موسوی مدیریت هنری این اجرا را 
برعهده خواهد داشت.به گفته این تهیه کننده، تلاش می شود همزمان با اجرای 

کنسرت، آلبوم آن که شامل هشت قطعه است، منتشر شود.

مهر/ وزیر میراث فرهنگی، در حاشیه ششمین اجلاس وزرای گردشگری کشورهای 
عضو سازمان همکاری های اقتصادی )اکو(، از اهداف کلیدی ایران برای دستیابی به 

جذب ۱۵ میلیون گردشگر تا افق ۱۴۰۷ سخن گفت.
سیدرضا صالحی امیری، وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی،  شنبه ۶ 
اردیبهشت ۱۴۰۴ در حاشیه ششمین اجلاس وزرای گردشگری کشورهای عضو 
گفتگو  در  برگزار شد،  ترکیه  ارزروم  در  که  )اکو(  اقتصادی  همکاری های  سازمان 
با خبرنگاران با تأکید بر جایگاه برجسته این اجلاس در نقشه استراتژیک توسعه 
گردشگری منطقه ای اظهار کرد: این نشست که با مشارکت وزرای گردشگری ۱۰ 
کشور عضو اکو تشکیل شد، به عنوان یک رخداد مهم در حوزه هم افزایی منطقه ای در 
زمینه گردشگری، مسیر جدیدی را برای تقویت ظرفیت های مشترک در این عرصه 

هموار ساخت.
از  یکی  افزود:  اجلاس،  این  در  مهم  تصویب ۱۰ مصوبه  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
مصوبات کلیدی که می تواند تأثیرات ژرفی بر رشد و توسعه گردشگری کشورهای 
عضو اکو داشته باشد، ایجاد یک کمیته مشورتی بین کشورهای عضو به منظور توسعه 
زیرساخت ها و سرمایه گذاری در بخش گردشگری است. این کمیته با هدف تدوین 
از ظرفیت های گردشگری منطقه ای،  بهینه  بهره برداری  استراتژی های مشترک و 

نقشی اساسی در پیشبرد اهداف اکو در این حوزه ایفا خواهد کرد.
وزیر میراث فرهنگی همچنین به تصویب کنفرانس گردشگری سلامت در همدان 
در سال ۲۰۲۵ میلادی )۱۴۰۴ شمسی( اشاره کرد و گفت: ایران به عنوان یکی از 
کشورهای پیشتاز در حوزه گردشگری سلامت، با برخورداری از پزشکان برجسته، 
بیمارستان های مجهز و هزینه های درمانی رقابتی، در حال تبدیل شدن به یک قطب 
جهانی در این عرصه است. در سال ۱۴۰۳ بیش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار گردشگر 
است که طبق  در حالی  این  ایران سفر کردند.  به  از کشورهای مختلف  سلامت 
برنامه ریزی های صورت گرفته، هدف گذاری برای جذب دو میلیون گردشگر سلامت 

در سال های آینده، معادل ۶ میلیارد دلار درآمد خواهد بود.
صالحی امیری در ادامه به مذاکرات خود با وزیر گردشگری ترکیه اشاره کرد و افزود: 
در این دیدار که بر مبنای منافع مشترک دو کشور در توسعه صنعت گردشگری شکل 
گرفت، توافقات جدی در خصوص برنامه ریزی های آتی به منظور تقویت همکاری های 
دوجانبه صورت پذیرفت. در این راستا، نخستین نشست کارشناسی مشترک ایران 
و ترکیه برای تدوین پیش نویس توافق نامه همکاری در حوزه گردشگری، در تبریز یا 
تهران برگزار خواهد شد و به عنوان یک مبنای استراتژیک در سفر آتی رئیس جمهور 

ترکیه به تهران، در سطح عالی تر مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
وی همچنین در خصوص سال فرهنگی ایران و ترکیه به عنوان فرصتی تاریخی برای 
تقویت روابط میان دو کشور افزود: ما بر این باوریم که این سال فرهنگی می تواند به 
یک تحول در روابط گردشگری، سرمایه گذاری و تبادل فرهنگی تبدیل شود. هدف 
نهایی ما برقراری توازن در گردشگری دو کشور است. به ویژه با توجه به اینکه سالانه 
۳.۵ میلیون گردشگر ایرانی به ترکیه سفر می کنند، در حالی که تعداد گردشگران 
ترک به ایران کمتر از ۶۰۰ هزار نفر است، بنابراین برنامه ریزی برای جذب گردشگران 

ترک به ایران، در قالب تورهای ویژه، در دستور کار قرار گرفته است.
وزیر میراث فرهنگی در ادامه با اشاره به اهداف کلان کشور در دستیابی به چشم انداز 
۱۵ میلیون گردشگر تا افق ۱۴۰۷ گفت: یکی از ارکان اصلی این هدف گذاری، توسعه 
با کشورهای هم جوار و منطقه ای است. کشورهای آسیای میانه،  تقویت روابط  و 
قفقاز و حاشیه خلیج فارس از جمله کشورهای هدف در این راستا هستند. به ویژه 
کشورهای عضو اکو که در کانون این برنامه قرار دارند، از جمله ارمنستان، آذربایجان، 
ازبکستان، عراق و ترکیه که در حال حاضر در مذاکرات و نشست های مشترک با آن ها، 

زمینه های تقویت همکاری ها در بخش گردشگری را بررسی می کنیم.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود بر لزوم توسعه زیرساخت های گردشگری 
راستای  در  افزود:  و  تأکید کرد  اهداف  این  تحقق  اساسی  ارکان  از  یکی  به عنوان 
به  ویژه ای  توجه  که  است  لازم  گردشگر،  میلیون   ۱۵ جذب  برای  هدف گذاری 
زیرساخت های گردشگری و فراهم سازی امکانات لازم در این حوزه داشته باشیم. 
در مذاکرات صورت گرفته با مقامات ترکیه، توافق شد که نشست های سرمایه گذاری 
شود.  برگزار  گردشگری  زیرساخت های  توسعه  فرصت های  معرفی  برای  مشترک 

یک فیلم ایرانی به جشنواره ژاپنی راه یافت

از مهران مدیری منتظر آلبوم جدید 
و یک کنسرت بزرگ باشید

هدف ایران از دستیابی به ۱۵ میلیون گردشگر تا ۱۴۰۷

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

برنا/  جشنواره موسیقی نواحی ایران در حالی در بندرعباس آغاز شد که صدای ساز ها 
پیش از سن، از اتاق های هتل شنیده می شد؛ اما نه خبری از تبلیغ بود، نه از حضور 

زنان روی صحنه.
هفدهمین دوره جشنواره موسیقی نواحی ایران از پنجم اردیبهشت در بندرعباس آغاز 
شد؛ اما موسیقی پیش از آن که به صحنه برسد، در اتاق های هتل جریان گرفته بود. 
هنرمندان از استان های مختلف، پیش از اجرا، در راهرو ها تمرین می کردند و صدا ها از 
لای در های نیمه باز بیرون می زد. خبرنگاران و نوازندگان کنار هم، در فضای هتلی که 

انگار نقش پشت صحنه ی نادیده ی جشنواره را داشت، روز را شروع کردند.
تبلیغات شهری کم رمق بود. چند بیلبورد کوچک در نقاطی از شهر دیده می شد که 

برای چنین رویدادی بسیار ناچیز بود.
جنوب، فارس و ضرباهنگ حماسه

نخستین گروه، نوبان از بندر کنگ بود. با لباس های سفید و اجرایی مفصل، صدای 
جنوب را به جشنواره آوردند. ضرب آهنگ ملایم و جزئیات دقیق اجرایشان حس 
آشنای خلیج را در سالن پخش کرد. بدون شتاب، با ریتمی آرام، اما مؤثر، طنین بندر 

را به گوش رساندند.
این گروه با ارائه دو سبک موسیقی مختلف »تحلیل یا خیالی« و »بناتی یاحربی«، 

بخشی از میراث موسیقایی هرمزگان را به نمایش گذاشت. 
از  تک نوازی اش  آمد.  روی صحنه  دندانی  نیِ  با  فارس،  از  جعفرزاده  سعید  سپس 
موسیقی محلی فارس رنگ گرفته بود، اما حس و ساختارش حالتی کلاسیک پیدا 

کرده بود. اجرایی بی کلام که گفتنی های زیادی داشت. آرام، درون گرایانه و دقیق.
بعد از او، دونوازی قشقایی با نقاره و کرنا وارد فضا شد. صدایی که ناگهان ضرب گرفت 
و کوبید. حسی حماسی در سالن پیچید؛ انگار صدای کوچ ایل یا آغاز یک نبرد در 

کوهستان های زاگرس. اجرا بیشتر از آن که ملودی محور باشد، ریتم و انرژی بود.
آن ها همچنین در  پایان این اجرا، آهنگ معروف »ای ایران« را برای حاضران زمزمه 

کردند.
از کتولی تا زار/ آیین هایی که زنده اند، اگر ببینیمشان

چهارمین گروه، »سِیلم« از مازندران بود؛ با سازهایی، چون کمانچه و نقاره و آوازی 
به سبک کتولی. اجرا ساده، اما مؤثر بود و در لحظاتی توانست فضای سالن را به 
حال وهوای جنگل های شمال نزدیک کند. تحرک در ریتم ها، و صراحت در بیان، 

ویژگی اصلی اجرای آنها بود.
گروه پنجم، گروه عیسی بلوچ با نام »زهیر« از بلوچستان بود که اجرای آیینی »زار« را 

با مقام »سرآب« روی صحنه آورد. موسیقی ای آیینی که در گذشته هنگام بردن داماد 
به حمام نواخته می شد. ترکیب ساز ها و تکرار ریتم ها، فضایی نیمه خلسه ایجاد کرد. 

اجرایی کم کلام، اما پرُ از حس عبور، گذار و پالایش.
گروه بعدی، »مِستاک پهَنه« از ایرانشهر بود. آنها با قطعات کردی و اجرای نادر نیک نژاد، 
سالن را تکان دادند. ضرب آهنگ ها سنگین و کوبنده بودند و اگرچه از سیستان و 
بلوچستان آمده بودند، صدایشان کوهستان را یادآوری می کرد. اجرایی قدرتمند و 
مستقیم. پس از اجرای این گروه از خداداد شکل زهی از سیستان و بلوچستان، عاشیق 

رمضانعلی خدابنده لو از زنجان و سعید جعفرزاده از مرودشت تجلیل شد.
در ادامه ولی کمری با هوری خوانی روی صحنه رفت. آوازی با ریشه های باستانی که 
کمتر شنیده می شود. صدایی خشن و در عین حال زنده. اجرایی که بیشتر به یک 
سند زنده شبیه بود تا برنامه ای نمایشی. تماشاگران با دقت گوش می دادند، حتی اگر 

معنای دقیق هر نغمه را نمی دانستند.
پس از آن، میلاد صادقی از قوم بختیاری اجرای مقام خوانی اش را آغاز کرد. صدایش 
پرطنین، ریتم ها تند و واژه ها بومی. مخاطب با او همراه شد، و ضرباهنگ دست زدن ها 
با ضرب موسیقی ترکیب شد. اجرایی پرهیجان که حس حضور در مراسمی واقعی 

را منتقل می کرد.
از آشیق آذربایجان تا سنت های خراسان

آشیق رمضان علی خدابنده لو از زنجان با تک نوازی ساده اش، سادگی موسیقی آذری 
را به نمایش گذاشت. اجرایی بدون هیاهو، اما اثرگذار. موسیقی اش مثل حرفی بود که 

آرام گفته می شود و در دل می نشیند.
آخرین گروه، ابوالوفا از خراسان رضوی بود. اجرایی دلنشین که با ریتم آرام و انسجام 
آرامش خاصی  و  به خوبی بست. ملودی ها همدلی  را  اول جشنواره  گروهی، شب 

داشتند و انتخاب مناسبی برای پایان شب بودند.
لالایی ها کجای جشنواره اند؟

در میان تمام رنگ ها، صدا ها و اقلیم هایی که شب اول جشنواره را شکل دادند، جای 
یک صدا خالی بود؛ صدای زنانه. هیچ زن نوازنده یا خواننده ای روی صحنه نیامد؛ نه در 
گروه ها، نه به صورت مستقل. در حالی که بخش بزرگی از موسیقی نواحی ایران، چه در 
مقام خوانی های لری و کردی و چه در آواز های جنوبی و لالایی های خراسان، بر دوش 
زنان ایستاده است. غیبت آنها نه فقط یک نقصان اجرایی، بلکه حذفی نگران کننده در 
روایتی ست که ادعای تنوع و جامعیت دارد. حالا باید دید شب های آینده، این غیبت 
جبران خواهد شد یا نه؛ و آیا جشنواره می خواهد صدای کامل اقوام را به گوش برساند، 

یا تنها نیمی از آن را.
صدای اقوام در گوش های بی خبر/ کوچه را دیدند، بندر را نه!

در حالی که جشنواره موسیقی نواحی با چنین گستره ای از رنگ و صدا در بندرعباس 
در حال برگزاری است، هم زمان فستیوال کوچه در بوشهر نیز جریان دارد؛ رویدادی 
که توانسته توجه رسانه ها و فضای مجازی را به خوبی به خود جلب کند و با استقبال 
چشم گیر مواجه شود. اما جشنواره نواحی، با وجود حضور این همه گروه شاخص و 
متنوع از اقوام مختلف، در سکوت نسبی خبری آغاز شد. در گفت و گو های کوتاه و 
صمیمانه با مردم شهر، خیلی ها اصلًا از برگزاری آن خبر نداشتند. این برای موسیقی 
اقوام و روایت های زنده ای که با زحمت حفظ شده اند، اتفاق خوبی نیست. موسیقی 
نواحی، اگر شنیده نشود، به مرور در خاطره ها محو خواهد شد؛ و این جشنواره، بیش 

از هر چیز نیاز دارد که دیده، فهمیده و پشتیبانی شود.

صدای اقوام در گوش های بی خبر؛

نیمی از جشنواره موسیقی نواحی پشت صحنه ماند



دو شنبه   ۸   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۳۸

اعتماد/ بیمه تجهیزات الکترونیک دانشجویان در برابر دزدها اقدام جدیدی بود که 
پس از قتل امیرمحمد خالقی، دانشجوی دانشگاه تهران کلید خورد. قتل این دانشجو 
به دست سارقان در نزدیکی خوابگاه دانشگاه تهران موجب شد تا وزارت علوم برای 
حفظ امنیت فضای اطراف خوابگاه ها و دانشگاه ها وارد عمل شود و استفاده از بیمه 

سرقت برای دانشجویان را برای نخستین بار شروع کند.
هر چند این اقدام برای حمایت از دانشجویان را باید به فال نیک گرفت اما انتشار 
جزئیات این بیمه به سرعت با انتقاد دانشجویان و کاربران فضای مجازی روبه رو شد؛ 
برخی نسبت به بند »سرقت با شکست حرز«-یعنی سرقت به شرط عبور دزد از موانعی 

مانند دیوار و در بسته- انتقاد کردند.
انتقادها بالا گرفت

با انتشار جزئیات بیمه موبایل و لپ تاپ دانشجویان در برابر دزدها، کاربران فضای 
مجازی به سرعت واکنش نشان دادند. کاربری با نام سروش احمدی با انتشار بخشی 
از این بیمه  نامه در شبکه ایکس نوشت: »صندوق رفاه دانشجویان بیمه سرقت لپ تاپ 
و موبایل معرفی کردن، بعد نوشتن فقط وقتی بیمه پول دستگاه رو می ده که جلوی 
سارق مقاومت کنی.« کاربر دیگری هم در پاسخ به این توییت نوشته است: »به نظرم 
اینجا منظور از »دستگاه خود را با اراده و اختیار خویش در اختیار سارق قرار می دهد...« 

خارج کردن شمول جرم خیانت در امانته«.
بیمه سرقت با شرط و شروط

بیمه موبایل و لپ تاپ دانشجویان در برابر سرقت، بندهای مختلفی دارد اما ۲قسمت 
است که توجه بسیاری از دانشجویان را به خود جلب کرده؛ اولین انتقادها مربوط به 
»خطر تحت پوشش« است که سرقت را با بحث »شکست حرز« گره زده است. اگر 
بخواهیم به زبان ساده در مورد »شکست حرز« در سرقت حرف بزنیم، باید بگوییم 
که سرقت با شکست حرز یعنی اینکه دزد برای سرقت از مانعی مثل دیوار عبور کند 
یا قفلی را بشکند، در غیراین صورت خبری از پرداخت بیمه نیست. در اطلاعیه وزارت 

علوم، سرقت با شکست حرز اینطور مشخص شده است:
  سرقت با عنوان جیب بری و کیف قاپی

  ورود به حریم بیمه گذار از طریق کلید تقلبی
  ورود به حریم بیمه گذار از طریق شکستن در و پنجره و شیشه و قفل و...

  استفاده از زور، تهدید و ارعاب
ابهام در مورد این بیمه نامه فقط محدود به موضوع »سرقت با شکست حرز« نماند، 
برخی از دانشجویان به جزئیات مواردی که مشمول پوشش بیمه نامه نمی شود، اعتراض 

کردند. در شرح مواردی که شامل بیمه نمی شود، آمده است:
  سرقت دستگاه در مواردی که در معابر عمومی یا داخل خودرو رها شده باشد.

  سرقت اطلاعات دستگاه
  سرقت دستگاه داخل خوابگاه

  سرقت دستگاه توسط آشنایان و نزدیکان بیمه گذار که با اجازه او وارد محدوده منزل، 
محل کار یا... شده باشند، سرقت با شکست حرز محسوب نمی شود و تحت پوشش 

قرار نمی گیرد.
  سرقت دستگاه در مواقعی که دانشجو دستگاه خود را با اراده و اختیار خویش در 
اختیار سارق قرار می دهد سرقت با شکست حرز محسوب نمی شود و تحت پوشش 

قرار نمی گیرد. 
انتقاد همراه شده اما کمتر کسی در فضای مجازی  با  بند۵جزو مواردی است که 
به توضیحات تکمیلی این بند توجه کرده؛ در ادامه این بخش آمده است: »بدیهی 
است مواردی که سرقت از طریق زورگیری، تهدید و ارعاب انجام می شود، شامل این 
بند نیست.« برای توضیح بیشتر از یک مثال استفاده شده تا وضعیت شفاف تر شود: 
»به طور مثال، تحویل گوشی با اراده و اختیار کامل به افراد ناشناس جهت مواردی از 
قبیل عکسبرداری، تماس و رفع اشکال مصادیقی از این استثنا هستند که خسارت های 

ناشی از آن تحت پوشش بیمه قرار ندارد.«

پاسخ وزارت علوم به ابهامات
مسعود گنجی، رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم: این بیمه صرفـا برای 
سرقت با زورگیری است وگرنه بیمه های گوناگون گوشی موبایل افراد را بیمه می کنند، 
اما این بیمه به خاطر حادثه ای بود که در خوابگاه دانشگاه تهران رخ داد و نمی خواهیم 

دوباره این اتفاق ها رخ بدهد. 
ما نمی خواهیم حتی یک دانشجو هم آسیب ببیند، اما اگر دانشجو در معرض تهدید 
باشد، بیمه می شود. وقتی دانشجو توسط سارق تهدید شود، گوشی موبایل و لپ تاپ را 
به خاطر رعب و وحشتی که پیش می آید به سارق تحویل می دهد. بنابراین باید بگوییم 
که قرار نیست دانشجو درگیر شود و خدایی نکرده اتفاقی برای او بیفتد تا بتواند هزینه 
بیمه را بگیرد. بندی دیگر از این قرارداد به شامل نبودن بیمه در ازای دزدیده شدن 
گوشی در خوابگاه اشاره دارد، در این باره باید توضیح داد که اگر دزدی در خوابگاه باشد 

بیمه به آنها تعلق نخواهد گرفت. 
سرقت در داخل خوابگاه زورگیری حساب نمی شود و این بیمه صرفا برای زورگیری و 
تهدید است. البته همه دانشجویان ما خوابگاهی نیستند، اما دنبال این هستیم که هیچ 

آسیبی به دانشجویانمان نرسد.

۵۵آموزشروز��

کارشناس آموزش پیش دبستانی زنجان عنوان کرد:شرط و شروط عجیب برای بیمه موبایل و لپتاپ دانشجویان در برابر سرقت!

افزایش شهریه کودکستان ها در زنجان

اصلاح کدرشته های آزمون دکتری

معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش:
حدود ۲۴۷ هزار آموزگار عضو شبکه 

گفتمان و اصلاح روش های آموزشی هستند

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

موج رسا/ کارشناس مسئول آموزش پیش دبستانی و دوره اول کودکستان های استان 
زنجان گفت: تعیین شهریه کودکستان ها از اواخر بهمن ماه سال گذشته آغاز شد و 
با افزایش شهریه مواجه هستیم. علی اسدی با بیان اینکه شهریه کودکستان ها با 
مشکلاتی مواجه شده است، گفت: تعیین شهریه کودکستان ها از اواخر بهمن ماه سال 
گذشته آغاز شد. در این زمان سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک تصمیم گرفت که 
شهریه ها را از طریق یک سامانه جدید اعلام کند. وی افزود: این سامانه با مشکلاتی 
جدی روبه رو شد و سرور آن نتوانست به  درستی عمل کند. به همین دلیل مسئولان 
سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک مجبور شدند سرور جدیدی خریداری و تغییرات 
لازم را بر روی سایت اعمال کنند.  کارشناس مسئول آموزش پیش دبستانی و دوره اول 
کودکستان های استان زنجان با اشاره به اینکه این مشکلات فنی باعث شد که روند 
افزایش شهریه های کودکستان ها تا به امروز ادامه داشته باشد، عنوان کرد: در حال 

حاضر منتظر هستیم تا گام دوم تعیین شهریه ها از فردا عملیاتی شود. 
وی اضافه کرد: در سامانه قبلی تمامی مراحل لازم انجام شده بود، اما به دلیل مشکلات 
فنی و عدم همکاری سامانه در دریافت اطلاعات پوستر شهریه کارشناس ناحیه یک 

پیگیری های لازم را انجام داد و ما اطلاعات را به وزارتخانه ارسال کردیم.
اسدی همچنین اشاره کرد که مبلغ نهایی شهریه برای سال تحصیلی ۱۴۰۳ تا ۱۴۰۴ 
از تاریخ یکم مهرماه ۱۴۰۳ تا ۳۰ شهریور ۱۴۰۴ برای والدین مشخص خواهد شد، 
تصریح کرد: این موضوع اهمیت ویژه ای دارد زیرا والدین نیاز دارند تا از هزینه های 
مربوط به تحصیل فرزندان خود آگاه باشند و بتوانند برنامه ریزی مالی مناسبی انجام 
دهند. وی در ادامه به اهمیت آموزش پیش دبستانی اشاره کرد و ادامه داد: آموزش 
پیش دبستانی یکی از مهم ترین مراحل تحصیلی است که می تواند تأثیر زیادی بر رشد 
و پیشرفت کودک داشته باشد. باید تلاش شود تا این آموزش ها با کیفیت بالا و با 

هزینه های معقول ارائه شوند تا همه خانواده ها بتوانند از آن بهره مند شوند.
کارشناس مسئول آموزش پیش دبستانی و دوره اول کودکستان های استان زنجان با 
اشاره به نقش والدین ابراز کرد: والدین باید در جریان هزینه های آموزشی قرار بگیرند تا 
بتوانند بهترین تصمیمات را برای فرزندان خود اتخاذ کنند. بنابراین شفافیت در اعلام 

شهریه ها و اطلاع رسانی به موقع به والدین از اهمیت بالایی برخوردار است.
وی خاطرنشان کرد: یکی از مشکلات اصلی ما کمبود منابع آموزشی و نیروی انسانی 
متخصص است. برای ارائه آموزش با کیفیت نیاز داریم که معلمان با تجربه و آموزش 
دیده داشته باشیم و باید به زیرساخت های آموزشی توجه بیش تری شود تا فضاهای 

مناسب برای یادگیری کودکان صورت گیرد.
اسدی افزود: هدف اصلی همه این تلاش ها فراهم کردن بهترین شرایط آموزشی برای 
کودکان استان زنجان است تا آن ها بتوانند با انگیزه و اشتیاق به یادگیری ادامه دهند.

 )Ph.D( ایسکانیوز/ با اصلاح دفترچه  راهنمای انتخاب رشته آزمون ورودی دکتری
نیمه متمرکز سال ۱۴۰۴ برخی کد رشته ها حذف و برخی نیز به عنوان کد رشته 

جدید به دفترچه اضافه شدند.
بر اساس اعلام سازمان سنجش آموزش کشور و پیرو انتشار دفترچه راهنمای انتخاب 
رشته )دفترچه شماره ۲( آزمون ورودی مقطع دکتری )Ph.D( نیمه متمرکز سال 
۱۴۰۴ در تاریخ ۳۱ فروردین ماه جاری و اطلاعیه  تمدید مهلت انتخاب رشته به تاریخ  
سوم اردیبهشت ماه ضمن اعلام رشته محل های جدید و تغییر ظرفیت و حذف برخی 
رشته محل ها، به اطلاع متقاضیان مجاز به انتخاب رشته در آزمون فوق می رساند به 
منظور مساعدت با آن دسته از متقاضیانی که تا این تاریخ برای انتخاب رشته اقدام 
روز دوشنبه ۱۴۰۴/۰۲/۰۸  پایان  تا  بتوانند  است که  اتخاذ شده   ترتیبی  نکرده اند، 
انتخاب  به  نسبت  قبلًا  که  متقاضیانی  کنند. ضمناً  اقدام  رشته  انتخاب  به  نسبت 
کدرشته محل های تحصیلی اقدام کرده اند، نیز می توانند در صورت تمایل تا تاریخ فوق، 
کدرشته محل های انتخابی خود را ویرایش کنند. داوطلبان دکتری می توانند کد رشته 

محل های جدید و اصلاحات دفترچه انتخاب رشته را اینجا مشاهده کنند.
آن دسته از افرادی که بر اساس مندرجات کارنامه اولیه، مجاز به انتخاب رشته های 
تحصیلی در یک یا چند کد ترکیب )رشته( از مجموعه امتحانی در دوره روزانه یا سایر 
دوره ها شده اند، باید تا هشتم اردیبهشت ماه نسبت به ثبت کدرشته محل های انتخابی 
خود )حداکثر ۵۰ کدرشته محل در صورت وجود( با توجه به مجموعه امتحانی که در 
آن آزمون داده اند، در درگاه اطلاع رسانی سازمان سنجش اقدام کنند. این  متقاضیان 
انتخاب رشته های تحصیلی و  به مطالعه دقیق دفترچه راهنمای  ابتدا نسبت  باید 
اطلاعیه های مرتبط با آن اقدام کنند، سپس کدرشته محل های مورد علاقه خود را از 
کدرشته محل های مربوط به مجموعه امتحانی انتخاب و اولویت ها را به ترتیب علاقه 

مرتب و پس از آن نسبت به ثبت انتخاب های خود اقدام کنند.

ویستا/  معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش با اشاره به ایجاد شبکه های 
تخصصی و نظام مند »گفتمان و اصلاح روش های آموزشی« بر مبنای تعامل و هم 
افزایی معلمان، گفت: ۲۴۶ هزار و ۶۷۶ معلم ابتدایی در سراسر کشور عضو این 

شبکه با عنوان »اجتماع یادگیری معلمان« هستند
رضوان حکیم زاده  افزود: گروه های تعاملی و هم افزایی در اجتماع یادگیری 
معلمان در راستای ایجاد یک شبکه تخصصی با هم افزایی و اشتراگ گذاری 

تجربیات تشکیل می شود.
وی درباره اهمیت ایجاد اجتماع یادگیری معلمان در سطح کشور، اظهار کرد: از 
دیگر اهداف اصلی تشکیل این اجتماعات، اصلاح روش های تدریس و تحقق فضای 

آموزشی هم تراز با سند تحول بنیادین آموزش و پرورش است.
وی با بیان اینکه بسیاری از برنامه های مدارس ابتدایی به دلیل عدم مشارکت 
معلمان و مدیران به نتیجه مطلوب نمی رسند، افزود: معلمان باید نقش آفرینی 
بیشتری در زمینه ارتقای کیفی تدریس و روش های آموزشی داشته باشند به 
نحوی که هرگونه تغییر و یا اصلاح در روش ها براساس نظر و ایده معلمان باشد.

معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش با تاکید بر اینکه معلمان بر اساس 
)اجتماع  نفره  تا ۲۰  گروه های ۱۵  در  مناطق جغرافیایی  و  تحصیلی  پایه های 
یادگیری( سازماندهی می شوند، گفت: ۸۹ هزار و ۳۶۹ نفر عضو کانال اجتماع 

یادگیری معلمان هستند.
به گفته وی، درهمین ارتباط عضویت ۲۵ هزار و ۱۰۰ معلم پایه اول، ۲۴ هزار و 
۶۰۰ معلم پایه دوم، ۲۶ هزار و ۴۰۰ معلم پایه سوم، ۲۶ هزار و ۷۰۰ معلم پایه 
چهارم، ۲۶ هزار و ۸۰۰ معلم پایه پنجم و ۲۷ هزار و ۷۰۰ معلم پایه ششم عضو 

این گروه ها سازماندهی شده است.
گذاری  اشتراک  و  تولید  گروه ها،  این  تشکیل  از  هدف  کرد:  اظهار  حکیم زاده 
ایجاد  و  تجربیات  تبادل  نوین،  علوم  و  فناوری ها  براساس  آموزشی  محتواهای 

گفتمان آموزشی مؤثر با مشارکت فعال و ایده پردازی خود معلمان است.

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی چون بموجب آرای ذیل صادره از هیات قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان ابهر به استناد ماده ٣قانون مذکور تصرفات متقاضیان 
تایید ومقرر گردیده اسناد مالکیت بنام متقاضیان صادر گردد لذا دراجرای قانون آئین نامه مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی تا 
چنانچه مالکین یا اشخاص دیگری نسبت به آرای مذکور اعتراض داشته باشند میتوانند اعتراض خود را از تاریخ انتشار نوبت اول آگهی 
تا دوماه به اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان ابهر تسلیم نمایند و معترضین می بایست ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذی صلاح قضایی تقدیم وگواهی مشعربر تسلیم دادخواست را به اداره ثبت اسنادواملاک 
ارائه نمایند. بدیهی است در صورت عدم وصول اعتراض در موعد مقرر و یا عدم تحویل گواهی عملیات ثبتی با رعایت مقررات ادامه 
خواهد یافت وصدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرربه دادگاه نخواهد بود.* ١-برابر رای شماره١۴٠۴۶٠٣٢٧٠٠٢٠٠٠٢٢٧مورخ 
١۴٠۴/٠١/١٠ کلاسه ٣٩۴٠-١۴٠٣ متقاضی مینو احدی فرزند ابوالفضل به شماره شناسنامه ٣۶ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه 
باغ به مساحت ۴٢۶٧٣/٧۴ پلاک ١٨ اصلی واقع درابهر بخش سه زنجان )اراضی روستای کوی نیک( خریداری از مالک رسمی 
خودمتقاضی* ٢-برابر رای شماره١۴٠۴۶٠٣٢٧٠٠٢٠٠٠٢٢۶ مورخه ١۴٠۴/٠١/١٠ کلاسه ٣٩۴٣-١۴٠٣ متقاضی خانم مینو احدی 
فرزند ابوالفضل به شماره شناسنامه ٣۶ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ١٠۶۶/۵٧ از پلاک ١٨ اصلی واقع در ابهر 
بخش سه زنجان )اراضی کوی نیک( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی* ٣-برابر رای شماره١۴٠۴۶٠٣٢٧٠٠٢٠٠٠٢٢٨ مورخه 
١۴٠۴/٠١/١٠ کلاسه ٣٩۴٢-١۴٠٣ متقاضی خانم مینو احدی فرزند ابوالفضل به شماره ٣۶ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به 
مساحت ٣٨٧۶/۶١ پلاک ١٨ اصلی واقع درابهر بخش سه زنجان )اراضی روستای کوی نیک( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی* 
۴-برابر رای شماره١۴٠۴۶٠٣٢٧٠٠٢٠٢٢٩ مورخه ١۴٠۴/٠١/١٠ کلاسه ٣٩۴١-١۴٠٣ متقاضی خانم مینو احدی فرزند ابوالفضل به 
شماره ٣۶ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ١٠٨٣/٢٣ پلاک ١٨ اصلی واقع درابهر بخش سه زنجان )اراضی روستای 

کوی نیک( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی
تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠٢/٠٨* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٢٣/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آرا صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای 
فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم 
مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.* ١-برابر رای شماره١۴٠۴۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨۴۴۶ مورخه ١۴٠٣/١١/٢٢ کلاسه ٢۵٩٧-

١۴٠٣ متقاضی آقای یوسف یوسفی یگانه فرزند ناصر به شماره شناسنامه ۵٠٧۴ صادره از اصفهان در ششدانگ اعیانی و۴۶ شعیر عرصه )۵٠ 
شعیر عرصه بنام اداره اوقاف میباشد( در یک قطعه باغ به مساحت ١٣۵/٢٢ مترمربع از پلاک ١٩١۵ فرعی از ١اصلی واقع در ابهر بخش سه 
زنجان )ابهر ابتدای جاده کوی نیک مزرعه قره چمن( خریداری از مالک رسمی )ناصر یوسفی( * ٢-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨۴۴۴ 
مورخه ١۴٠٣/١١/٢٢ کلاسه ٢۵٩۶-١۴٠٣ متقاضی آقای یوسف یوسفی یگانه فرزند ناصر به شماره شناسنامه ۵٠٧۴ صادره از اصفهان در 
ششدانگ اعیانی و۴۶ شعیر عرصه )۵٠ شعیر عرصه بنام اداره اوقاف میباشد( یک قطعه باغ به مساحت ۴١٣ مترمربع از پلاک ١٩١۵ فرعی 
از ١اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر ابتدای جاده کوی نیک مزرعه قره چمن( خریداری از مالک رسمی )ناصر یوسفی(*٣-برابر رای 
شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨۴۴٢ مورخه ١۴٠٣/١١/٢٢ کلاسه ٢۶٠١-١۴٠٣ متقاضی آقای یوسف یوسفی یگانه فرزند ناصر به شماره 
شناسنامه ۵٠٧۴ صادره از اصفهان در ششدانگ اعیانی و۴۶ شعیر عرصه )۵٠ شعیر عرصه بنام اداره اوقاف میباشد( یک قطعه باغ به مساحت 
٨۶٢/۶٠ مترمربع از پلاک ١٩١۵ فرعی از ١اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر ابتدای جاده کوی نیک مزرعه قره چمن(خریداری از 
مالک رسمی )محمد یوسفی یگانه( * ۴-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨۴۵٠ مورخه ١۴٠٣/١١/٢٢ کلاسه ٢۵٧١-١۴٠٣ متقاضی 
آقای امیر یوسفی یگانه فرزند ناصر به شماره شناسنامه ٩١۴١٨ صادره از اصفهان در ششدانگ اعیانی و۴۶ شعیر عرصه )۵٠ شعیرعرصه بنام 
اداره اوقاف میباشد( یک قطعه باغ به مساحت ۵٠٠ مترمربع از پلاک ١٩١۵ فرعی از ١اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر ابتدای جاده 
کوی نیک مزرعه قره چمن(خریداری از مالک رسمی )ناصر یوسفی( * ۵-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨۴۴٨ مورخه ١۴٠٣/١١/٢٢ 
کلاسه ٢۵٧٢-١۴٠٣ متقاضی آقای امیر یوسفی یگانه فرزند ناصر به شماره شناسنامه ٩١۴١٨ صادره از اصفهان در ششدانگ اعیانی و۴۶ شعیر 
عرصه)۵٠ شعیر عرصه بنام اداره اوقاف میباشد( یک قطعه باغ به مساحت ۴٧١/٣٢ مترمربع از پلاک ١٩١۵ فرعی از ١اصلی واقع در ابهر 

بخش سه زنجان )ابهر ابتدای جاده کوی نیک مزرعه قره چمن( خریداری از مالک رسمی )ناصر یوسفی(
تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠٢/٠٨* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٢٣/١۴٠۴ سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

تسنیم/  پیشرفت چشمگیر ایران در حوزه فناوری نانو طی دو دهه اخیر، به یکی از نقاط 
درخشان زیست بوم فناوری کشور تبدیل شده است. دستاوردهایی که امروز ایران را در 
جایگاه ششم جهان در این فناوری پیشرفته قرار داده، حاصل برنامه ریزی منسجم، نگاه 
بلندمدت و پایبندی به سازوکارهای شفاف از سوی »ستاد ویژه توسعه فناوری نانو« 
است. این ستاد که در سال ۱۳۸۲ با هدف تبدیل ایده های نو به محصولات کاربردی 

تأسیس شد، امروز به الگویی برای نهادهای فناورانه دیگر تبدیل شده است.
مسیر پرچالش شکل گیری نانو در ایران از سال ۱۳۸۰ آغاز شد؛ زمانی که کمتر از ۱۵ 
محقق در کشور با این فناوری آشنا بودند و مفاهیمی مانند مقیاس اتمی و مولکولی 
حتی برای جامعه دانشگاهی ناشناخته بود. تدوین برنامه ملی نانو در سال ۱۳۸۴ و 
تصویب سه دوره برنامه ۱۰ساله تا امروز، نشان دهنده تعهد به ادامه این مسیر است. 
رویکرد منحصربه فرد ستاد نانو در شناسایی استعدادها، تفکیک مسیرهای پژوهشی از 
تجاری سازی و حمایت بلندمدت از محققان، سبب شده تا ایران نه تنها در تولید علم، 

بلکه در عرضه محصولات نانویی به جایگاه قابل توجهی دست یابد.
به همین بهانه، میزبان عماد احمدوند، دبیر ستاد توسعه فناوری نانو بودیم تا از چگونگی 
تبدیل یک ایده نوپا به برندی ملی بپرسیم. آنچه در ادامه می آید، بخش اول این 
گفت وگوی تفصیلی است که به ریشه های شکل گیری نانو در ایران و رمز ماندگاری این 

برنامه پیشرو می پردازد:
شما به عنوان مدیری که از اوایل دهه ۸۰ و از زمان تشکیل ستاد نانو، در این مجموعه 
حضور داشته اید و با تمام فراز و نشیب های آن آشنا هستید، همواره به عنوان یکی از 
الگوهای موفق در کشور مطرح بوده اید. حتی مقام معظم رهبری نیز هرگاه خواسته اند 
از دستاوردهای علمی کشور تقدیر کنند، قطعاً نانو را به عنوان یکی از نمونه های برجسته 

نام برده اند و همه ما ایرانیان به این موضوع افتخار می کنیم.  
سوال مهم من این است: چگونه به این موفقیت دست یافتیم؟ اصلاً داستان 

شکل گیری نانو از کجا آغاز شد؟ لطفاً از همان جرقه اولیه برایمان بگویید.  
بله، همان طور که اشاره کردید، ما در دو دهه گذشته رشد قابل توجهی در حوزه نانو 
داشته ایم که این رشد خود نیازمند تحلیل است. الگوی کاری که منجر به این پیشرفت 

شده، می تواند در سایر حوزه ها نیز مورد بررسی قرار گیرد.
در ابتدای مطرح شدن این موضوع، حتی کلمه نانو در جوامع تخصصی هم چندان 
شناخته شده نبود. این فناوری که در مقیاس اتم و مولکول کار می کند، تنها توسط 
تعداد معدودی از افراد در آن زمان درک می شد. در کشور ما نیز احتمالاً کمتر از 
۱۰ تا ۱۵ نفر روی این موضوع کار می کردند. شروع کار در چنین شرایطی در سال 

۱۳۸۰ بود.  
بازخوردهایی از جوامع تخصصی و دانشگاهی دریافت شد که این پرسش را مطرح 
کرد: چگونه می توان این بازخوردها را به نهادهای سیاست گذار و دولتی منتقل کرد و 
به برنامه تبدیل کرد؟ در واقع، نانو تجربه ای بود که از بازخورد یک استاد دانشگاهی 

ایرانی که در خارج از کشور تدریس می کرد و مشاور رئیس جمهور بود، شکل گرفت.
ایشان گزارشی ارائه دادند مبنی بر اینکه فناوری جدیدی به نام »نانوتکنولوژی« )که 
بعدها به »فناوری نانو« معروف شد( در برخی دانشگاه های مطرح دنیا در حال پژوهش 

است و پیشنهاد کردند که ما نیز مطالعاتی در این زمینه انجام دهیم تا ببینیم آیا امکان 
ورود به این حوزه وجود دارد یا خیر.  

در آن زمان چند کشور بر روی موضوع نانو فعالیت می کردند؟
اگر بخواهیم مروری داشته باشیم، در آن زمان )حدود سال ۲۰۰۰ میلادی(، آمریکا، 
برنامه ملی خود را در این حوزه آغاز کرده بود و به تدریج سایر کشورها نیز برنامه های 
ملی خود را تدوین کردند. در ایران نیز همان طور که گفتم، حدود ۱۰ تا ۱۵ محقق 
دانشگاهی، به ویژه کسانی که در خارج از کشور تحصیل کرده و بازگشته بودند، روی 

این موضوع کار می کردند.  
این بازخوردها منجر به انجام مطالعاتی شد با این عنوان که اصلًا این فناوری چیست 
و چه ظرفیت هایی دارد. من خودم از همان زمان )سال ۱۳۸۰( به این تیم مطالعاتی 
پیوستم. در جریان این پژوهش ها، بررسی کردیم که دیگران چه کارهایی انجام داده اند، 
کدام دانشگاه ها و کشورها فعال هستند و به تدریج با افزایش اطلاعاتمان، به این نتیجه 
رسیدیم که این موضوع آنقدر اهمیت دارد که باید یک برنامه ملی برای آن طراحی 
شود. صرفِ فعالیت های پژوهشی پراکنده و مبتنی بر علاقه فردی محققان نمی توانست 

جایگاه مناسبی در رقابت با کشورهای پیشرو برای ما ایجاد کند.  
سرانجام، این موضوع به تشکیل »ستاد ویژه توسعه فناوری نانو« در سال ۱۳۸۲ ذیل 
معاونت اول رئیس جمهور منجر شد . سپس در سال ۱۳۸۴، برنامه ملی نانو تدوین و در 
هیئت دولت تصویب شد. تا امروز که سه دوره برنامه ملی مصوب شده  است: دو دوره 
۱۰ ساله گذشته و اکنون در حال اجرای برنامه ملی سوم هستیم که توسط شورای عالی 

انقلاب فرهنگی تصویب شده است که تا ۱۴۱۲ است.
در سال ۱۳۸۲، ستاد ذیل معاونت اول رئیس جمهور تشکیل شد. با گسترش موضوعات 
مرتبط با توسعه فناوری در کشور و اضافه شدن اولویت های جدید، »معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری« شکل گرفت. اوایل دهه ۸۰ زمانی بود که هنوز مفاهیمی 
مانند توسعه فناوری و سپس تبدیل توانمندی های علمی به محصول و ورود به بازار 
در کشور نهادینه نشده بود، اما از همان سال ها که گفتمان آن در کشور آغاز شد 
در اواسط دهه ۸۰، معاونت علمی تأسیس شد و ستاد نانو نیز ذیل این معاونت به 
فعالیت خود ادامه داد. این روند ادامه دارد و این موضوع در حوزه های دیگر نیز در 
کشور گسترش یافته است. اکنون در بسیاری از زمینه ها برنامه های خوبی وجود دارد، 
از جمله برنامه های ملی مصوب شورای انقلاب فرهنگی. معاونت علمی به طور کلی، 
متولی توسعه فناوری در کشور، گام بعدی خود را تقویت پایه های اقتصادی مبتنی بر 
توانمندی های علمی و فنی قرار داده است. فناوری نانو نیز یکی از همین موارد است 
که در حال پیشرفت است.   می توان گفت شکل گیری این موضوع از رصدهایی که 
انجام شده، نشأت گرفته است. امروز موضوع رصد فناوری و بررسی تحولات جهانی 
در زمینه های مرتبط با فناوری نانو، به یک برنامه منسجم در ستاد نانو تبدیل شده 
است. بخشی از مأموریت این ستاد، رصد حوزه های مختلف فناوری های نوظهور است؛ 

فناوری هایی که به عنوان فناوری های بدیع شناخته می شوند و توانمندی های آینده را 
شکل می دهند. این رصدها به تعیین اولویت های ما تبدیل می شوند.  

فناوری نانو به دلیل ماهیت خود در تمام حوزه های صنعتی کاربرد دارد و بسیاری از 
متخصصان در زمینه های مختلف علمی و فنی روی آن کار می کنند. ما بخش رصدی 
را داریم که موارد مرتبط با آینده را شناسایی می کند؛ فناوری هایی که هنوز جایگاه 
اقتصادی مشخصی ندارند اما می توانند در آینده توانمندی های جدیدی ایجاد کنند. 
پس از شناسایی، این فناوری ها مورد حمایت قرار می گیرند تا زمینه ساز توسعه آینده 

شوند.  
در کشور، یکی از تجربیات موفق، تدوین برنامه ملی و پایبندی به اجرای آن بوده 
است. در بسیاری از حوزه ها برنامه هایی وجود دارد، اما در حوزه نانو، یکی از عوامل 
مؤثر در موفقیت، پایبندی به اجرای برنامه هاست. یکی از شاخص های این تعهد، انتشار 
سالانه گزارش فعالیت های ستاد نانو است. این گزارش بر اساس برنامه های مصوب تهیه 
می شود و نشان می دهد که چه اقداماتی انجام شده، چه نتایجی حاصل شده و چه 

هزینه هایی صورت گرفته است.  
متأسفانه در برخی نهادها، اسناد و برنامه ها کنار گذاشته می شوند و افراد براساس سلیقه 
شخصی عمل می کنند. اما در ستاد نانو، فرهنگ پاسخگویی و شفافیت نهادینه شده 
است. در سال های اول انتشار این گزارش ها، حتی برخی بازخوردها حاکی از این بود که 
چرا جزئیات هزینه ها )به ریال( ذکر می شود، اما به تدریج این رویه به یک فرهنگ تبدیل 

شده است. این پایبندی به برنامه باعث شده تصمیم گیری ها کمتر سلیقه ای باشد.  
یکی از آسیب های رایج در کشور این است که با تغییر مدیران، جهت گیری سازمان ها نیز 
تغییر می کند، گاهی حتی به صورت چشمگیر. این مسئله باعث می شود توانمندی های 
ایجادشده و کارهای انجام شده در دوره های قبل، در دوره های بعدی مورد بی توجهی 
قرار گیرند و انرژی صرف حذف آن ها شود، نه توسعه و بهبودشان. اما در ستاد نانو، 
وابستگی به تصمیمات شخصی و سلیقه ای تقریباً به صفر رسیده است. البته هر مدیری 
سبک اجرایی خاص خود را دارد، اما برنامه ها به صورت مدون و با اولویت های مشخص 
به شاخص های کمّی و  بلکه  نیستند،  کلی گویی  برنامه ها صرفاً  این  پیش می روند. 
اقدامات عملیاتی تبدیل شده اند که هر سال باید نتایج آن ها گزارش شود. این رویکرد 

نقش مهمی در موفقیت برنامه های ستاد نانو داشته است.  
ویژگی مهم دیگر در ستاد نانو، نگاه بلندمدت است. در بسیاری از نهادها، افق فکری 
مدیران حداکثر دو یا سه سال است و گاهی حتی کمتر از یک سال. این مسئله منجر 
به انجام کارهای سطحی می شود که در کوتاه مدت نتیجه ای قابل نمایش داشته باشند 
)مانند رویدادهای مقطعی( یا بهره برداری از دستاوردهای گذشته، بدون سرمایه گذاری 
توانمندی های  و  ایده ها  پرورش  برای  و حوصله  نانو، صبر  اما در ستاد  آینده.  برای 
بلندمدت وجود دارد. این ویژگی را می توان به صورت کلی روحیه پرورشگری نامید که 

در عملکرد این ستاد مشهود است. 

راز صعود ایران به جمع ۶ قدرت نانویی جهان



دو شنبه  ۸  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۳۸ روز�� خانواده۶۶

مسئولان  و  مغازه ها  صاحبان  را  این  است؛  کم  اما  هست،  روغن  همشهری/  
فروشگاه های بزرگ می گویند. طبق گفته آنها، شرکت های پخش، توزیع انواع روغن 
اعلام  شرکت ها  فروش  کاهش  را  آن  دلیل  و  داده اند  کاهش  به شدت  را  خوراکی 
کرده اند. در این میان، معاون وزیر جهادکشاورزی، دلیل این وضعیت را احتکار روغن 
توسط واردکنندگان عنوان می کند که به دلایلی نظیر تعیین قیمت ها، افزایش حقوق 

گمرکی و افزایش مالیات ارزش افزوده، انجام شده است.
در هفته های پایانی سال گذشته، زمزمه های کاهش روغن در بازار شنیده می شد. 
موضوعی که در تهران چندان محسوس نبود اما در شهرستان ها حتی به نایابی روغن 
در فروشگاه ها منجر شد. در برهه آغاز ماه مبارک رمضان و نزدیکی به ایام نوروز تا 
حدودی توانست توجیه کننده وضعیت لغزنده بازار روغن باشد؛ اما در ادامه با اتمام  
ماه مبارک رمضان و سپری شدن تعطیلات نوروزی هم کمبود روغن ادامه پیدا کرد.

آن  برای  مختلفی  دلایل  خرده فروشان  و  می کند  تأیید  را  روغن  عرضه  کاهش 
قفسه  در  روغن  موجودی  کاهش  وضعیت،  این  ثمره  به هرحال،  برمی شمارند. 

فروشگاه ها و انبار بنکداری ها بوده است.
می خواهند روغن را گران کنند

بررسی میدانی بازار روغن در تهران حاکی از این است که در اغلب فروشگاه ها، روغن 
وجود دارد؛ هرچند برخی فروشگاه های زنجیره ای برای حفظ موجودی خود و توزیع 
عادلانه آن، به هر خریدار یک تا ۲ بطری روغن می فروشند. آنچه در بازار مشهود 
است، از تنوع برندهای عرضه کننده روغن در قفسه های فروشگاه ها کاسته شده و 
تقریباً نیمی از قفسه های بخش روغن خالی است. یکی از فروشندگان کالاهای اساسی 
در تهران می گوید: شرکت پخش، دلیل کاهش توزیع روغن را تصمیم شرکت ها به 

افزایش ۳۰ درصدی قیمت عنوان می کند.
همشهری،  با  تلفنی  تماس  در  نیز  جنوبی  خراسان  قائن  شهر  در  مغازه دار  یک 
ضمن تأیید کمبود روغن می گوید: قبل از عید کلًا روغن نایاب شد و فقط یکی از 
فروشگاه های زنجیره ای با هر کارت بانکی، یک بطری به افراد می فروخت. به گفته او، 
اکنون اوضاع توزیع بهتر شده و شرکت پخش به هر فروشگاه، یک کارتن روغن تحویل 

می دهد و طبق گفته ها، بعد از افزایش قیمت، توزیع عادی خواهد شد.
یک فروشنده مواد غذایی در اصفهان نیز کمبود روغن را تأیید می کند و می گوید: 
عرضه از کارخانه کم شده و شرکت های پخش وعده می دهند تا ۲-۳ هفته دیگر 
این موضوع حل شود. به گفته او، شرکت های پخش، رفع مشکل را به بعد از تغییر 

قیمت ها موکول کرده اند.
کارخانه ها مواداولیه ندارند

همه فروشندگان روغن متفق القول هستند که توزیع روغن کاهش پیدا کرده است؛ اما 
برخی دلیل آن را زمینه سازی برای افزایش قیمت عنوان می کنند؛ درحالی که برخی 
دیگر، کمبود مواداولیه در کارخانه ها یعنی روغن خام وارداتی را دلیل افت شدید تولید 

و کم شدن توزیع آن عنوان می کنند.
از مراکز فروش  بنا به اظهاراتی که  تأیید می کنند و  نیز این موضوع را  بنکداران 
شرکت ها به آنها منتقل شده، اوضاع واردات روغن خام فعلاً خوب نیست و به همین 
واسطه، شرکت ها تا عادی شدن واردات روغن خام، در حال مدیریت موجودی خود 

برای تنظیم بازار هستند.
بازار روغن روی دست انداز ارزی

یکی از دلایلی که از پایان سال گذشته باعث کمبود روغن خوراکی در بازار شد، 
به ۳۸  تومان  از ۲۸ هزار و ۵۰۰  نیمایی  ارز  نرخ  افزایش  برای  برنامه ریزی دولت 
هزار و ۵۰۰ و همچنین احتمال تغییر مبنای نرخ ارز برای واردات برخی از کالاهای 
اساسی نظیر روغن بود که البته مقرر شد تا پایان سال جاری هیچ کدام از این موارد 

انجام نشود.
گرچه این دست انداز ارزی باعث بروز تنش در بازار روغن شد، اما جالب اینکه بعد از 
عقب نشینی دولت از این طرح، همچنان این تنش در بازار باقیمانده و شرکت ها حاضر 

به افزایش عرضه روغن نیستند. 
البته آنها معتقدند که به رغم منتفی شدن تغییر سیاست ارزی، فرایند تخصیص ارز 
به واردات روغن خام زمان بر و کُند است و نیاز شرکت ها به مواداولیه تأمین نمی شود.

نایابی روغن؛ گناه واردکنندگان محتکر

آخرین اظهارنظری که در مورد وضعیت بازار روغن شده، مربوط به اکبر فتحی، معاون 
برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهادکشاورزی است که با تأیید کمبود این کالای 
اساسی، از بخش خصوصی و واردکنندگان خواسته است تا به تعهداتشان عمل کنند 
و با عرضه روغن های خوراکی وارداتی موجود در انبارهای خود، بازار زمینه تعادل 

بازار را فراهم سازند.
او با اشاره به اینکه ثبت سفارش برای واردات روغن و دانه های روغنی انجام شده است، 
گفت: اطلاعات سامانه ها نشان می دهد که روغن خوراکی در انبارها وجود دارد، اما 
واردکنندگان بنا به دلایلی همچون تعیین قیمت ها، افزایش حقوق گمرکی و افزایش 

مالیات بر ارزش افزوده، این کالا را به بازار عرضه نمی کنند.
فتحی اظهار کرد: برای حل این مسائل در کوتاه مدت، دولت همراهی کرده و لایحه 
دوفوریتی برای کاهش مالیات بر ارزش افزوده از ۱۰ درصد به یک درصد به مجلس 

ارائه داده و به گمرک به طور علی الحساب دستور داده که تسهیلگری کنند.
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهادکشاورزی تصریح کرد: ما تا ۴۰ روز آینده 
مشکلی از نظر تأمین روغن خوراکی موردنیاز مصرف کنندگان با توجه به موجودی 
این محصول در انبارهای بخش خصوصی نداریم و برای بقیه نیاز در ماه های آینده، 
ثبت سفارش روغن و دانه های روغنی انجام شده و تا ۲۰ روز آینده این ثبت سفارش ها 

تبدیل به کالا می شوند.

چه کسانی می  خواهند روغن را گران کنند؟  مدیرکل دامپزشکی زنجان: 
 مصرف تخم مرغ های فاقد مشخصات 

خطرات جدی دارد

سرپرست بهزیستی استان زنجان:
اقامت ۲۵ بانو در مرکز ترک اعتیاد بانوان زنجان

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

مصرف  اهمیت  بر  تأکید  با  زنجان  استان  دامپزشکی  مدیرکل  زنجان/  صدای 
محصولات غذایی ایمن و استاندارد، گفت: مصرف تخم مرغ های فاقد مشخصات 

تولید و تاریخ انقضا خطرات جدی برای سلامت عمومی به همراه دارد.
محمدباقر حاج کاظمی  افزود: بر اساس اصول بهداشتی و مقررات جاری، تمامی 
و  انقضا  تاریخ  تولید،  مشخصات  دارای  باید  بازار  در  شده  عرضه   تخم مرغ های 

بسته بندی استاندارد باشند.
وی اضافه کرد: تخم مرغ هایی که فاقد این مشخصات باشد، ممکن است در شرایط 
نامناسب نگهداری شده باشد که احتمال فساد و آلودگی میکروبی در آنها افزایش 

می یابد.
در  که  بیماری زاست  عوامل  جمله  از  سالمونلا  باکتری  مسوول،  این  گفته  به 
تخم مرغ های ناسالم رشد می کند و مصرف آن می تواند منجر به مسمومیت های 

شدید گوارشی و عوارض بهداشتی شود.
حاج کاظمی افزود: در راستای حفظ سلامت مصرف کنندگان، اداره کل دامپزشکی 
انجام می دهد و  استان زنجان نظارت های مستمر بر مراکز عرضه تخم  مرغ را 
در صورت مشاهده تخلفات، اقدامات قانونی مقتضی از جمله توقیف محصولات 

غیراستاندارد و برخورد قضایی با متخلفان را انجام خواهد داد.
وی همچنین اضافه کرد: شهروندان می توانند موارد مشکوک را از طریق سامانه 
گزارش تخلفات دامپزشکی به شماره ۱۵۱۲ به ادارات دامپزشکی سطح استان 

اطلاع دهند تا اقدامات لازم در اسرع وقت صورت گیرد.
در  مصرف کنندگان  است  داد:ضروری  ادامه  زنجان  استان  دامپزشکی  مدیرکل 
هنگام خرید تخم مرغ به مشخصات درج  شده روی محصول و بسته بندی استاندارد 
توجه کرده و از خرید تخم مرغ های فاقد مشخصات بهداشتی در مراکز غیررسمی 

خودداری کنند.
وی با بیان اینکه رعایت این توصیه ها نقش بسزایی در تأمین سلامت جامعه و 
کاهش مخاطرات ناشی از مصرف مواد غذایی ناسالم را در پی خواهد داشت، خاطر 
نشان کرد: آگاهی و رعایت استانداردهای بهداشتی در مصرف تخم مرغ، گامی مؤثر 
در حفظ سلامت عمومی و پیشگیری از بیماری های ناشی از مصرف محصولات 

فاقد کیفیت مطلوب است.

صدای زنجان/ سرپرست بهزیستی استان زنجان با اشاره به اینکه مرکز اقامتی 
»نوای آسایش« تنها مرکز اقامتی ویژه بانوان در استان است، گفت: در حال حاضر 
۲۵ بانو برای ترک اعتیاد و بهره گیری از خدمات آموزشی و مراقبتی در این مرکز 

اقامت دارند.
مریم کرمی، سرپرست بهزیستی استان زنجان با اشاره به اینکه مرکز اقامتی نوای 
آسایش تنها مرکز اقامتی ویژه بانوان در استان است، اظهار داشت: در حال حاضر 
۲۵ بانو برای ترک اعتیاد و بهره گیری از خدمات آموزشی و مراقبتی در این مرکز 

اقامت دارند.
سرپرست بهزیستی استان زنجان با بیان اینکه این مرکز از سال ۱۴۰۱ فعالیت 
خود را آغاز کرده و در قالب مرکز مجری طرح تبصره ۲ ماده ۱۶ و همچنین ماده 
۱۵ پذیرش می کند، عنوان کرد: در سال گذشته در راستای حمایت از معتادان زن 
بی بضاعت و خود معرف نزدیک به ۸۰ میلیون تومان در قالب یارانه درمان اعتیاد 

پرداخت شد. 
 وی مدت اجرای یک برنامه بهبود و بازتوانی را حداقل ۹۰ روز اعلام کرد و افزود: 
این برنامه می تواند تحت عنوان اقامت سه ماهه با ترخیص در پایان دوره، اقامت 
دو ماهه و یک ماه ادامه برنامه بهبود و بازتوانی به شکل غیر اقامتی، اقامت یک ماهه 
و دو ماه ادامه بهبود و بازتوانی به شکل غیر اقامتی با تأیید و یا تغییر مدت اقامت 

توسط شورای مرکزی صورت گیرد.
کرمی خاطرنشان کرد: بهزیستی با اجرای برنامه های پیشگیری اجتماع محور از 
اعتیاد در محلات شهری و روستایی، محیط کار و ارائه خدمات به گروه هدف در 
مراکز کاهش آسیب و مراکز اقامتی بهبود و بازتوانی افراد با اختلال مصرف مواد و... 

سعی در پیشگیری و کنترل این معضل اجتماعی را دارد.
 سرپرست بهزیستی استان زنجان از اجرای طرح پازک )پیشگیری از اعتیاد در 
زنان، کودکان، نوجوانان( در ۱۰ محله آسیب خیز در شهرستان های زنجان، ابهر و 
خدابنده در سال گذشته خبر داد و گفت: این برنامه باهدف ارتقای سطح آگاهی 
افراد در زمینه پیشگیری از اعتیاد در بین زنان و کودکان، افراد معتاد و در معرض 

خطر اعتیاد اجرا می شود.
وی یادآور شد: ساختارهای حمایتی برای پیشگیری از اعتیاد در زنان دارای همسر 
معتاد به نحوی طراحی شده است که اطلاعات اولیه را در اختیار زنان دارای همسر 
معتاد قرار دهد تا بتوانند به خانواده خود و فرزندانشان در پیشگیری از گرایش به 

سمت مصرف مواد اعتیادآور کمک کنند. 

با  دهه ها  طی  که  است  قدیمی  قصه ای  ایران،  گمرک های  در  کالا  دپوی  اعتماد/ 
چهره های مختلف خودنمایی کرده؛ از قوانین پیچیده تا تحریم های بین المللی، از 
بروکراسی سنگین تا سوءمدیریت لجستیک. این روایت کهنه همچنان اقتصاد ملی را 
تحت  فشار گذاشته و حکایت از نیاز فوری به بازنگری بنیادین در سیاست های تجاری 

و گمرکی کشور دارد.
در هر گوشه از گمرک های اصلی ایران، از بندرعباس تا امام خمینی، از بوشهر تا 
بازرگان، کوه هایی از کانتینرهای قفل  شده بر جای مانده اند. کالاهایی که گاه هفته ها، 
ماه ها و حتی سال ها پشت دروازه های گمرک معطل می مانند، بی آنکه وارد چرخه 
مصرف یا تولید شوند. مساله دپوی کالا، فقط یک معضل لجستیکی نیست؛ این پدیده 
بر تورم، رکود اقتصادی، کمبود کالاهای اساسی و حتی روابط سیاسی ایران با جهان 
تأثیرگذار بوده است. با بازخوانی این سابقه تاریخی، می توان بهتر درک کرد که چگونه 
زنجیره تأمین کشور، سال هاست با گره های پیچیده و قدیمی دست وپنجه نرم می کند.

دهه ۴۰ و ۵۰ ,آغاز بروکراسی گمرکی و نخستین انبارهای سنگین
در دهه ۱۳۴۰، با رشد صنعتی شدن ایران، واردات کالا از اروپا و امریکا رونق گرفت. 
گمرکات کشور که تا آن زمان ساختاری سنتی داشتند، با حجم بی سابقه ای از کالا 
روبه رو شدند. نبود سیستم های الکترونیکی، تعدد قوانین و ناهماهنگی بین دستگاه های 

اجرایی باعث شد نخستین صف های طولانی در ترخیص کالا شکل بگیرد. 
در اواخر دهه ۴۰، روزنامه های وقت همچون اطلاعات و کیهان، به دفعات از تلنبار 
شدن کالا در بندر بوشهر یا معطلی دستگاه های صنعتی در گمرک خرمشهر خبر 

می دادند.
از  میانگین زمان ترخیص کالا در سال ۱۳۴۷ حدود ۴۵ روز بوده است. بسیاری 
در  نصب  بدون  ماه ها  عمرانی  برای طرح های  دستگاه های صنعتی خریداری  شده 
انبارهای مناسب منجر به فساد کالاها و هدررفت  گمرک خاک می خوردند. نبود 

میلیون ها دلار شد.
دهه ۶۰ ؛ جنگ، تحریم و بحران لجستیک

با آغاز جنگ تحمیلی در سال ۱۳۵۹، بنادر جنوبی هدف حملات قرار گرفتند و 
عملا روند تخلیه و ترخیص کالا دچار اختلال شدید شد. از سوی دیگر، تحریم های 
تسلیحاتی و تجاری علیه ایران، دسترسی به سیستم های بانکی و حمل ونقل بین المللی 
را محدود ساخت. در این دوره، دپوی کالا به یک بحران ملی تبدیل شد: دارو و 
تجهیزات پزشکی به مدت طولانی در گمرکات می ماندند. قطعات یدکی هواپیماها و 

کارخانه ها در انبارها فرسوده می شدند. 
فساد کالاهای غذایی خسارت های سنگینی به اقتصاد جنگ زده وارد کرد. گزارش های 
مجلس شورای اسلامی در اواسط دهه ۶۰ به صراحت از »انبارهای مملو از کالاهای 
بلااستفاده« سخن می گفتند و خواستار بازنگری فوری در فرآیند گمرکی شده بودند.

دهه ۷۰؛ آزادسازی اقتصادی و آغاز تراکم دوباره
با پایان جنگ و آغاز دوران سازندگی، ایران سیاست آزادسازی اقتصادی و جذب 

کندی  و  واردات  در  شتاب  میان  تناقض  اما  گرفت.  پیش  در  را  خارجی  سرمایه 
اصلاحات گمرکی، باز هم به دپوی گسترده کالا انجامید. برخی عوامل موثر در این 
دوره: رشد بی سابقه واردات خودرو، لوازم خانگی و کالاهای سرمایه ای، ناهماهنگی 
بین وزارتخانه های بازرگانی، اقتصاد و صنایع، تشدید پدیده )رابطه بازی( برای ترخیص 
سریع کالا توسط برخی واردکنندگان خاص. در سال ۱۳۷۵، رسانه ها از دپوی بیش 
از ۵۰ هزار دستگاه خودروی وارداتی در گمرک بندرعباس خبر دادند که به علت 

تغییرات تعرفه ای بلاتکلیف مانده بودند.
دهه ۸۰، شکوفایی تجارت و رشد بی سابقه دپو

افزایش درآمدهای نفتی در دولت های نهم و دهم باعث رونق چشمگیر واردات شد. اما 
ساختار ناکارآمد گمرکی پاسخگوی این حجم عظیم کالا نبود.

انباشت کالاهای  افزایش متوسط زمان ترخیص به ۶۰ روز،  نقاط عطف دهه ۸۰: 
اساسی مانند گندم، برنج و شکر در بنادر جنوبی، آغاز فساد گسترده در فرآیند صدور 
مجوزها و ترخیص اضطراری. گزارش های دیوان محاسبات کشور از سال های ۸۴ تا 
۸۸، به روشنی از »بی انضباطی گسترده در مدیریت موجودی کالا در بنادر و گمرکات« 

حکایت داشتند.
دهه ۹۰؛ تحریم های ثانویه، جهش دلار و قفل شدن انبارها

با بازگشت تحریم های امریکا در سال ۱۳۹۷، فشارها بر تجارت خارجی ایران چند برابر 
شد. مشکلات نقل و انتقال پول، افت شدید واردات رسمی و افزایش روند قاچاق، همه 
دست به دست هم دادند تا دپوی کالا دوباره به بحرانی ملی بدل شود. نمونه های بارز: 
بیش از ۸۰ هزار کانتینر کالای بلاتکلیف در سال ۹۷ در بنادر جنوب، کاهش ظرفیت 
انبارها و نگهداری کالاهای استراتژیک در فضای باز، افزایش فساد کالاهای وارداتی 
)به ویژه مواد غذایی و دارویی(. وزارت صمت و گمرک در آن مقطع با راهکارهایی 
همچون »ترخیص یک  ماهه« و »ثبت سفارش فوری« تلاش کردند از شدت بحران 

بکاهند، اما موفقیت کامل حاصل نشد.
دلایل ریشه ای دپوی دیرینه کالا در ایران

بررسی تاریخی این پدیده، دلایل زیر را آشکار می کند:
ارز، صدور مجوز،  تا تخصیص  ثبت سفارش  از  پیچیده و چندلایه:  بروکراسی   -۱

اظهارنامه گمرکی و ترخیص، مسیری طولانی و پر از موانع اداری وجود دارد.
۲- ناهماهنگی بین دستگاه ها: وزارتخانه های مختلف سیاست های بعضاً متناقض در 

حوزه واردات و ترخیص اعمال می کنند.
۳- مشکلات ارزی: کمبود ارز، نوسان نرخ ارز و نبود امکان پرداخت های بین المللی 

کالاها را در گمرک معطل می کند.

۴- تغییرات ناگهانی قوانین: تصویب و اعمال ناگهانی تعرفه ها یا ممنوعیت های وارداتی 
بدون برنامه ریزی، سبب بلاتکلیفی کالاهای وارد شده می شود.

۵- تحریم های خارجی: محدودیت های بانکی و حمل ونقل بین المللی، فرآیند واردات 
و ترخیص را طولانی می کند.

تأثیرات دپوی کالا بر اقتصاد ایران
دپوی کالا در گمرک صرفا یک پدیده فیزیکی نیست، بلکه تبعات اقتصادی گسترده ای 
دارد: افزایش قیمت کالاها به دلیل کمبود عرضه، کاهش سرعت گردش سرمایه در 
اقتصاد،سودجویی دلالان از کالاهای دپو شده، هدررفت سرمایه ملی به دلیل فساد 

کالاها، افزایش تورم به دلیل فشار بر بازار مصرف.
تلاش های ناکام برای حل بحران

در طول دهه های اخیر، دولت های مختلف راهکارهای متعددی برای مقابله با دپوی کالا 
پیشنهاد داده اند: راه اندازی سامانه جامع گمرکی، طرح ترخیص سریع کالاهای اساسی، 
هماهنگی بین وزارتخانه های اقتصاد، صمت و بهداشت، اصلاح قوانین ثبت سفارش و 
مجوز واردات، ایجاد مناطق ویژه اقتصادی با مقررات تسهیل  شده. اما به دلیل فقدان 
اراده سیاسی قوی و مقاومت ذی نفعان سنتی، این تلاش ها اغلب نیمه کاره رها شده اند.

آینده دپوی کالا در ایران، فرصتی برای تغییر است؟
کارشناسان معتقدند که سه اقدام کلیدی می تواند مسیر آینده را تغییر بدهد:

۱- دیجیتالی سازی کامل فرآیند واردات و ترخیص.
۲- تسهیل دسترسی فعالان اقتصادی به ارز رسمی.
۳- اصلاح ساختار تعرفه ای و تثبیت قوانین گمرکی

دکتر محمد طبیبیان، اقتصاددان در گفت وگو با اعتماد تأکید می کند: »تا زمانی که 
شفافیت در زنجیره واردات و ترخیص ایجاد نشود و نهادهای متعدد از چرخه حذف 

نگردند، دپوی کالا یک معضل مزمن خواهد بود.«
انبارهایی که آینده اقتصاد را شکل می دهند

دپوی کالا در گمرک های ایران، قصه ای فراتر از چند کانتینر معطل یا چند محموله 
فاسد شده است. این پدیده، آینه ای از کاستی های ساختاری اقتصاد کشور؛ از ضعف در 

سیاستگذاری تا عقب ماندگی لجستیکی است.
 اگر سیاستگذاران بخواهند به  راستی مسیری متفاوت برای اقتصاد ایران ترسیم کنند، 
اصلاح فرآیندهای گمرکی باید در اولویت مطلق قرار بگیرد. زیرا بدون روان شدن 

جریان کالاها، هیچ برنامه ای برای توسعه اقتصادی پایدار به سرانجام نخواهد رسید.
در غیر این صورت، انبارهای مملو از کالا، همچنان به نماد فرصت های از دست رفته 

اقتصاد ایران بدل خواهند شد.

گزارشی از دپوی کالا در گمرک های کشور؛

انبارهایی پر از فرصت های از دست رفته

دلیل  به  قاچاقچیان  گفت:  زنجان  تعزیرات حکومتی  مدیرکل  زنجان/   صدای 
نگهداری داروی قاچاق به ۹ میلیارد ریال جریمه در تعزیرات حکومتی زنجان 

محکوم شدند.
رضا مظفری  افزود: پرونده قاچاق دارو به ارزش چهار میلیارد و ۶۶۹ میلیون ریال 
در شعبه ششم بدوی ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز زنجان رسیدگی 

شد.
وی اضافه کرد: شعبه پس از بررسی پرونده و ارائه نشدن مدارک قانونی، اتهام 
انتسابی را محرز و علاوه بر ضبط داروهای قاچاق متخلف ردیف اول را به پرداخت 

چهار میلیارد و ۶۶۹ میلیون ریال جزای نقدی محکوم کرد.
وی اظهار داشت: شعبه متخلف ردیف دوم را به پرداخت چهار میلیارد و ۶۶۹ 

میلیون ریال جزای نقدی محکوم کرد.
مدیرکل تعزیرات حکومتی زنجان افزود: شعبه متخلفان را در مجموع به پرداخت 

۹ میلیارد و ۳۳۸ میلیون ریال جزای نقدی محکوم کرد.
وی خاطرنشان کرد: بازرسان دانشگاه علوم پزشکی در بازرسی از یک داروخانه، 
داروهای قاچاق را کشف و گزارش تخلف را برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی 

ارسال کردند.
این مسوول با بیان اینکه سامانه ۱۳۵ تعزیرات حکومتی آماده دریافت شکایات 
که  است  ثبت شکایات  به  مربوط  سامانه  این  کرد:  نشان  است، خاطر  مردمی 
مستندات مربوط در آن ثبت و سپس جهت پیگیری به روسای شعب ارجاع 

می شود.

مدیرکل تعزیرات حکومتی زنجان :

قاچاقچیان دارو در زنجان جریمه شدند

صدای زنجان/  رییس مرکز مدیریت راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان زنجان گفت: طی فروردین امسال تردد 
بیش از چهار میلیون و ۹۷ هزار خودرو در جاده های استان ثبت شده که در مقایسه با مدت مشابه گذشته ۱۲ درصد افزایش داشته 
است. محمد محمدی افزود: طبق اطلاعات دریافتی از دستگاه های تردد شمار برخط مستقر در مسیرهای استان از کل تردد ثبت 

شده در این مدت، ۱۵ درصد مربوط به وسایل نقلیه سنگین بوده است.
وی اضافه کرد: در این مدت بیشترین سهم تردد پلاکهای غیر بومی در مسیرهای استان مربوط به استانهای تهران و آذربایجان 

شرقی و بیشترین تخلفات سرعت غیر مجاز در آزادراه زنجان-تبریز و آزادراه زنجان-قزوین صورت گرفته است.
این مسوول ادامه داد: بیشترین ترافیک طی این مدت در آزادراه زنجان به قزوین )باند جنوبی( با حدود ۹۵۳ هزار و ۶۷۲ تردد 

وسیله نقلیه با نرخ متوسط یک هزار و ۲۸۴ تردد در ساعت ثبت شده است.
محمدی به وجود سامانه های ثبت تخلفات عبور و مرور و توزین در آزادراه زنجان -قزوین، زنجان-تبریز، ترانزیت زنجان-میانه و 
زنجان-تاکستان، سلطانیه-قیدار-همدان و بیجار-زنجان و دندی-زنجان اشاره کرد و گفت: طی مدت یاد شده ۶۹ هزار و ۲۷۴ 

تخلف سرعت غیرمجاز و ۶ هزار و ۹۴۶ تخلف اضافه بار ثبت و ارسال شده است.
رییس مرکز مدیریت راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان زنجان خاطرنشان کرد: این تعداد حدود یک درصد 

از ترددهای صورت گرفته در محورهای فوق بوده که نشانگر سهم قابل توجه سامانه ها در کاهش تخلفات جاده ای است.

صدای زنجان/  فرمانده انتظامی شهرستان سلطانیه گفت: پلیس با حضور به موقع خود، جان یک جوان ۱۹ ساله 
را نجات داد. 

سرهنگ عباس اوراز ، اظهار کرد: درپی دریافت خبری مبنی بر اینکه شهروندی در یکی از پل های عابر پیاده 
شهرستان سلطانیه قصد خودکشی دارد، ماموران کلانتری و یگان امداد برای بررسی موضوع در محل حاضر شدند. 
با حضور مأموران انتظامی در محل، مشخص شد شهروندی ۱۹ ساله قصد پرت کردن خود از پل را دارد. ماموران 
انتظامی با بهره گیری از شیوه های پلیسی و روانشناختی و دعوت وی به حفظ آرامش، مانع از خودکشی او شدند.

اوراز بیان کرد: این شهروند در بررسی های صورت گرفته، علت و انگیزه این اقدام را مشکلات و مسائل شخصی 
عنوان کرد که پس از ارائه مشاوره اولیه برای اقدامات بعدی با هماهنگی قضایی، تحویل خانواده خود در شهرستان 

شد.
وی با اشاره به اینکه یاس و ناامیدی، نداشتن اعتماد به نفس در مواجهه با مشکلات زندگی و عدم بهره گیری از 
مشاوره برای حل مشکلات فردی و خانوادگی ممکن است در نهایت به اقدامات این چنینی ختم شود، خاطرنشان 
کرد: روانشناسان و مشاوران پلیس در مقرهای انتظامی، آماده ارائه هرگونه خدمات روانشناختی رایگان به شهروندان 

برای کمک به رفع مشکلات شخصی و خانوادگی آنان هستند.

رییس مرکز مدیریت راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان زنجان؛

 تردد در جاده های زنجان ۱۲ درصد افزایش یافت
پلیس مانع خودکشی جوان سلطانیه ای شد

خبر کوتاه خبر کوتاه
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ایرنا/  رشته ورزشی والیبال در زنجان به رغم طرفداران زیاد و بیش از ۱۵ هزار ورزشکار 
و هشت هزار بیمه شده ورزشی، سالن اختصاصی و تمام وقت ندارد و والیبالیست های 

زنجانی در انتظار رفع این کمبود با همت و برنامه ریزی مسوولان هستند.
والیبال یکی از رشته های ورزشی تیمی پرطرفدار، مهیج و در دسترس عموم است 
به طوریکه تنها با فراهم شدن یک توپ این ورزش در هر محل، منطقه و مکانی قابل 
انجام است. والیبال به عنوان یکی از ۶ رشته ورزشی محبوب و گسترده در اغلب 
کشورهای جهان هرچند بازی آن حتی با حضور دو نفر هم قابل انجام است اما این 

ورزش به طور رسمی با دو تیم ۶ نفره در دو سوی تور در پنج ست برگزار می شود.
در این ورزش به صورت هم زمان عضلات بالاتنه و پایین تنه درگیر می شود. فعالیت های 
تکرار شونده و مداوم این ورزش، توانایی های جسمانی فرد را افزایش داده و قدرت 
عضلانی را بهبود می بخشد، توسعه مهارت های هماهنگی و تعادل، تقویت عضلات 
و استقامت بدنی، سلامت قلب و عروق،  افزایش سرعت واکنش و تصمیم گیری در 
شرایط فشار، تاثیر اجتماعی و افزایش ارتباطات گروهی از مزایای ورزش والیبال برای 

همه سنین است.
فعالیت در این رشته ورزشی موجب کاهش سطح کلسترول بد و افزایش کلسترول 
خوب در بدن می شود و می تواند فشار خون را تنظیم کرده و خطر ابتلا به بیماری هایی 
نظیر سکته قلبی و مغزی را کاهش دهد. ورزش والیبال اواخر سال ۱۲۹۹ هجری 
شمـسی وارد ایران و تعلیم آن از دارالمعلمین ورزش آغاز شد. بازی والیبال در ایران 
در ابتدای امر دارای قواعد خاصی نبود و به شکل های مختلفی انجام می شد. فنون 
و تاکتیک های والیبال نیز مانند قوانین آن پایه و اساس اصولی نداشت و هر بازیکن 
به ابتکار شخصی و اختصاصی خود که اکثرا با مشت زدن یا سمبه زدن همراه بود با 
توپ بازی می کرد. در سال ۱۳۰۲ قوانین آن نیز در ایران اجرایی و از سال ۱۳۰۴ 
توجه عمومی نسبت به این ورزش بیشتر شد و ظرف مدت کمی طرفداران بسیاری 
جذب این ورزش شدند و این رشته ورزشی همچنین از سال ۱۳۲۰ در استان زنجان 
فعال شد. خبرنگار برای آشنایی هرچه بیشتر با وضعیت رشته ورزشی والیبال در 
استان زنجان با کامران لطفی، کارشناس و داور باسابقه والیبال گفت و گو کرده است.

رشته ورزشی والیبال در استان زنجان هم اکنون چه وضعیتی دارد؟
طی ماه های اخیر والیبال استان زنجان در هیات دچار تغییراتی شد و در حال حاضر 
منتظر برگزاری انتخابات رییس هیات والیبال هستیم. هفته گذشته مسابقات والیبال 
جام مهرانه ) انجمن خیریه حمایت از بیماری سرطانی( در استان برگزار شد که در 

فینال، رده سنی پیشکسوتان را داوری کردیم.
به همت مجموعه مهرانه والیبالیست های استان در این مسابقات با ۱۲ تیم شرکت 

کردند که از سطح بسیار مطلوب و بالایی برخوردار بود.
در این مسابقات که در سالن ورزشی شرکت شیرپاستوریزه پگاه زنجان و در جوی 
بسیار صمیمی و لذت بخشی برگزار شد، ورزشکاران برخی کارخانجات استان حضور 
داشتند که در پایان تیم بیمه معلم قهرمان شد، شیر پگاه زنجان مقام دوم را کسب 

کرد و تیم پیام مخابرات مقام سوم را از آن خود کرد.
هیات والیبال استان در حوزه قهرمان پروری چه اقداماتی را انجام می دهد؟

باید  باشیم  داشته  تیمی  های  رشته  در  خصوص  به  قهرمان  بتوانیم  اینکه  برای 
فاکتورهایی از قبل مدنظر و مورد توجه جدی باشد تا این هدف مهم محقق شود. 
در رشته ورزشی والیبال باید اذعان کرد که استان ما قدر، توانمند و در سطح کشور 
مطرح نبود. به طور معمول در این رشته یک یا دو نفر از بانوان و در یک نفر نیز در 
بخش آقایان ملی پوش داشتیم. برای رفع مشکلات این رشته ابتدا باید اصل مساله 
را جستجو کرد که بر همین اساس بررسی ها نشان می دهد که اولین و اصلی ترین 
مشکل، نبود منابع مالی مناسب است. والیبال رشته تیمی است و هر اعزام به مسابقات 
که به طور معمول ۱۹ تا ۲۰ نفر باید حضور داشته باشند هزینه بالایی را می طلبد البته 
به رغم مشکلات مالی در سالهای اخیر تمامی اعزام ها از استان انجام شد. سال گذشته 
فدراسیون والیبال یک سهمیه برای نوجوانان و جوانان آقایان و بانوان در نظر گرفته 
بود که با تلاش های انجام شده این سهمیه در یک از بخش به دو سهمیه افزایش یافت 
و اعزام ها انجام شد. استان زنجان در دسته یک بانوان تیم داشت، در دسته دوم، مقام 
سوم کشور را کسب کرد که این جایگاه برای ما بسیار حایز اهمیت بود. در بخش آقایان 
نیز که در تبریز برگزار شد، تیم به مرحله نیمه نهایی رسید و تیم های دیگری نیز در 
شبستر رقابت می کردند و دو تیم در این بخش داشتیم که یکی از تیم ها توانست تا 
مرحله نیمه نهایی صعود کند اما متاسفانه در مرحله آخر و در بخش امتیاز شماری از 

حضور در مرحله نهایی بازماند.
زیرساختهای ورزش والیبال در استان چه وضعیتی دارد؟

استان زنجان با حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر جمعیت، حتی یک سالن ورزشی 
تمام وقت برای ورزش والیبال ندارد، در حال حاضر بیش از ۱۵ هزار ورزشکار در این 

رشته بازی می کنند اما تعداد بیمه شدگان آن کمتر از هشت هزار نفر است.
وجود این میزان از ظرفیت و علاقه مند به ورزش والیبال نشان می دهد نبود سالن 
از سوی  باید  تمام وقت در اختیار والیبالیست ها ضعف و خلائی بزرگ است که 
مسوولان استان به خصوص مدیران بالادستی مرتبط با امور ورزشی جدی گرفته شود.

با وجود مطلوب نبودن زیرساختها والیبالسیت های استان با همین امکانات کم، تاکنون 
بسیار خوب فعالیت کرده اند.

هزینه اعزام یک تیم دسته دو به مسابقات کشوری تنها برای رفت و آمد پنج میلیارد 
ریال نیاز دارد که تامین آن شاید برای خود ورزشکاران و هیات مربوطه واقعا سخت 
و عدد بزرگی باشد اما این مبالغ برای مجموعه صنعتی استان بسیار ناچیز و شرایط 
تامین آن مهیاست. در استانهای دیگر شرکتهای تولیدی و صنعتی حمایت های 

بسیاری از تیم های ورزشی می کنند و نتایج آن به استان باز می گردد.
این هزینه ها باید برای تیم های نوجوانان، جوانان و بزرگسالان نیز انجام شود تا 

ورزشکاران با انگیزه و رغبت هرچه بیشتر برای استان و کشور افتخار آفرین باشند.
زنجان سالن های ورزشی زیادی دارد اما رشته والیبال تاکنون نتوانسته است سالن 

اختصاصی برای خود داشته باشد.
استعدادیابی در رشته والیبال چگونه انجام می شود؟ 

ورزش والیبال در استان زنجان در بخش بانوان اوضاع بهتری دارد به طوریکه فعالیت 
ها، اعزام به مسابقات با تعداد تیم های بیشتری انجام می شود.

در بخش آقایان نیز باشگاههای ورزشی فعال هستند که ۹۹ درصد آنها برای افراد با 
سن زیر ۱۸ سال است. باشگاه بزرگسال حرفه ای در استان همان باشگاهی است که 
برای نوجوانان و جوانان خدمات می دهد لذا برای استعدادیابی خیلی خوب باید به 

مرکز استان متمرکز نشویم و از همه ظرفیت های استان استفاده کنیم.
تیم های قدر و مطرحی در مجموعه استان داریم به طور مثال در مقاطعی تیم والیبال 
شهرستان خرمدره حرف اول را در استان می زد و با شرکت در رقابت ها به مقام 
قهرمانی دست می یافت اما متاسفانه با تغییر و تحولاتی که در هیات روی داد شاهد 
افول این تیم بودیم که اینها آفت ورزش است که همه چیز منوط به پیش رفتن امور از 
طریق اداری باشد. در سالهایی که ما والیبال بازی می کردیم دست اندرکاران ورزشی 
استان به مدارس مراجعه و افراد مستعد و علاقه مند را از بین همین افراد انتخاب می 
کردند. هم اکنون در رشته والیبال مسابقات آموزشگاهی خوبی در سطح استان نداریم 
که ایراد بزرگی است. در اکثر رشته ها نیز مسابقات آموزشگاهی خوب و در سطح 
بالایی برگزار نمی شود در حالیکه بسیاری از استعدادهای ورزشی از بین همین بچه ها 
پیدا شده، هدایت و پرورش می یابند و بعد از سالها به عنوان قهرمانان نامدار و افتخار 

آفرین کشور ثبت می شوند.
مهمترین دغدغه هیات والیبال استان در حال حاضر چیست؟

همانطور که گفته شد، تامین منابع مالی و حمایت از سوی صنایع بزرگی که در استان 
فعال هستند می تواند بخش بزرگی از چالش های ورشکاران را رفع کند. متاسفانه 
حامی مالی ورزش در زنجان به رغم وجود صنایع بزرگ و متعدد بسیار کمرنگ است 

این در رشته والیبال نیز به عنوان یک رشته ورزشی تیمی نمود بیشتری دارد.
سالهای گذشته حتی در بسیاری مواقع اعضای هیات مدیره قبلی از جیب خود و با 
هزینه های شخصی لامپ و کفپوش سالن ها را تعویض کرده اند. برای ورزش های 
انفرادی دست بازتر است و در مکانهای کوچکتر نیز امکان تمرین و مسابقه وجود دارد 
اما برای ورزش هایی مثل والیبال سالن استاندارد با ابعاد بزرگتری نیاز است و برای 
گرفتن نتایج مطلوب در اختیار بودن سالن به طور تمام وقت برای ورزشکاران بسیار 

دارای اهمیت است.

والیبالیست های زنجانی در انتظار سالن اختصاصی
موج رسا/ رئیس هیأت تنیس روی میز استان زنجان گفت: مسابقات تنیس روی 
میز به مناسبت روز مبارک تولد حضرت معصومه )س( و روز دختر ۹ اردیبهشت 

ماه در آکادمی تنیس روی میز شهید رضوی زنجان برگزار می شود.
مریم کاظمی راد با بیان اینکه مسابقات تنیس روی میز به مناسبت روز مبارک 
تولد حضرت معصومه )س( و روز دختر برگزار می شود، گفت: این مسابقات به 
منظور گرامیداشت این روز ویژه و همچنین تشویق و ترغیب دختران و مادران 
به فعالیت های ورزشی برگزار می شود. وی افزود: این مسابقات روز سه شنبه نهم 
اردیبهشت ماه از ساعت ۱۵ تا ۱۸ عصر در آکادمی تنیس روی میز شهید رضوی 
زنجان برگزار می شود. این رویداد فرصتی مناسب برای ایجاد فضای شاد و نشاط آور 
برای دختران و مادران است و همچنین به ارتقاء سطح مهارت های ورزشی آن ها 
کمک خواهد کرد. رئیس هیأت تنیس روی میز استان زنجان با اشاره به اینکه ما 
در این مسابقات رده سنی خاصی را در نظر نگرفته ایم و همه علاقه مندان بدون 
توجه به سن و سال می توانند در این رویداد شرکت کنند، عنوان کرد: این رویکرد 
شامل دختران جوان و مادران آن ها می شود که فرصتی برای هم نشینی و رقابت 
سالم در محیطی دوستانه فراهم می آورد. وی با اشاره به اهمیت ورزش در زندگی 
بر روحیه و  روزمره خاطرنشان کرد: ورزش به سلامت جسم کمک می کند و 
کیفیت زندگی افراد نیز تأثیر مثبت دارد. برگزاری چنین رویدادهایی می تواند به 

افزایش مشارکت زنان در فعالیت های ورزشی و اجتماعی کمک کند.

همشهری/  استقلال پس از ۲ ماه و ۴ روز بالاخره رنگ برد را دید و امیدهایش 
برای رقم زدن یک پایان خوش در انتهای یک فصل کابوس وار را زنده نگه داشت. 
آبی پوشان که در ۹ بازی با میودراگ بوژوویچ حتی به یک برد هم نرسیده بودند، 
در نخستین بازی با مجتبی جباری به مصاف پیکان لیگ یکی رفتند و موفق شدند 
با پیروزی یک بر صفر مقابل این تیم، جواز حضور در نیمه نهایی جام حذفی را 
کسب کنند. سورپرایز ویژه مجتبی جباری برای این دیدار، بازی دادن به ضرغام 
سعداوی ۱۹ ساله در ترکیب اصلی بود. با حضور این مدافع، استقلال به ترکیب 
۴ دفاعه برگشت و روزبه چشمی یک  خط جلوتر رفت تا به خط میانی کمک کند. 
سعداوی شاید ستاره بازی نبود اما حداقل یک  اتفاق مثبت از سوی جباری بود تا 
نشان دهد ترسی بابت بازی دادن به مهره های جوان ندارد. جالب اینکه سایت های 
خبری مدعی شدند این بازیکن به دلیل دریافت کارت زرد محروم شده و شانس 
حضور در بازی نیمه نهایی را از دست داده است. البته با پایان محرومیت سیلوا و 
حردانی، جباری می تواند در مرحله بعد از آنها استفاده کند. اما ناجی استقلال در 
این بازی همان چهره همیشگی بود. رامین رضاییان در این بازی هم از روی نقطه 
پنالتی برای استقلال گل زد تا در نخستین فصل حضورش در این تیم ۱۲ گله 
شود. برخلاف هفته های اخیر که کمک داور ویدئویی همه جوره علیه استقلال بود، 
این فناوری در بازی با پیکان به داد جباری و شاگردانش رسید و یک  پنالتی 

پرحرف وحدیث را به استقلالی ها تقدیم کرد.
به هر حال استقلال هرطور بود خودش را به جمع ۴ تیم پایانی جام حذفی رساند؛ 
جامی که حالا سپاهان هم از آن کنار رفته است! سپاهان که جمعه شب به نوعی 
قهرمانی لیگ را از دست داده بود، روز گذشته هم در ضربات پنالتی مغلوب ملوان 
شد و از دور رقابت ها کنار رفت. رضا شکاری و رضا اسدی، ستاره هایی بودند که 
در پنالتی ها ضربات خود را از دست دادند تا تنها در ۲۴ ساعت، ۲ جام از دست 
سپاهانی ها خارج شود. البته از درخشش حبیب فرعباسی هم نباید به این راحتی ها 
گذشت که توانست ۲ پنالتی از سپاهانی ها بگیرد و ملوان را به نیمه نهایی ببرد. حالا 
ملوان در مرحله بعد به مصاف گل گهر خواهد رفت تا شاید بتواند برای هشتمین بار 
جواز حضور در فینال حذفی را به دست بیاورد. در مقابل استقلال در مرحله بعد هم 
با حریف لیگ برتری روبه رو نمی شود و این بهترین فرصت برای جباری است که 
با تجربه ای رؤیایی وارد دوران مربیگری شود. استقلال پیش از این ۱۴ بار به فینال 

جام حذفی رسیده و ۸ بار هم قهرمان این تورنمنت شده است.

ایرنا/  رئیس فدراسیون ورزش های آبی گفت: هدفمان در پیکارهای واترپلو قهرمانی 
جوانان جهان در کرواسی، صعود در جمع ۱۲ تیم برتر است.

محسن رضوانی در خصوص آخرین وضعیت تیم واترپلو جوانان ایران اظهار داشت: 
مقداری واریزی از طرف کمیته ملی المپیک داشتیم که با آن می توانیم اردوهای 
آماده سازی این تیم جهت اعزام به مسابقات قهرمانی جهان را مدیریت کنیم. آخر 
خرداد باید به مسابقات اعزام شوند و از شنبه هفته آینده نیز اردو آغاز خواهد شد. 
ملاکوویچ، مربی صربستانی تیم  ملی نیز در کنار این تیم حضور دارد و برای پشت 
سر گذاشت بهتر تمرینات، کمک خواهد داد. وی ادامه داد: اگر بتوانیم در مسابقات 
قهرمانی جهان به جمع ۱۲ تیم برتر برسیم، به اهدافمان رسیدیم. برنامه ریزی دقیقی 
نیاز داریم زیرا ورزشکاران تیم جوانان باید در کنار ورزش حرفه ای، درس هم بخوانند؛ 
مشکل اصلی این است که به خاطر اعداد پایین قراردادهای این رشته نسبت به فوتبال 
و کشتی، نمی توان آینده خیلی روشنی در این ورزش دید تا ورزشکاران فقط فکر و 
ذکر خودشان را روی تمرین بگذارند. ضعف در هر کدام از این موضوعات، می تواند روی 
آن یکی تاثیر منفی بگذارد. مسابقات واترپلوی قهرمانی جوانان کمتر از ۲۰ سال جهان 
از تاریخ ۲۴ تا ۳۱ خردادماه ۱۴۰۴ )۱۴ تا ۲۱ ژوئن ۲۰۲۵( به میزبانی شهر زاگرب، 
پایتخت کرواسی برگزار خواهد شد. تیم  واترپلوی جوانان ایران در رقابت های قهرمانی 
کمتر از ۲۰ سال جهان، با تیم های قزاقستان و نیوزیلند هم گروه است. رئیس فدراسیون 
رشته های آبی با اشاره به توان تیم واترپلو جوانان که قهرمان آسیا شد، عنوان کرد: 
آخرین بار در سال ۲۰۱۰ بود که توانستیم به جمع ۱۲ تیم برتر برسیم اما این بار با 
توجه به جدول و گروه بندی ها کار ساده ای پیش روی ما نیست. در دوره قبلی شانزدهم 
یا هفدهم شدیم که باید این عنوان را بهتر کنیم. قطعا چند نفر از تیم جوانان که در 
جهانی هم شرکت کرده، به تیم ملی بزرگسالان دعوت خواهند شد و تمریناتشان را 
ادامه خواهند داد. بازیکنانی همچون آرمان شمس که برترین واترپلوئیست آسیا شد، 
توانمندی خاصی دارند و برنامه  داریم که آن ها را برای اردوی تمرینی به صربستان 
اعزام کنیم. وی افزود: کادر فنی تیم ملی قبل از هر رویداد، حدود چهار یا پنج ماه 
زمان داشت تا تیم را آماده کند. این نشان می دهد که طبق زمان بندی و امکانات در 
اختیار، تیم بدی را نساختند. قرارداد ملاکوویچ به زودی تمام می شود و می خواهیم او 
را تا قهرمانی  آسیا در هند که در آبان  ماه برگزار می شود نگاه داریم. مربی بدنسازی هم 
به کادر فنی اضافه کردیم که به طور مداوم برنامه های بدنسازی را به بچه ها می دهد؛ 
ورزشکاران ما شاید از جثه ای با کشورهایی همچون هلند، برابری نکنند اما مهم آن 
است که در آب مثل آهن محکم باشند و توانایی خود را نشان دهند، مثل بازیکنان 

تیم ملی ژاپن.

رئیس هیأت تنیس روی میز زنجان عنوان کرد:
برگزاری مسابقات تنیس روی میز

 در زنجان

سال نو مبارک استقلال!

رئیس فدراسیون ورزش های آب؛

 هدفمان صعود تیم واترپلو جوانان از گروه خود 
در قهرمانی جهان است

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

ویستا/ سرمربی تیم ملی تپانچه با تاکید بر اینکه مربی خارجی همیشه بهترین گزینه 
نیست گفت: اگر به گذشته هم نگاهی بیندازیم، بسیاری از موفقیت های بزرگ تیم ملی 

تپانچه با هدایت مربیان ایرانی رقم خورده است.
مریم سلطانی درباره آخرین وضعیت تیم ملی جهت اعزام به مسابقات برون مرزی 
قبرس و آلمان اظهار کرد: پس از پایان بازی های المپیک ۲۰۲۴ پاریس، حدود دو ماه 

استراحت داشتیم و از اواخر مهرماه تمرینات تیم ملی از سر گرفته شد. 
خوشبختانه  و  شده  برگزار  پیوسته  و  منظم  به صورت  اردوها  تاکنون  زمان  آن  از 
فعلًا  دارند.  قرار  مطلوبی  در شرایط  روحی  و  آمادگی جسمانی  نظر  از  ملی پوشان 
تمرینات با همین روند ادامه دارد تا با فراهم شدن شرایط، اعزام به مسابقات پیش رو 

انجام شود.
خرابی سلاح می تواند فینال را از ما بگیرد

وی ادامه داد: رقابت های جام جهانی مونیخ، نخستین رویداد رسمی تیم ملی پس از 
المپیک پاریس محسوب می شود که از ۱۷ تا ۲۷ خردادماه به میزبانی آلمان برگزار 
خواهد شد. با توجه به اینکه رشته تیراندازی کاملًا تجهیزات محور است، این مسابقات 
برای ما اهمیت ویژه ای دارد؛ چرا که نه تنها محلی برای سنجش عملکرد ورزشکاران 
است، بلکه فرصتی برای تأمین و به روزرسانی تجهیزات مورد نیاز نیز فراهم می کند. 
متأسفانه کمبود تجهیزات همواره یکی از چالش های اصلی ما بوده و در مواردی حتی 

خرابی سلاح باعث از دست رفتن یک مسابقه یا فینال شده است.
سلطانی افزود: ملی پوشان ایران همیشه با وجود کمبودها و شرایط سخت، با انگیزه و 
تعهد بالا تلاش کرده اند بهترین نتایج را به دست بیاورند. اما بدون تردید، در رشته ای 
که کاملًا وابسته به کیفیت سلاح، ساچمه و فشنگ است، نبود تجهیزات مناسب 

می تواند به طور مستقیم بر نتیجه تأثیر بگذارد.
ارتباط خوبی با ملی پوشان دارم

معتبر  برندهای  اینکه  به  توجه  با  کرد:  خاطرنشان  تیراندازی  ملی  تیم  سرمربی 
تولیدکننده سلاح و مهمات در کشور آلمان حضور دارند، اعزام به این مسابقات فرصتی 
مهم برای تهیه تجهیزات، قطعات یدکی و به روزرسانی سلاح هاست. این موضوع به ما 
کمک می کند تا در مسابقات آینده، در صورت بروز مشکل، دست کم ابزار لازم برای 

رفع آن را در اختیار داشته باشیم.
سلطانی تصریح کرد: حضور در این رقابت ها نه تنها از جنبه فنی و تجهیزاتی، بلکه از 

نظر روحیه و آمادگی روانی ورزشکاران نیز اهمیت بالایی دارد. امیدواریم با فراهم شدن 
شرایط اعزام، ملی پوشان کشورمان بتوانند هم در بخش فنی ارتقا یابند و هم نمایشی 

شایسته در برابر رقبا داشته باشند.
او در پاسخ به این پرسش که آیا ارتباط مناسبی میان او و ملی پوشان در جریان 
اردوهای تیم ملی شکل گرفته یا خیر، عنوان کرد: من پیش از المپیک پاریس، حدود 
سه سال در کنار تیم ملی به عنوان مربی حضور داشتم و از نزدیک با بچه ها کار کردم. 
طبیعتاً در ابتدا برخی از ورزشکاران و حتی کارشناسان این ذهنیت را داشتند که 
یک مربی خارجی می تواند به دلیل تسلط بر ارتباطات بین المللی و تجربیات جهانی، 

انتخاب مناسب تری برای هدایت تیم باشد. 
اما نتایجی که در این مدت به دست آمد، نشان داد مربی ایرانی نه تنها چیزی کمتر 
از مربی خارجی ندارد، بلکه می تواند عملکردی هم سطح یا حتی بهتر از آنها ارائه دهد.

در تیراندازی، تجهیزات تعیین کننده نتیجه هستند
سرمربی تیم ملی تپانچه ادامه داد: من به عنوان ملی پوش سابق، تجربه همکاری با 
شش مربی خارجی و همچنین مربیان ایرانی را داشته ام. در برخی موارد، مربیان 

خارجی توانمندتر بودند و در برخی دیگر، مربیان ایرانی بهتر عمل می کردند. 
اما این دیدگاه که مربی خارجی همیشه گزینه برتر است، باور درستی نیست. اگر به 
گذشته هم نگاهی بیندازیم، بسیاری از موفقیت های بزرگ تیم ملی تپانچه با هدایت 

مربیان ایرانی رقم خورده است.
وی در ادامه تأکید کرد: مشکل اصلی ما هرگز برنامه تمرینی یا رابطه بین مربی و 
ورزشکار نبوده، بلکه همواره چالش اصلی، کمبود تجهیزات و محدودیت های ناشی از 
تحریم ها بوده است. با این حال، جو تیم بسیار خوب و حرفه ای است و خوشبختانه 
ملی پوشان با تمام توان و انگیزه در اردوها حضور دارند و برای موفقیت در مسابقات 

پیش رو تلاش می کنند.
سلطانی درباره ارزیابی اش از مسابقات پیش رو نیز گفت: از آن جایی که این رقابت ها 
نخستین حضور رسمی تیم ملی پس از المپیک پاریس محسوب می شود، طبیعی 

است که نگاه ها به نتایج این مسابقه دقیق تر و حساس تر باشد.

 اما همان طور که پیش تر هم گفتم، در رشته ای مانند تیراندازی که تجهیزات نقش 
کلیدی دارند، پیش بینی نتیجه کار ساده ای نیست. ما تمام تلاش مان را کرده ایم و 
امیدوارم ملی پوشان بتوانند بهترین نسخه از خودشان را در میدان رقابت به نمایش 

بگذارند.
حضور در لیگ آلمان، هانیه را چند پله بالاتر برد

سرمربی تیم ملی تپانچه، در پاسخ به پرسشی درباره عملکرد هانیه رستمیان در 
رقابت های بین المللی و تأثیر حضور او در لیگ آلمان، گفت: هانیه یکی از ورزشکاران 
بسیار بااستعداد، سخت کوش و منظم تیم ملی است. او طی دو دوره اخیر المپیک، هم 
در توکیو حضور داشت و هم در المپیک پاریس موفق شد به فینال راه پیدا کند. در 
همین هفته گذشته نیز با ثبت امتیاز ۵۹۰، رکورد جدیدی در سطح ملی ثبت کرد، 

که این عدد برای سهمیه المپیک رکورد قابل توجهی به شمار می رود.
وی افزود: حضور هانیه در لیگ آلمان بدون شک برای او بسیار مفید بوده است. چنین 
تجربه های بین المللی نه تنها موجب افزایش اعتمادبه نفس ورزشکار می شود، بلکه با 
حضور در کنار قهرمانان بزرگ دنیا، سطح فنی و ذهنی او را نیز ارتقا می دهد. هانیه 
در این رقابت ها تلاش کرده خود را با سطح اول دنیا تطبیق دهد و حتی عملکردی 

بالاتر از آن ارائه دهد.
سلطانی در ادامه اظهار کرد: عملکرد او در بوندس لیگا آن قدر چشم گیر بود که از سوی 

ورزشکاران و مربیان تیم های مختلف مورد تحسین قرار گرفت. 
برخی از آن ها حتی با من تماس گرفتند یا از طریق شبکه های اجتماعی پیام دادند و 

از نمایش خوب هانیه ابراز شگفتی کردند.
 بدون شک این نوع تجربه ها برای هر ورزشکاری بسیار ارزشمند است؛ چون علاوه بر 

افزایش انگیزه، باعث رشد فنی و تاکتیکی نیز می شود.
وی در پایان تصریح کرد: اگر چنین فرصت هایی برای سایر ملی پوشان هم فراهم شود، 
قطعاً می تواند تأثیر مثبت زیادی بر عملکرد تیم ملی داشته باشد. حضور در مسابقات 
مستمر بین المللی، یکی از مؤثرترین روش ها برای آماده سازی حرفه ای و ایجاد انگیزه 

در ورزشکاران نخبه است.

مربی خارجی همیشه بهترین گزینه نیست؛جو تیم ملی عالی است

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣۶٩٩٩ مورخه 
١۴٠٣/١١/١٠ کلاسه ٣٧١۵-١۴٠٢ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای فرهاد نجفعلی فرزند محمد به شماره شناسنامه 
۴٢ صادره از در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ٣٠۶١/٣۶ مترمربع از پلاک ١١٧٢ فرعی از ١٢٢ اصلی واقع در 
ابهر بخش سه زنجان )ابهر( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به 
فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٢۴* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٠٨/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره ٩۴٩٩-١۴٠٣ و٩۴٩٨-١۴٠٣ و٩۵٠٠-١۴٠٣ 
و٩۴٩٧-١۴٠٣ و٩۴٩۶-١۴٠٣ کلاسه شماره ٣١۵٩-١۴٠٣ و٣١۵٨-١۴٠٣ و٣١۶١-١۴٠٣ و٣١۶٢-١۴٠٣ و٣١۶٠-١۴٠٣ هیات 
اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر 
تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای علی کریمی فرزند علی اصغر به شماره شناسنامه ٢١٧ صادره قزوین در١- ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی به مساحت ١٩٣/٩٧ مترمربع از پلاک ۵١ اصلی ٢-ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۶١٩/١۵ 
مترمربع از پلاک ۵١ اصلی ٣- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ٢٨۵/٣۴ مترمربع از پلاک ۵١ اصلی ۴-ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ١١٣٢٩/٠٣ مترمربع از پلاک ۵١ اصلی ۵-ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 
٢٣۵۶٧/۵١ مترمربع از پلاک ۵١ اصلی همگی واقع در ابهر بخش سه زنجان )اراضی روستای کله خانه( خریداری از مالک رسمی 
خودمتقاضی و سایر مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود 
درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠٢/٠٨* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٢٣/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون تعیین 
شماره  کلاسه   ١۴٠٣/١١/٢٢ مورخه  شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨۴٣٢  رای  برابر  سندرسمی  فاقد  وساختمانهای  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف 
سندرسمی  فاقد  وساختمانهای  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  /دوم  اول  ٣٢٩٣-١۴٠٢و٣٢٩٢-١۴٠٢و٣٢٩۵-١۴٠٢هیات 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان ١-نرگس حاجی حسنی فرزنداسداله به شماره شناسنامه ٣۵١٧)یک وسه 
دهم( ٢-شهناز حاجی حسنی فرزند اسداله به شماره شناسنامه ۴۵٧٣)دووشش دهم( ٣- علی اوسط حاجی حسنی فرزند اسد اله به شماره شناسنامه 
٣۶٢٣)دو ویک دهم(  در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۵٧٠٣/٠٧مترمربع از پلاک ١٩۵٠ فرعی از ١٢٢ اصلی واقع ابهر بخش سه 
زنجان )اراضی باغات شناط( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضیان مهریه حاجی حسنی( محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت 
به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٢۴* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٠٨ا/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آرا صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده 
است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
١-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠۴٠٠۴١مورخ ١۴٠٣/١٢/٠۴ کلاسه ۵٠٠٩-١۴٠٣ متقاضی آقای افشین احدی فرزند حسن 
به شماره شناسنامه ۶۶ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ١٩۵٠/۶۶ مترمربع از پلاک ١٢١ اصلی واقع 

ابهر بخش سه زنجان )شریف آباد( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی 
٢-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠۴٠٠۴٠ مورخه ١۴٠٣/١٢/٠۴ کلاسه ۵٠٠٠-١۴٠٣ متقاضی آقای افشین احدی فرزند حسن 
به شماره شناسنامه ۶۶ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۴۶٠/۴٨ مترمربع از پلاک ١٧٩٨ فرعی از 

١٢٢ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )اراضی شناط( خریداری از مالک رسمی )حمید خدابنده( 
 تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠٢/٠٨* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٢٣/١۴٠۴
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ایران۸۸

دیروز کوپن، امروز کالا برگ

عربستان صدور ویزای عمره برای ایرانیان
 را ممنوع کرد

گام سوم مذاکرات گام اول توافق

خبر 

کوتاه 

خبر فوری/ استقبال از طرح کالابرگ در وضعیتی است که گرانی ها دهک های کم 
برخوردار را به فروشگاه ها رسانده است آن هم در شرایطی که چندان در انتخاب کالا و 
فروشگاه حق مداخله ندارند. از زمانی که طرح کالابرگ الکترونیکی اجرا می شود قشر 
آسیب پذیر نه تنها خاطرات ایستادن در صف کوپن را مرور می کند بلکه دچار دوگانگی 
شده است. طرح کالابرگ به گفته وزیر کار با هدف حمایت از دهک های آسیب پذیر 
است اما عملًا روند اجرای آن با انتقادهایی از سوی شهروندان مواجه شده که خبر فوری 

در پی بررسی میدانی خود آن را انتقال می دهد.
چرا همه دهک ها نمی توانند کالابرگ بگیرند؟

اصلی ترین موضوعی که در توزیع کالابرگ مطرح است، تشخیص استحقاق آن است. 
زمانی که این طرح عنوان شد بسیاری از خانواده های یارانه بگیر امیدوار بودند بتوانند 
از طریق این طرح برخی اقلام ضروری مصرف خانوار را تأمین کنند اما مسئله این جا 
بود که همه دهک ها نمی توانستند کالابرگ داشته باشند. اعتبار کالابرگ الکترونیکی 
معمولاً در اواخر ماه قبل شارژ می شود و تا پایان ماه بعد قابل استفاده است. دهک های 
اول تا سوم ۵۰۰ هزار تومان اعتبار خرید کالاهای اساسی به ازای هر نفر و دهک های 
چهارم تا هفتم ۳۵۰ هزار تومان اعتبار خرید کالاهای اساسی به ازای هر نفر را در 
قبال این طرح دریافت می کردند. اما چند و چون اجرای طرح در اردیبهشت ماه فعلًا 
در هاله ای از ابهام است . بطوریکه بر اساس اعلام سازمان هدفمندسازی یارانه ها، یارانه 
نقدی در اردیبهشت ۱۴۰۴ در دو مرحله و به مبلغ مشخص برای هر دهک پرداخت 
می شود. برای دهک های اول تا سوم، مبلغ ۴۰۰ هزار تومان به ازای هر نفر در تاریخ 
۲۵ اردیبهشت ۱۴۰۴ و برای دهک های چهارم تا نهم، مبلغ ۳۰۰ هزار تومان به ازای 
هر نفر در تاریخ  ۳۱ اردیبهشت ۱۴۰۴ واریز خواهد شد. طبق اعلام این سازمان دهک 
دهم همچنان از دریافت یارانه نقدی محروم است و تغییری در وضعیت آن ایجاد نشده 
است. همچنین این امکان وجود دارد که در اردیبهشت ۱۴۰۴ گروهی از یارانه بگیران 

دهک های هشتم و نهم از فهرست دریافت کنندگان یارانه نقدی حذف شوند.
بنابراین عملًا بخشی از قشر آسیب پذیرفقط هنگام عبور از مقابل فروشگاه ها شاهد 
گرفتن اقلام غذایی توسط شهروندان دیگر بوده است. آن هم در شرایطی که برای 

دریافت یارانه نقدی مستحق شناخته شده است.
انتخاب فروشگاه و کالای مورد نیاز شما با دولت

اعتبار کالابرگ برای خرید ۱۱ قلم کالای اساسی از جمله لبنیات، اقلام پروتئینی 
و خواربار قابل استفاده است. شهروندان می گویند نه تنها در صورت عدم استفاده 
کامل از اعتبار در هر ماه، مانده اعتبار به دوره بعد منتقل نمی شود بلکه فروشگاه هایی 
که کالابرگ دریافت می کنند نیز از سوی دولت انتخاب شده اند. حتی کالاها نیز به 
تشخیص دولت است و به عنوان مثال اینطور نیست که اگر خانواری به روغن یا برنج 
بیشتری نیاز دارد به انتخاب خود روغن یا برنج بیشتری خریداری کند. شهروندان 
همچنین در خصوص کیفیت کالاها نیز انتقاد دارند و می گویند اجناس برخی از این 
فروشگاه ها کیفیت مناسب را ندارد و یا از برندهای غذایی ارزان قیمت است. چنین 
ذهنیتی از کالابرگ به وجود آمده است که هر چند جنبه حمایتی دارد اما دست 

مصرف کننده را در انتخاب بسته است.
راه حل بهتر چه بود؟

دولت مجبور است ماهانه مبلغ کلانی را برای شارژ کالابرگ در نظر بگیرد. از سویی 
قادر به حمایت تمامی  جمعیت آسیب پذیر نیست. شهروندان به سادگی می گویند به 
جای این کار بهتر بود قیمت کالاها در بازار مدیریت می شد. تا مردم برای یک ماست 
و یک روغن در صف طولانی نمی ایستادند. به ویژه کهنسالان که ایستادن در صف های 
طولانی کوپن را به یاد می آورند می گویند اگر قیمت ها با حقوق و دستمزد مردم 
همخوانی داشت، عملاً لازم نبود کالابرگی یا یارانه ای پرداخت شود. برخی شهروندان 
جوانتر نیز می گویند ایستادن در صف برای برنج و روغن منزلت آدم را زیر سوال می برد. 
احساس می کنی به حدی فقیر هستی که باید در صف کمک های دولت بایستی.کاش 
به جای این کار قیمت ها را کاهش می دادند تا مردم راحت تر خرید کنند. کالابرگ 
شبیه طرح مسکّنی است که آینده مبهمی  نیز دارد. دولت تا چند ماه دیگر می تواند 

منابع آن را تأمین کند؟

رویداد۲۴/ عربستان صدور ویزای عمره را برای ۱۴ کشور دیگر از جمله ایران ممنوع 
اعلام کرد و این »ممنوعیت موقت« به دلیل نزدیک شدن به موسم حج تمتع در نظر 
گرفته شده است. عربستان پیش تر صدور ویزای تعداد دیگری از کشور ها را متوقف 

کرده بود.
عربستان سعودی در آستانه موسم حج تمتع ۲۰۲۵، با هدف مدیریت جمعیت و 
تضمین امنیت زائران، صدور ویزای عمره و دیدار خانوادگی را برای اتباع ۱۴ کشور 
دیگر از جمله ایران، نیجریه، اتیوپی و سومالی به طور »موقت« متوقف کرد. همچنین 

هشدار های سختگیرانه ای درباره تخلف هایی ویزایی صادر شده است.
۱۴ کشوری که به تازگی عربستان مشخص کرده است شامل ایران، نیجریه، یمن، 
اتیوپی، کنیا، سومالی، چاد، نیجر، مالی، کنگو، جمهوری آفریقای مرکزی، لیبی، سودان 

و پاکستان می شود.
عربستان پیش تر صدور ویزای عمره و دیدار خانوادگی را برای تعداد دیگری از کشور ها 
از جمله مصر، اندونزی، عراق، اردن، بنگلادش، هند، الجزایر، اتیوپی، تونس، یمن و 

مراکش را متوقف کرده بود.
این ممنوعیت که از ۱۳ آوریل ۲۰۲۵ آغاز شده است، تا پایان موسم حج ادامه خواهد 
داشت و تنها متقاضیان ویزای عمره و دیدار خانوادگی را شامل می شود؛ زائرانی که 

دارای مجوز رسمی حج یا سایر انواع ویزا هستند، مشمول این محدودیت نمی شوند.
مقامات عربستان سعودی هشدار داده اند که هرگونه تخلف از قوانین ویزایی در طول 
موسم حج با مجازات های سنگینی همراه خواهد بود. جریمه های نقدی، زندان و اخراج 

از کشور از جمله پیامد هایی است که برای متخلفان در نظر گرفته شده است.

عصر ایران/ هنوز ۳ هفته از آغاز روند مذاکرات نگذشته است به سکوی دوم یعنی 
مذاکره بر موضوعات مشخص رسیده و با گذر از تعارفات اولیه و متداول دیپلماتیک 
با ورود به مباحث کارشناسی به مرحله چانه زنی و داد و ستد مذاکراتی رسیده اند

به وقوع  مسقط  از  خارج  در  و حوادثی  و حواشی  اتفاقات  نمی کند چه  تفاوتی 
بپیوندد یا اخبار رسانه های جهانی بر خلاف دو دور قبلی پیشا مذاکراتی خارج 
از شایعه پراکنی های مرسوم و همیشگی، این بار مثبت و سازنده؛ توافق را قریب 
الوقوع و در دسترس گزارش کند و یا طرف اسرائیلی دچار یأس و استیصال و 
دندان قروچه شود و مواجب بگیران آن از فرط بی برنامگی وقوع یک حادثه را 
به دست های پیدا و پنهان اختاپوس شر نسبت دهند و برای ارباب خود در این 
وانفسای کوتاه شدن دستش، وزانت و وجاهت پوشالی بخرند واقعیت آن است که 
مذاکرات مسقط در دور سوم، آبستن تغییر و تحولات پیش برنده و شروع تازه در 
روند مذاکرات ۱۴۰۴ است و به مرحله داد و ستد مذاکراتی رهنمون شده است. 

   از آنجا که مذاکرات هسته ای در سال جاری برخلاف دیگر ادوار قبلی، علاوه بر 
پشت پرده بودن موسوم به )مذاکرات پشت درهای بسته در ادبیات دیپلماتیک( در 
تدبیری هوشمندانه از حواشی و انتشار اخبار و تبادل اطلاعات منابع موثق و غیر 

موثق بدور مانده و حالت ایزوله طوری خبری دارد.
   تحلیل متن و بطن مذاکرات هم به تبع آن برای بازیگران بیرونی سخت و مشکل 
شده است؛ اما روند کلی ماجرا و اظهارات جسته و گریخته مقامات رسمی، نشان 
می دهد مذاکرات روند رو به جلو و مثبتی دارد و دو طرف به جای حاشیه پردازی 
روی اصل مطالبات تمرکز دارند، آنچنان که هنوز ۳ هفته از آغاز روند مذاکرات 
نگذشته است به سکوی دوم یعنی مذاکره بر موضوعات مشخص رسیده و با گذر از 
تعارفات اولیه و متداول دیپلماتیک با ورود به مباحث کارشناسی به مرحله چانه زنی 
و داد و ستد مذاکراتی رسیده اند و در مسقط و در قالب نزدیک به ۷ ساعت، چانه 
زنی بر روی موضوعات اصلی را پیش برده و مذاکرات در دور دوم)محتوایی( را آغاز 

کرده  و ادامه آن را به دور بعدی رسانده  و موکول کرده اند. 
  این رو ند، نشان می دهد جایگاه و گزینه و گزاره رجوع به دیپلماسی برای حل و 
فصل مناقشه بر سر پرونده هسته ای به نقطه عطف و تثبیت رسیده و همه حواشی 

و گزینه های دیگر را به کناری نهاده است. 
   از طرف دیگر پیگیری روند مذاکرات در مرحله محتوایی و رسیدن به چانه 
زنی داد و ستدی نشان می دهد که دو طرف بر اصل خواست و مطالبات طرف 
مقابل صحه گذاشته و آن را به عنوان نقطه ثقل پذیرفته اند که در موضع طرف 
ایرانی شامل بر حفظ غنی سازی هسته ای در داخل ایران و خواست و مطالبه لغو 
تحریم های اقتصادی است و از سوی طرف آمریکایی اطمینان دهی به عدم انجراف 
در برنامه هسته ای ایران و در وجه ایجابی پذیرش رفع محدودیت ها و بازگشایی 

وزنه های سنگین از پای اقتصاد ایران است. 
  روند پیشرفت و روند شتابان مذاکره نشان می دهد که برخلاف القائات رسانه ای 
دخالت  یا  و  هسته ای  فرا  مداخلات  و  ساز  حاشیه  مطالبات  از  خبری  ابتدایی 
طرف های ثالث محل اعتباری نداشته و دو طرف رک و راست و شفاف عزم و اراده 

جدی برای حصول توافق را حداقل تا اینجای کار از خود نشان داده اند. 
  تجربیات قبلی نشان می دهد که فقدان همین عزم و اراده جدی، دخالت های 
فرامتنی و رجوع به حل و فصل گزاره های متنوع و متعدد در قالب توافقی جامع 
در متن مذاکرات هسته ای و دخالت های طرف های ثالث مهمترین موانع مذاکرات 
در ادوار قبلی بوده و این بار که علی الظاهر خبری از این حواشی نیست، مذاکرات 
هم روند شتابان دارد و هم دورنمای مذاکرات و حصول توافق را در دسترس تر 

جلوه گر می کند. 
 اکنون مهم ترین بخش از مذاکرات و چالش اصلی که باید برای آن تدبیر شود، 
اعتماد زایی متقابل از ورای چالش های های همیشگی و پرونده مناقشه چند 

دهه ای است. که چند شاخصه دارد:
  تمرکز بر منافع مشترک به جای نگاه به مخاطرات و مناقشات سپری شده، لحاظ 
مولفه های تضمین بخش و ثبات محور در حوزه منافع متقابل برای حصول توافق 
و بسط و تعمیم آن به بازه زمانی بلند مدت و دیگر مناقشات جاری و ساری میان 
دو طرف و در نهایت معرفی مشوق های و فرصت های مشترک در رابطه با حصول 
توافق و چشم انداز پیامدی متصور بر آن است،  که می تواند حتی معادلات فی ما 

بینی را به مرحله اتحاد راهبردی حداقل در حوزه اقتصادی رهنمون کند.
  گام نهادن در این میسر و تحول در روابط نه مبتنی بر خوش بینی افراطی و 
نه اعتماد چشم بسته به طرف خارجی است بلکه اشاره به ظرفیت ها و موقعیت 
راهبردی و جایگاه منحصر به فرد ژئوپلیتیکی، کریدور ارتباط اقتصادی شرق-غرب 
و بازار مستعد و ایده آل ژئواکنومیک ایران در هارتلند انرژی جهان است که هر ناظر 
منصفی نمی تواند از کنار آن به سادگی گذر کند و مزایای آن برای انتفاع اقتصادی 
را نادیده بگیرد و اگر آمریکای ترامپ آنگونه که خود مدعی است، منفعت نگر و 
انتفاع محور باشد و منافع ایالات متحده اولویت شماره یک او باشد و آن را بر روابط 
سیاسی و اتحادهای قدیمی ارجحیت دهد، نزدیکی ایران و ایالات متحده و به تبع 
آن حصول توافق و ماندگاری آن نه تنها دور از   دسترس نیست که به سبک و 
سیاق مذاکرات  شتابان فعلی بیش و گیش از هر زمان دیگری در شرف وقوع است. 
   هر چه هست آسمان مذاکرات ایران و ایالات متحده تا اینجای کار آفتابی با 
نسیم ملایم و بدور از هرگونه تلاطم ناگهانی بوده و به نظر می رسد که با روند 
موجود با هر تحرک و حاشیه   جانبی که احتمال آن نیز هرگز دور از انتظار نیست، 
اگر اراده دو طرف جدی باشد، دچار هیچ تلاطم و انشقاق نشود و مسیر متوازن و 

متعادلی در پیش باشد. 
   از یاد نبریم که اکنون توپ در زمین ایالات متحده است، چون راستی آزمایی 
برنامه هسته ای ایران نه زمان بر است و نه به راحتی قابل بازگشت و این طرف 
آمریکایی است که گام اولیه را در زدودن تحریم ها و جلب اعتماد ایرانی ها باید 
به انجام رسانده و این از نکات مهمی است که در زمان بندی اقدامات متقابل در 
جریان مذاکرات نباید  ازنظر مذاکره کنندگان دور بماند و نشانه مستحکمی وال بر 

عبور از دیوار بلند بی اعتمادی است. 

ایسکانیوز/ سال هاست که بحث لغو سربازی اجباری نقل 
محافل مجازی و حضوری است و مخالفان معتقدند که 
باید سربازی اجباری را با سربازی حرفه ای جایگزین 

کنیم.
مرداد سال گذشته کارزاری با عنوان »درخواست تصویب 
سربازی برای دختران« ایجاد و در مدت کوتاهی، تعداد 
قابل توجهی امضا جمع آوری شد. ماجرای این کارزار 
پس از مدت زیادی نقل محافل مجازی بود و با بیان 

توضیحات زیر توسط نویسنده پایان یافت:
»من در این کارزار هدفم حساس کردن افکار عمومی 
نسبت به یک ظلم اجباری، نه تسری دادن ظلم به نیمه 

دیگر جمعیت بود...«
سال هاست که بحث لغو سربازی اجباری نقل محافل 
مجازی و حضوری است و علی رغم جریانات ایجاد شده 
و دربرگیری و حساسیت این امر، به نظر نمی رسد که 
هنوزمطالبه عمومی یکپارچه ای برای تحقق آن به وجود 
آمده باشد. در این راستا کارزاری با عنوان »درخواست 
حذف همیشگی سربازی اجباری« به وجود آمده و تا 
کنون ۱۸۱ هزار نفر امضای خود را پای این کارزار ثبت 
کرده اند. نویسندگان این کارزار می گویند: قانون سربازی 
اجباری برای مردان جوان کشور را تغییر دهید و به جای 
به کارگیری اجباری جوانان در طرح سربازی اجباری که 
طرحی قدیمی و منسوخ است، قانونی تصویب کنید 
حرفه ای  سرباز  بتوانند  نظامی  نهادهای  آن  طبق  که 

استخدام کنند.
در راستای آگاهی رسانی بیشتر درمورد چرایی و لزوم 
میزبانی  به  اجباری جلسه هم اندیشی  حذف سربازی 
استارتاپ کارزار برگزار شد. در این جلسه افراد مختلف 
که هرکدام به شیوه ای از سربازی اجباری آسیب دیده 
بودند و دغدغه لغو آن را داشتند به روایت رنج های خود 

و ارائه راه حل پرداختند.
» منطقا باید معاف شوی اما قانونا نمی توانم

 تو را معاف کنم«
شهروز یکی از حضار، در دوران سربازی خود معاف از 
رزم بوده و درمورد کسانی صحبت می کند که مجبور 
شده اند با تن بیمار، این دو سال سخت را طی کنند. او 
می گوید: یکی از تلخ ترین خاطرات دوران سربازی من 
این بود که شب با هم خدمتی خود دست دادم و صبح 
آگهی ترحیم او را دیدم. او مبتلا به صرع بود و معافش 
نکرده بودند؛ همین شد که در دوران سربازی خود جان 
داد. دکتر به او گفته بود که باید ۹ ماه به سربازی بیایی 

تا بتوانم پرونده ات را به کمیسیون بفرستم.
خود شهروز ۳۶ درجه انحراف کمر دارد. می گوید وقتی 
برای معافیت اقدام کرده، پزشک به او گفته است که تو 
۶ ماه دیر آمدی و قانون عوض شده  است؛ الان باید با 
مدرک لیسانس، ۴۵ درجه انحراف کمر داشته باشی 

تا معاف شوی.

او می گوید: در دوران سربازی من سه دفترچه بیمه پر 
کردم و بعد از آن جلوی بیمه من را گرفتند. گفتم خب 
من را معاف کنید، من بعد از پوشیدن این پوتین های 
از  بعد  اما  دارم  فیزیوتراپی  جلسات  به  نیاز  سنگین 
مراجعه دوم به کمیسیون، پزشک به من گفت تو منطقا 
باید معاف شوی اما قانونا نمی توانم تو را معاف کنم. 

حتی نمی توانم اجازه بدهم که پوتین به پا نکنی.
او در مورد تبعیض موجود می گوید: در پرونده کارکنان 
مثال  برای  می شود؛  ذکر  جزئیات  با  آن ها  مشکلات 
می آید: معاف از رژه، معاف از رزم و غیره اما در پرونده 

سرباز وظیفه فقط یک کلمه وجود دارد: معاف از رزم.
او می گوید: روز اول خدمت جلوی ما سربازان بیل و 
کلنگ ریختند، من گفتم که معاف از رزمم و جواب 
شنیدم که اینجا میدان جنگ نیست، همه کار می کنند. 
من هم گفتم کمیسیون به من گفته  است سنگین تر 
برای  فرستادند  را  به همین خاطر من  برندار،  قلم  از 
پلاستیک جمع کردن، آن روز در میان پلاستیک ها ما 
۵ تا عقرب و ۳ مار کشتیم شهروز در نهایت به پایگاهی 
دیگر منتقل شده بود. او می گوید: ما موارد زیادی داریم 
که فرد مشکل جدی سلامتی داشته اما به خاطر قوانین 
غیرمنطقی مجبور به گذراندن دوره سربازی شده است. 
دلیل  به  خدمت  حین  من  هم خدمتی های  از  تا  دو 

مشکلات سلامتی فوت کردند.
هم اندیشی  این  در  تا  آمده  اردبیل  از  حضار  از  یکی 
شرکت کند. او می گوید: من جزو سربازان قرارگاه ماهر 
بودم. سال ۹۵ این قرارگاه افتتاح شد اما برنامه های آن 
بلد بود را به  نبود. در آنجا سرباز چیزی که  ادامه دار 
بقیه سربازان هم یاد می داد. او در مورد سختی های این 
دوران می گوید: دوست من در آن قرارگاه خودکشی 
کرد. بعدا از طریق پیامک هایش فهمیدند که به خاطر 
فشار روحی ناشی از مرخصی هایی که برای ملاقات با 
خانواده اش به او داده نمی شد، خودکشی کرده  است. او 
عنوان می کند: من آنقدر در این دوران سختی کشیده ام 
که دعا می کنم که اگر روزی بچه دار شدم خدا به من 
پسر ندهد. در آن دوران من می خواستم کارهایی برای 
کشورم انجام دهم اما بالادستی من از آن ها برای منافع 
خودش استفاده می کرد و برای من سرباز هیچ آورده ای 
نداشت و واقعا نمی شد فراتر از هویت سرباز بودن قدمی 

برداشت.
شهرستان ها  در  که  پادگان هایی  می دهد:  توضیح  او 
وجود دارند حتی از نظر امکاناتی هم صفر هستند. مگر 
نمی گویند که سرباز برای ما امنیت را برقرار می کند، 
پس سرباز باید آنقدر برایشان اهمیت داشته باشد که 
امکانات مناسبی در اختیارش قرار دهند. اجباری بودن 
سربازی به هیچ دردی نخورده است. من از وقتی که 
کارت پایان خدمت خود را گرفته ام هیچ گونه استفاده ای 
از آن نکردم یعنی هیچ خدمات ویژه ای نداشته و من 

با همشهریم که سربازی نرفته است هیچ فرقی ندارم.
سربازی حرفه ای خوب است

به  را  اجباری  نهایت می گوید: می توان سربازی  او در 
سربازی حرفه ای تغییر داد. مثلا بگویند با علاقه مندی 
این امکانات را در اختیار شما قرار می دهیم یا کسانی 
که درس نخوانده اند، می توانند به سربازی بروند و با یک 
بیمه شوند. سربازی حرفه ای  یا  بیایند  بیرون  مدرک 
وارد  با علاقه خودش  فرد  که  به شرطی  است  خوب 

پادگان شود.
»حقوق سرباز تا چند سال پیش ۹۰ هزار تومان بود«

امیر یکی دیگر از حضار است و در حوزه امنیت سایبری 
فعالیت می کند. او روایت خود را با یک سوال شروع 
آمار رسمی کشور ما سالی ۵۰۰ هزار  می کند: طبق 
سرباز می گیرد، در صورتی که اگر بخواهیم نیروی مورد 
نیاز برای حفاظت از مرزها و کل مسائل امنیتی را در 
نظر بگیریم کشور کلا به سالی ۲۰۰ هزار سرباز نیاز 

داریم، یعنی ۳۰۰ هزار سرباز مازاد داریم.
در سالی که گذشت تعداد سربازانی که شهید شدند، 
چه در مرزهاو چه نیروی انتظامی و جاهای دیگر، از 
تعداد افراد کادری بیشتر بودند زیرا سربازها نه تجربه 
لازم را دارند نه توانایی مواجه شدن با موضوعات مختلف 

را دارد و از او فقط به عنوان سپر بلا استفاده می شود.
پیش  سال  چند  تا  سرباز  حقوق  می کند:  اضافه  او 
۹۰ هزار تومان بود. قانون به این شکل است که باید 
درصدی از حقوق کادری را به سرباز بدهند اما همین 
الان هم این کار نمی کنند، افزایش حقوقی هم وجود 
داشته که آن افزایش حقوق را هم اعمال نکرده اند و 

هنوز دارند حقوق چند سال پیش را می دهند.
امتیازاتی که فرد سربازی نرفته در کشور خود دارد از 
فرد مهاجری که به صورت غیرقانونی وارد کشور شده 
کمتر است. یعنی مهاجر میتواند پاسپورت بگیرد، در 
شرایطی حتی می تواند پاسپورت خود ایران را هم بگیرد 
اما فردی که سربازی نرفته  است نمی تواند این کار را 

بکند.
بار مضاعفی بر دوش آموزش عالی

یکی از اعضای تیم کارزار درمورد بازتاب اجتماعی لغو 
درباره  ما  که  پیام هایی  از  بسیاری  می گوید:  سربازی 
کارزارهای مربوط به سربازی در شبکه های اجتماعی 
دریافت می کنیم نشان دهنده این است که بسیاری از 
مردم هیچ ایده درمورد سربازی حرفه ای ندارند. یعنی 
سربازی اجباری از مسائلی است که به شکل بدیهیات 
درآمده  است. از طرف دیگر بار مضاعفی به نظام آموزش 
عالی ما وارد می کند. بسیاری از متقاضیان کارشناسی 
ارشد و حتی دکترای ما به دلیل فرار از سربازی درس 
دانشگاه ها  افراد در  این  از  می خوانند. بخش عمده ای 
مطلقا هیچ انگیزه ای برای تحصیل ندارند و فقط آمده اند 

تا سربازی نروند.

سربازی؛ اجباری یا حرفه ای؟

نگاه روز

راهنمای گردشگران زنجان)بدون شرح!(


